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روزنامه صبح ایران
معاون اول رئیس جمهوری گفت: برای سلامت مردم هیچ خط قرمزی 
در کشور وجود ندارد، اگر قرار باشد کالایی تولید شود که به سلامت 
مردم آسیب بزند، حتما مردم در اولویت هستند.  »اسحاق جهانگیری« 
روز سه شنبه در مراسم روز جهانی استاندارد که در سالن اجلاس سران 
ضمن قدردانی از تولیدکنندگان، گفت: گزارشات و آمار و ارقامی که 
توسط موسسات رسمی کشور منتشر می شود نشان می دهد شرایط 
اقتصادی کشور علیرغم تحریم شدید آمریکایی ها و همانطور که خود 

اعلام کردند با وجود جنگ اقتصادی علیه ایران، به سمت بهتر شدن

 دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با تاکید بر اینکه متاسفانه برای 
سرمایه های خرد در کشور هیچ فکری نمی شد گفت: چه راستی ها، 
چه چپی ها، چه اصولگراها و چه اصلاح طلبان هنوز رسوبات تفکرات 
کمونیستی دارند و در دولت و حکومت هم چنین تفکری وجود دارد 
و این تفکرات اجازه برخی از اتفاقات اقتصادی را نمی دهد و نگران این 
هستند که امپراتوری برخی ها گسترش یابد. محمدرضا باهنر در کنگره 
نفت و نیرو با اشاره به حضور بخش خصوصی در صنعت نفت با تاکید 

بر اینکه دولت می تواند به صورت مستقیم و غیرمستقیم بسیاری از 

معاون اول رئیس جمهوری:

 خط قرمزی برای سلامت مردم
 وجود ندارد

محمدرضا باهنر :

همه جناح ها رسوبات تفکرات 
کمونیستی دارند

تهران می تواند راه تنش زدایی را برای سعودی ها هموارتر سازد

عربستان، دشواری های تنش زدایی و ابتکار ایران

صادق خرازی: 

خروج ترامپ از برجام ارزش کار روحانی را کم نمی کند

عامل اصلی سیل شیراز اعلام شد 

روحانی در دیدار وزیر، معاونین و مدیران ارشد وزارت اطلاعات: 

رویکرد وزارت اطلاعات باید 
»جامعه امن« باشد، نه امنیتی

 بسیاری از نشانگان و تحلیل ها حاکی از گرایش سران 
سعودی به سمت تنش زدایی در خاورمیانه و حل و فصل 
جمهوری  خصوص  به  همسایگان  با  فزاینده  اختلافات 
تحلیلگران  و  ها  از رسانه  بسیاری  ایران است.   اسلامی 
عربی این روزها نگاه خود را به سیاست های عربستان در 

خاورمیانه دوخته و به انتظار موضع گیری و نشانه های 
بیشتری از دگرگونی رویکردهای ریاض نشسته اند. دیروز 
با  پایگاه خبری عربی  از یک  از رسانه ها به نقل  گروهی 
نام »لبنان ۲۴« نوشتند که »محمد بن سلمان« ولیعهد 

سعودی قصد دارد سیاست »تنش صفر با همسایگان« را 
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مرتضی مبلغ:

اجرای قانون از کجا آورده ای بدون تبعیض  وشفاف باشد

رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه رویکرد وزارت اطلاعات باید ایجاد و استحکام "جامعه امن" و پرهیز از جامعه امنیتی باشد، 
گفت: اقشار و سلیقه های مختلف اجتماعی باید با سلامت عمل و اقتدار وزارت اطلاعات باور داشته باشند و با شنیدن نام 
وزارت، احساس امنیت و آرامش کنند.  حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی  روز سه شنبه در دیدار وزیر، معاونین و 

مدیران ارشد وزارت اطلاعات، گفت: مجموعه وزارت اطلاعات از مهمترین دستاوردها و سرمایه های نظام اسلامی است

یقینا می توانیم به مشکلات اقتصادی پایان دهیم
نگاه غلط ناشی از فرهنگ اقتصاد نفتی باید اصلاح شود

رهبر انقلاب  دربازدید از نمایشگاه شرکت های دانش بنیان وفناوری های برتر :

استاندار قم دردیدار با حجت الاسلام والمسلمین دکتر روحانی خواستار عنایت ویژه رئیس 
جمهوری برای تسریع در بهره برداری طرح های نیمه تمام و تقویت صنعت گردشگری مذهبی 
دراین استان شد.  بهرام سرمست در این دیدارکه عصردوشنبه برگزارشد با تشریح آخرین 
عمرانی  و  اقتصادی  امنیتی،اجتماعی،  سیاسی،  مختلف  بخش های  در  استان  وضعیت 
خواستار عنایت ویژه رئیس جمهوری و صدور اوامر عالی ایشان برای تسریع در تکمیل و 
بهره برداری از طرح های نیمه تمام استان شد . اهمیت توسعه زیرساخت های گردشگری 
و تقویت صنعت گردشگری مذهبی در استان قم، موضوع دیگری بود که در گفت وگوی 
استاندار با رئیس جمهوری مطرح شد و مورد تاکید قرار گرفت.  دکتر روحانی رئیس جمهوری 
نیز در این دیدار ضمن اشاره به اهتمام وزارتخانه ها در تکمیل طرح های استان قم ،تسریع در 
اجرا و بهره برداری از طرح قطار سریع السیر تهران - قم –اصفهان، همچنین نوسازی، بهسازی 

درخواست های استاندار قم از رئیس جمهوری 

توصیه مهم »روحانی« به »سرمست«

8

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از بتن ریزی عرشه پل جهتی تقاطع میدان ولیعصر)عج( در 
ارتفاع 3۲ متری بدون هیچ مشکلی خبر داد که در نوع خود در کشور خاص و منحصربفرد بوده 
است. علیرضا قاری قرآن با اشاره به بتن ریزی چند دهانه از پل جهتی تقاطع سه سطحه میدان 
ولیعصر)عج(، اظهار کرد: با توجه به اینکه دهانه میانگین پل روگذر ولیعصر)عج( به سمت بلوار 
خلیج فارس مشخصات خاصی داشت و در قوس بودن پل و ارتفاع بالای آن کار پیچیده ای را 
ایجاد کرد و نظر به اینکه چهار دهانه باید همزمان بتن ریزی می شد مدتی طول کشید تا بتوانیم 
بحث داربست بندی، قالب بندی و کابل بندی را به طور کامل انجام دهیم و پس از کارهای اولیه 
پل در مرحله بتن ریزی قرار گرفت. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه حجم 
بتن ریزی در این بخش زیاد و سنگین بوده و ارتفاع قالب بندی نیز بسیار بالا بود، تصریح کرد: با 

توجه به اینکه ایستگاه مترو را در محل داشتیم ارتفاعی بالای 3۲ متر باید داربست بندی و در

بتن ریزی عرشه پل جهتی تقاطع میدان ولیعصر)عج( در ارتفاع 32 متری

ثبت رکوردی جدید در صنعت پل سازی کشوردرقم
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نگرانی مهمی در حوزه های سیاسی و امنیتی نداریم 
استراتژی فشار حداکثری آمریکا شکست خورده است

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از بتن ریزی عرشه پل جهتی تقاطع میدان 
ولیعصر)عج( در ارتفاع 32 متری بدون هیچ مشکلی خبر داد که در نوع خود در 

کشور خاص و منحصربفرد بوده است.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به بتن ریزی چند دهانه از پل جهتی تقاطع سه 
سطحه میدان ولیعصر)عج(، اظهار کرد: با توجه به اینکه دهانه میانگین پل روگذر 
ولیعصر)عج( به سمت بلوار خلیج فارس مشخصات خاصی داشت و در قوس 
بودن پل و ارتفاع بالای آن کار پیچیده ای را ایجاد کرد و نظر به اینکه چهار دهانه 
باید همزمان بتن ریزی می شد مدتی طول کشید تا بتوانیم بحث داربست بندی، 
قالب بندی و کابل بندی را به طور کامل انجام دهیم و پس از کارهای اولیه پل در 

مرحله بتن ریزی قرار گرفت.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه حجم بتن ریزی در این بخش 
زیاد و سنگین بوده و ارتفاع قالب بندی نیز بسیار بالا بود، تصریح کرد: با توجه به 
اینکه ایستگاه مترو را در محل داشتیم ارتفاعی بالای 32 متر باید داربست بندی و 

در نهایت قالب بندی می شد که همین امر شرایط را خاص کرده بود.
قاری قرآن با بیان اینکه این پروژه کار فنی و ویژه ای بود که در قالب مهندسی پل 
و ساخت پل هایی با این مشخصات و دهانه ها در رتبه خودش جزء پروژه های ویژه 
و خاص است که توسط سازمان توسعه و عمران و مشاور برنامه ریزی و با سلامت 
انجام شد، گفت: کوچکترین خطا در اینگونه پروژه ها حوادث ناگواری در پی دارد 
که با پیش بینی خاصی که انجام شد بدون هیچ مشکلی کار صورت گرفت و رکورد 

خوبی را بر جای گذاشت.
وی تصریح کرد:یقینا اجرا و بتن ریزی عرشه دوم و پایانی تقاطع غیر همسطح 
میدان ولیعصر)عج( که با دارا بودن ویژگی های خاص همچون ارتفاع3۵متر 
و دهانه های بیش از ۴۰ متر از نوع پیش تنیده با قوس افق و قائم، نه تنها در 
فعالیت های عمرانی کلانشهر قم بی سایقه بوده و تجربه ای ارزشمند محسوب 
می گردد ،بلکه در صنعت پل سازی کشور نیز رکوردی جدید می باشد. با چنین 
شرایط خاصی،۱2۰۰متر مکعب بتن ریزی و در بازه زمانی یکروزه می تواند 

بعنوان یک موفقیت بزرگ در خاطره عمران شهری کلانشهر قم ثبت گردد.
وی بیان کرد: بعد از این کار، تکمیل پل در دو بخش شرقی و غربی که اتصال 
به محور بلوار خلیج فارس و بزرگراه امام علی)ع( است تکمیل شده و مجموعه 

تقاطع تکمیل خواهد شد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تصریح کرد: تا دو هفته آینده بعد از عمل 
آوری بتن کابل کشی آغاز شده و قالب های زیر پل جمع آوری شده و در فاز اول 

محور امام علی)ع( به سمت بلوار شهید کبیری را بازگشایی خواهیم کرد که 
امیدواریم ظرف ۱.۵ ماه آینده این اتفاق بیفتد، در مرحله بعد هم تا پایان سال و 

یا آغاز سال آینده به طورکامل پروژه راه اندازی خواهد شد.
یادآور می شود بتن ریزی عرشه پیش تنیده پل رمپی از دهانه P۱۵ تا P۱8 به 
مقدار ۱۱۵۰ متر مکعب به تازگی صورت گرفته است. طول عرشه این بخش 
۱2۴ متر و ارتفاع بتن ریزی 32 متر بوده که با سه پمپ هوایی و با 2۵ تراک 

میکسر اجرایی شده است.

بازگشایی محور مستقیم تقاطع غیر همسطح میدان ولیعصر)عج( 
تا دو ماه آینده

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: طی برنامه ریزی هایی که 
صورت گرفته است احتمال دارد تا دو ماه آینده محور مستقیم پروژه تقاطع غیر 

همسطح میدان ولیعصر)عج( بازگشایی شود.
عباس حلوایی زاده اظهار کرد: پروژه تقاطع غیر همسطح میدان ولیعصر)عج( 
که شامل یک محور روگذر مستقیم از بلوار امام علی)ع( به سمت بلوار کبیری 
است و یک رمپ جهتی با ارتفاع مثبت2 نیز از بلوار امام علی)ع( به سمت بلوار 

خلیج فارس است احداث می شود.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم هدف از این طرح را اتصال 
کامل محور امام علی)ع( به خلیج فارس به منظور کاهش ترافیک و تسهیل عبور و 
مرور شهروندان به ویژه زائران مسجد مقدس جمکران دانست و گفت: این پروژه با 
مبلغ ۴۶ میلیارد تومان از سوی شهرداری قم با سازمان توسعه و عمران شهرداری 

منعقد گردیده است.
حلوایی زاده با اشاره به شاخصه های این طرح، اذعان کرد: طول اصلی پل 

محور مستقیم 3۵۰ متر است که عرض باند هر طرف حدوداً ۱3 متر است.
وی اذعان کرد: سطح عرشه محور مستقیم در این طرح ۹ هزار و چهار متر مربع 

است و ۱۰۵ شمع و 22 پایه در این طرح بکار برده شده است.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ادامه داد: پل رمپی نیز دارای 
۴۹۵ متر طول، ۹.۵ متر عرض متوسط و ۱۴ پایه با ارتفاع  ۴ تا ۱۵ متر به صورت 

متغیر به علت اختلاف سطح است.
حلوایی زاده تصریح کرد: پیشرفت پروژه سازه اصلی محور مستقیم تکمیل 
شده است و تنها درگیری آن در قسمت فصل مشترک رمپ جهتی و محور 
مستقیم بوده است که امکان استفاده و بهره برداری از محور مستقیم را ایجاد 

نمی کرد که تصمیم بر این شد که ابتدا سازه رمپ جهتی تکمیل شود تا بتوان 
در اسرع وقت محور مستقیم را بازگشایی کرد و بعد از آن عملیات تکمیلی رمپ 

جهتی انجام شود.
وی عنوان کرد: پروژه تقاطع غیر همسطح میدان ولیعصر)عج( تاکنون 82 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است که مهم ترین بخش آن مربوط به ۱۰۰ متر 
دهنه که به صورت سه دهنه متوالی و به صورت کابلی اجرا شده بود و حجم بتن 

آن بالغ بر ۱۱۰۰ متر مکعب بود با موفقیت بتن ریزی شده است.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ارتفاع زیاد زیر عرشه تا کف 
ایستگاه مترو با ارتفاعی حدود 2۵ متر را از دیگر شاخصه های این طرح دانست و 

گفت: با توجه به این میزان ارتفاع حجم بسیار زیادی اسکافلد برای پایداری عرشه 
مورد نیاز بود که با توان مهندسی نیروهای سازمان توسعه و عمران شهرداری قم و 

تلاش مشاور کارفرما حاصل شد.
حلوایی زاده اضافه کرد: یک هفته پس از اینکه نتایج آزمایشگاهی حاصل شود 
عملیات کشش کابل و باز کردن قالب های زیر پل و آزادسازی محور مستقیم و در 
پیرو آن تکمیل عملیات روسازی از جمله هندریل، احداث پیاده رو، پایه چراغ و 

روشنایی، عایق کاری و آسفالت برای محور مستقیم صورت خواهد گرفت.
وی مطرح کرد: طی برنامه ریزی هایی که صورت گرفته است احتمال دارد تا دو 

ماه آینده محور مستقیم بازگشایی شود.

بتن ریزی عرشه پل جهتی تقاطع میدان ولیعصر)عج( در ارتفاع 3۲ متری

ثبت رکوردی جدید در صنعت پل سازی کشوردرقم
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اخبار

عراق و چالش سه بیماری مزمن
در آستانه اربعین حسینی و در شرایطی که مقامات 
این  شکوهمند  برگزاری  برای  عراق  و  ایران  کشور  دو 
مراسم همچون سال های پیش مهیا می شوند، بروز 
برخی ناآرامی ها و اعتراضات سیاسی در کشور دوست 

و همسایه، عراق، موجب ایجاد نگرانی در مورد وضعیت امنیتی این کشور شده است. 
اعتراض و تظاهرات مردم برخی از شهرهای شیعه نشین عراق به اوضاع اشتغال، 
ضعف خدمات رسانی و گسترش فساد و عدم مبارزه جدی با آن است که همچنان نیز 

به صورت پراکنده ادامه دارد و متأسفانه با تلفات جانی و مالی نیز همراه بوده است. 
نیروهای  برخی  و  که گزارش ها درخصوص کشته شدن شهروندان  در شرایطی 
امنیتی و نظامی عراق نگرانی جامعه جهانی را در پی داشته و مقامات مختلفی از جمله 
دبیرکل سازمان ملل، ائتلاف بین المللی ضد داعش تحت امر آمریکا و کمیته بین 
المللی صلیب سرخ را به موضع گیری وا داشته، گمانه زنی های مختلفی در مورد علل و 
چرایی بروز این اعتراضات مطرح می شود.  نارضایتی مردم عراق از فقدان ارائه مناسب 
خدمات اداری، بیکاری، قطعی مکرر برق، آب غیر بهداشتی و مسائلی از این دست، 
امری مسبوق به سابقه است و در شهریور سال ۱3۹7 نیز به چالشی جدی برای دولت 
عراق تبدیل شد. با این حال اعتراضات آنها در روزهای اخیر، نخستین چالش بزرگ 
در برابر دولت عادل عبدالمهدی، نخست وزیر شیعه عراق است که تنها یک سال از به 
قدرت رسیدن وی می گذرد؛ هر چند عبدالمهدی، در پی بالا گرفتن این اعتراضات 
که از سه شنبه هفته گذشته آغاز شده اعلام کرد »خواسته های معقول معترضان را 
شنیده است« و خواستار  آرامش معترضان و اعطای فرصت بیشتر به دولت برای انجام 
اصلاحات اساسی شد، اما گویا کاسه صبر معترضان عراقی لبریز شده است.  نخست 
وزیر عراق از زمان آغاز به کار خود در اکتبر 2۰۱8، وعده انجام اصلاحات اساسی در 
ساختار سیاسی و اقتصادی عراق را داد و البته اعلام کرده که یک سال زمان اندکی 
برای تحقق کامل این وعده هاست و اتفاقات معجزه آسا برای رفع مشکلات ساختاری 
یک کشور به وقوع نمی پیوندد. با این وجود رویکرد مردم عراق نشان می دهد آنها بعد 
از سالها جنگ، ناامنی و درجا زدن از نظر اقتصادی، دیگر تحمل زیادی برای فرصت 
دادن به مقامات کشورشان ندارند.  به نظر می رسد عراق امروز نیز همچون بسیاری 
دیگر از کشورهای خاورمیانه و شمال آفریقا گرفتار سه بحران و بیماری مزمن شده که 
امکان بهره برداری از پتانسیل های فراوان این کشور را کاهش داده و اقتصاد نحیف 
عراق را بیش از پیش تضعیف کرده است؛ »درگیر شدن در بحران های منطقه ای و بین 
المللی، افراط گرایی و جنگ مذهبی و فساد داخلی« سه بلای اصلی و مهلکی هستند 
که جلوی پیشرفت عراق و تأمین نیازهای اساسی مردم این کشور را گرفته اند.  عراق در 
سال های اخیر بحران های سیاسی فراوانی را تجربه کرده است، حمله مداخله جویانه 
آمریکا به این کشور برای ساقط کردن صدام حسین دیکتاتور، نتوانست درخت آزادی 
و دموکراسی در این کشور را به بار بنشاند و در فضای خلاء قدرت حاکم و کشکمش 
گروه های سیاسی، فضا برای فعالیت و ظهور گروه های تندرو و تروریستی فراهم شد. 
در نتیجه این کشور به یکی از پایگاه های اصلی تاخت و تاز داعش و سایر گروه های 
تروریستی تبدیل شد که به نام مذهب، آرامش، ثبات، امنیت و امکان توسعه و آبادانی را 
از این کشور گرفتند و در زنجیره ای ناقص و معیوب بار دیگر پای نیروهای خارجی به این 
کشور را باز کردند.  در شرایطی که دولت های مختلف عراق می کوشیدند با این بحران 
های بیرونی مقابله کنند، فرصتی برای تقویت جامعه مدنی و نهادهای مردمسالار، 
اجرای قانون اساسی، توسعه اقتصادی پایدار و مردم محور ایجاد نشد و به جای آن 
افراد و گروه های متنفذ و سود جو به جان اقتصاد و بیت المال عراق افتادند و بساط 
رانت خواری، فساد، سودجویی و اختلاس گرم شد؛ تا جایی که این کشور به گفته 
نهاد شفافیت بین الملل که کشورها را از نظر فساد مالی رده بندی می کند، دوازدهمین 
کشور دنیا از نظر فساد مالی و اداری است.  بر کسی پوشیده نیست که رونق تجارت و 
اقتصاد، اشتغال زایی و اصلاحات ساختاری در حوزه سیاسی و اقتصادی تنها در یک 
فضای آرام و باثبات و با محوریت قانون گرایی امکان پذیر است و اینها همان حلقه های 
مفقوده در عراق و بسیاری دیگر از کشورهای خاورمیانه هستند که توسعه و پیشرفت 
آنها را هدف قرار داده اند. بنابراین هر چند اعتراضات فعلی مردم عراق در حال افول 
و مهار است، اما تردیدی وجود ندارد که وعده های مکرر و امنیتی کردن فضا برای 
کاهش اعتراضات، راه حل های جدی و پایدار برای جلوگیری از وقوع اعتراضات این 
چنینی نیستند. همان گونه که کشورهای اروپایی و ببرهای آسیایی در سایه تفاهمات 
منطقه ای و برقراری صلح و آرامش پایدار داخلی و منطقه ای موفق شدند به توسعه و 
رونق اقتصادی برسند و شاخص های رفاه مردم خود را به بهترین سطوح ارتقاء دهند، 
کشورهای خاورمیانه نیز  باید در نهایت به این جمع بندی برسند که راه پیشرفت آنها از 
مسیر تفاهمات منطقه ای و تمرکز بر مسائل و مشکلات داخلی می گذرد و مداخلات 
و به اصلاح کمک های خارجی بیش از آنکه توسعه آفرین باشد، تنش زاست.  شاید 
اعتراضات عراق تلنگری باشد برای مقامات کشورهای منطقه تا »طرح صلح هرمز« را 
که از سوی رئیس جمهوری کشورمان در سازمان ملل ارائه شد اندکی جدی تر بگیرند و 
به این جمع بندی برسند که اگر بحران ها و مشکلات منطقه ای و بین المللی را حل و 
فصل نکنند و تمرکز خود را بر اصلاحات درونی قرار ندهند، باید هر یک به تناوب منتظر 

اعتراضات این چنینی در عرصه سیاسی خود باشند. 
استاد دانشگاه

اربعین، درس مقاومت است
در  و... هرساله  ارمنی   ، ترکمن   ، ، کرد  ایران  مردم 
مراسم اربعین شرکت می کنند، همگی اقوام اعتقاد 

راسخ به شرکت در پیاده روی اربعین دارند. 
روز  خصوصا  و  عتبات  مراسم  به  اعتقاد  حتی  آنها 

اربعین دارند و می دانند که این هم برای عراق، هم جهان اسلام و البته کل جهان 
راه نجات است. همه با نهایت همکاری برای پشتیبانی زوار اربعین در صحنه خواهند 
بود.با تمام مشکلات اقتصادی و سیاسی، مراسم آقا امام حسین به قوت و قدرت 

برگزار خواهد شد. زائر اربعین لقمه را از دهان خودش می گیرد به دیگری می دهد.
بلا شک اربعین مورد هدف ان هایی است که اربعین ریشه آنها را می کند. اربعین 
ریشه ظلم را می کند، ریشه ی استبداد را می کند. ریشه ی جنایت و اشغال گری را 
می کند؛ بنا بر فرمایش حضرت امام )ره( : »راه قدس از کربلا می گذرد«  این تفکری 
است که بین مسلمین مبارز و آزاده ها اصالت دارد. این تفکر و این آیین با شکو ه 
مذهبی ریشه ی ظالمین را می کند. طبیعی است که دشمنان از این وضعیت به نفع 

خود سو استفاده کنند و ما نباید خام حیله دشمن شویم.
اربعین بر ضد همه ی دیکتاتور ها ،همه استبداد گر ها و همه ی اشغال گر ها است 

به همین خاطر آنها سعی بر ایجاد خلل در راهپیمایی با شکوه اربعین دارند.
اربعین یعنی چه؟ اربعین یعنی جشن پیروزی حضرت زینب )س( بر تابوت یزید 
و ابن زیاد و این جنایتکار ها است. آنها به خیال شوم و وقیح خودشان تصور قصد 
داشتند  بانو حضرت زینب )س(  را به زعم خودشان ذلیل کنند و از روی بدن برادرش 
اسب دواندند، سر های شهدا را جلوی اسرا بردند و اسرا را اینگونه شکنجه کردند. 
حضرت زینب )س( اسوه مقاومت است و این شکست ظاهری را تبدیل به یک 
پیروزی حقیقی و جاویدان کرد. این پیروزی حقیقی درس مقاومت به شیعیان است. 
شیعیانی که امروز زیر بار تحریم های ظالمان هستند و از سوی گروه های تروریستی 

مورد ظلم قرار گرفته اند.اربعین درس مقاومت و ایستادگی است.

اینجا مجلس است یا میتینگ 
انتخاباتی؟

کافی است به حواشی اخیر درباره مجلس نگاهی 
بیاندازیم تا ببینیم تخریب و تخطئه مجلس یکی از 

اتفاقاتی بوده که این روزها بسیار مشاهده شد که نمی توان بی تفاوت از کنار آن عبور 
کرد. 

در این راستا باید گفت بخشی از هجمه هایی که صورت می گیرد ناشی از عملکرد 
خود نمایندگان مجلس است. آنها می توانند راحت تر با هم صحبت کنند همانطور که 
در دو سال و نیم اول مجلس این اتفاق افتاد و نمایندگان به خوبی با یکدیگر صحبت 
کردند. متاسفانه بخشی از تند شدن ادبیات کنونی ناشی از تحمیل فضای انتخاباتی 
بیرون مجلس به فضای داخلی است یعنی برخی جریانات سیاسی هستند که 
هدفشان ایجاد چنین فضای تبلیغاتی  است تا کرسی های امروز مجلس یا حداقل 
بخشی از آن را به نفع خود بسوزانند و به همین منظور این ادبیات را از بیرون تزریق 
می کنند. در همین راستا برخی افراد که از این ادبیات تند در مجلس استفاده 
می کنند رفتارشان به گونه ای است که گویا دقایقی پیش، از یک میتینگ انتخاباتی 
آمده اند و بعد همان نظرات را وارد مجلس می کنند. ما باید بپذیریم این مجلس هفت 
الی هشت ماه دیگر بیشتر وقت ندارد و در این مدت باید نمایندگان مراقبت کنند که 
آسیبی به این مجلس وارد نکنند که البته این آسیب دارد وارد می شود. در این شرایط 
وظیفه هیات رئیسه است که باید فضای عرفی را ایجاد کند تا فضای رقابتی حفظ 

شود و تبدیل به یک جو رقابتی نشود.
نکته دیگر این است که به هر صورت در حال حاضر مجلس دهم سه فراکسیون 
دارد که در طول این چهار سال همه نوع ائتلافی میان انها مشاهده کردیم و بر سر 
برخی مناصب ائتلاف ها و همسازی هایی می کردند که شاید در قالب تئوریک قابل 
پیش بینی نبود امروز برای حفظ کیان مجلس لازم است این فراکسیون ها به وظایف 
خود عمل کنند و در این چند ماه باقی مانده مانع از آن شوند که این فضای تخریبی 
انتخاباتی که از بیرون تحمیل و تزریق می شود نظام قانون گذاری را دچار مشکل 

کند.
*عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

دکتر محمد مهدی مظاهری*

سردار جلالی: چیزی به اسم تهدید وجود ندارد

با فرصت های مخاطره آمیز مواجه ایم 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با تاکید بر اینکه ما چیزی به عنوان تهدید نداریم 
بلکه با فرصت  های مخاطره آمیز روبه رو می  شویم، گفت: تمام حرف ما این است که بتوانیم 

راه بهره  مندی کامل از فرصت های مخاطره  آمیز را پدید بیاوریم.
از  سایبری  دفاع  و  »هوشمندسازی  تخصصی  نشست  در  جلالی  غلامرضا  سردار 
زیرساخت  های حیاتی و عمده کشور« در دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینکه بیش از 
۶۰ تا 8۰ سیستم در جغرافیای شهری وجود دارد، گفت: درهم  تنیدگی این سیستم  ها 
و اثراتی که بر هم دارند، مانند هم افزایی، تخریب یا وابستگی متقابل باید در الگوهای 
پدافند شهری مورد توجه قرار گیرد چرا که بدون در نظر گرفتن این سیستم  ها نمی توان 
در خصوص ارتقای تاب آوری سخنی گفت. وی با اشاره به اینکه ورود فناوری  ها درکنار 
فرصت های متعدد، تهدیداتی نیز برای حوزه شهری پدید می  آورد، ادامه داد: برای مثال 
هوشمندی امکان مدیریت و کنترل از راه دور را پدید می  آورد اما در ذات این فرصت یک 
تهدید هم نهفته است. جلالی با تاکید بر اینکه می توان گفت ما چیزی به عنوان تهدید 
نداریم بلکه با فرصت  های مخاطره آمیز روبه رو می  شویم، ادامه داد: تمام حرف و هنر 
پدافند غیرعامل این است که بتواند راه بهره  مندی کامل از فرصت های مخاطره  آمیز را پدید 
بیاورد. فرمانده قرارگاه پدافند سایبری کشور، تلفیق شهر و حوزه سایبری را سبب ایجاد 
یک دارایی حیاتی به نام شهر سایبری دانست و گفت: ما باید از این دارایی مهم صیانت 
کنیم و بتوانیم در شرایط بحران نسخه  های پاسخ فوری داشته باشیم. جلالی با اشاره به 
اینکه باید الگوی دفاع هوشمندانه از زیرساخت ها و دارایی های سایبری به ویژه در سطح 
شهرها تدوین شود، اظهار کرد: این رویکرد سبب می شود تا تاب آوری زیرساخت ها در برابر 
بحران ها ارتقا پیدا کند. در ذات فناوری اشراف و کنترل وجود دارد و در مسیر حرکت به 
سمت شهر هوشمند باید مراقب باشیم این اشراف و کنترل در اختیار دیگران قرار نگیرد. 
جلالی با اشاره به اینکه سیستم  های شهری باید شبکه ای – جزیره ای باشند، گفت: هر 
سیستم در کنار ارتباطی که با دیگر سیستم   ها دارد باید بتواند به طور مستقل و جزیره  ای 
نیز کارکرد خود را انجام دهد. وی مدیریت دستی هوشمندی در کنار هوشمندی دیجیتال 
را از دیگر موارد مهم دانست و گفت: هر سیستمی در کنار هوشمندی دیجیتال باید به 

صورت دستی توان مدیریت و کنترل را داشته باشد.

غلامرضا کاتب:

 وظایف شورای نظارت بر صداوسیما باید 
قانونمند شود

یک عضو شورای نظارت بر صداوسیما گفت:  در روزهای اخیر شاهد نارضایتی مردم، 
نمایندگان و رییس مجلس از بعضی برنامه های صداوسیما بوده ایم برای اصلاح امور رسانه 

ملی، وظایف شورای نظارت باید قانونمند شود.
غلامرضا کاتب در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور خود 
اظهار کرد: اربعین حسینی به عنوان بزرگترین راهپیمایی عبادی – سیاسی جهان موجب 
وحدت تمام ادیان و اقتدار و عظمت اسلام خواهد شد. رییس کمیسیون آیین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به در دستور کار قرار گرفتن لایحه مالیات بر ارزش افزوده، 
گفت: از همکارانم انتظار دارم که با نگرش افزایش درآمد مالیاتی جلوی آسیب رسانی به 
تولید و اشتغال را بگیریم چرا که اگر تولید نباشد درآمدی هم نخواهد بود. وی ضمن تاکید 
بر سیاست های کلی نظام قانون گذاری که اخیرا از جانب مقام معظم رهبری ابلاغ شده 
است، گفت:  از دیرباز تمرکز بر شیوه های بهبود نظام قانون گذاری از مهم ترین مباحث 
صاحبنظران و نخبگان بوده است، چرا که قانون گذاری مانند دیگر رویه ها در جامعه 
نیازمند پیشرفت و ارتقاء است. منویات مقام معظم رهبری در این خصوص نیز برای رفع 
نارسایی های موجود ابلاغ شده است و مهم ترین بحث در این حوزه اولویت بندی تدوین 
قوانین و مقررات است که می تواند گره گشای مشکلات کشور و مردم باشد. نماینده مردم 
گرمسار در مجلس شورای اسلامی اولویت بندی قوانین را برعهده مجلس شورای اسلامی 
دانست و تاکید کرد: مرجع اصلی قانون گذاری، مجلس است. قوه مقننه باید با دو رویکرد 
اساسی و با همکاری با سایر قوا گام های محکمی بردارد. اولین رویکرد اولویت بندی انجام 
کار در بندهای ابلاغی است که باید با زمانبندی مناسب و سازوکار اجرایی مطلوب فراهم 
شود. دومین رویکرد با اصلاح بعضی از مواد آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به 
دست می آید. اصلاح این مواد می تواند در جهت ارتقاء جایگاه و افزایش شأن مجلس 
باشد. کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس آمادگی دارد که در این راستا تلاش کند. 
این عضو شورای نظارت بر صداوسیما گفت: در روزهای اخیر شاهد نارضایتی مردم، 
نمایندگان و رییس مجلس شورای اسلامی از بعضی برنامه های صداوسیما بوده ایم به 
عنوان عضو این شورا اعلام می کنم که به منظور تامین نظرات نمایندگان و رسیدگی به 
تذکرات آنها و اصلاح امور رسانه ملی وظایف شورای نظارت بر صداوسیما باید قانونمند 

شود تا بتوانیم پاسخگوی نمایندگان و مردم باشیم.

عراقچی در دیدار مدیر کل سیاسی وزارت امور خارجه پرتغال :

وضعیت تنش آلود منطقه متاثر از
 سیاست های آمریکاست

معاون سیاسی وزارت امور خارجه با بیان این که وضعیت تنش آلود حال حاضر منطقه 
خلیج فارس متاثر از سیاست های مداخله جویانه آمریکاست، تاکید کرد: اولویت جمهوری 

اسلامی ایران تحقق امنیت و ثبات و رونق اقتصادی برای کل منطقه است. 
به گزارش روز سه شنبه مرکز اطلاع رسانی وزارت امور خارجه، کوشتا پریرا مدیر کل 
سیاسی وزارت امور خارجه پرتغال که به منظور برگزاری دومین نشست مشورت های 
سیاسی مدیران کل سیاسی وزارت امور خارجه ایران و پرتغال به تهران سفر کرده است، 
روز سه شنبه با سید عباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه در محل وزارت امور خارجه 
دیدار و گفت وگو کرد. عراقچی در این دیدار با اشاره به روابط ۵۰۰ ساله ایران و پرتغال، از 
تعاملات فرهنگی و دانشگاهی دو کشور ابراز رضایت کرد و آن را سرمایه ای برای تعمیق 
مناسبات اجتماعی و مردمی برشمرد. معاون وزیر امور خارجه با حساس برشمردن مقطع 
حاضر، بر لزوم فعال سازی سازوکارهای جدی برای تقویت مناسبات دوجانبه فی مابین 
تاکید کرد. وی انتظارات تهران از طرف های اروپایی برای مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا را 
تشریح کرد و ضمن انتقاد از سیاست اروپایی ها مبنی بر حفظ برجام بدون پرداخت هرگونه 
هزینه ای گفت: وضعیت تنش آلود حال حاضر منطقه خلیج فارس متاثر از سیاست های 
مداخله جویانه آمریکاست و اولویت جمهوری اسلامی ایران تحقق امنیت و ثبات و رونق 

اقتصادی برای کل منطقه است.
اروپا به دنبال حفظ و تدوام برجام است

کوشتا پریرا مدیرکل سیاسی وزارت خارجه پرتغال نیز در این دیدار با ابراز علاقه مندی 
کشورش بر تقویت مناسبات دوجانبه با ایران عنوان کرد که اروپا به دنبال حفظ و تداوم 
برجام است و پرتغال با سیاست های اتحادیه اروپا در این جهت همسو است.در این دیدار 
دو طرف در خصوص موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی بحث و تبادل نظر 

کردند.
 

محمدرضا باهنر :

همه جناح ها رسوبات تفکرات کمونیستی دارند
 دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با تاکید بر اینکه متاسفانه برای سرمایه های خرد 
در کشور هیچ فکری نمی شد گفت: چه راستی ها، چه چپی ها، چه اصولگراها و چه 
اصلاح طلبان هنوز رسوبات تفکرات کمونیستی دارند و در دولت و حکومت هم چنین 
تفکری وجود دارد و این تفکرات اجازه برخی از اتفاقات اقتصادی را نمی دهد و نگران 
این هستند که امپراتوری برخی ها گسترش یابد. محمدرضا باهنر در کنگره نفت و نیرو با 
اشاره به حضور بخش خصوصی در صنعت نفت با تاکید بر اینکه دولت می تواند به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم بسیاری از شرکت های خود را عرضه کند گفت: ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار 
میلیارد تومان بنگاه آماده فروش است و خیردار هم برای آن وجود دارد اما هر دو طرف 
می ترسند چرا که در حال حاضر هم رئیس سابق سازمان خصوصی سازی هم خریداران 
و هم فروشندگان در زندان هستند و این نتیجه نبود رگولاتوری در اقتصاد است بنابراین 
بخش خصوصی و فروشندگان بر این باورند که سری درد نمی کند را دستمال ببندند. 
وی تاکید کرد: البته در این فضا فساد هم زیاد شده است و نمی توان از فسادهایی که 
صورت گرفته چشم پوشی کرد. باهنر گفت: به آقای رئیسی گفتم همان طور که آنهایی که 
می خورند و می برند را می گیرد بنگاه یا قرارگاهی برای سرمایه  و سرمایه گذاران پاک ایجاد 
کند. وی گفت: البته باید بپذیریم که در اقتصاد ایران امضای طلایی هم وجود داشته 
است. وی گفت: باید چند مساله در اقتصاد ایران پذیرفته شود که مهمترین آن رقابت در 

کیفیت ، قیمت و سرعت کار است.

وزیر امور خارجه:

آماده همکاری با همسایگان برای تامین امنیت 
منطقه هستیم

 وزیر امور خارجه گفت: در شرایطی که سعودی ها علاقمند به مذاکره با ایران شدند 
اگر مسائل منطقه را پای میز مذاکره و نه با کُشتن مردم دنبال کنند، جمهوری اسلامی 
را هم قطعا همراه با خود خواهند داشت.  محمدجواد ظریف در واکنش به درخواست 
محمدبن سلمان ولیعهد سعودی از عراق و پاکستان برای برای میانجی گری با ایران، گفت: 
وزارت امور خارجه همواره آماده همکاری با همسایگان خود برای امنیت منطقه است، این 
موضع را به طور رسمی نیز اعلام کردیم. وی افزود: آقای رئیس جمهور در همین راستا 
طرح »ائتلاف امید« و »صلح هرمز« را در نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد اعلام 
کرد.  وزیر امور خارجه تاکید کرد: در شرایط و وضعیتی که سعودی ها علاقمند به مذاکره با 
ایران شدند اگر مسائل منطقه را پای میز مذاکره و نه با کُشتن مردم دنبال کنند، جمهوری 

اسلامی را هم قطعا همراه با خود خواهند داشت.

رهبر انقلاب اسلامی دیروز از نمایشگاه شرکت های دانش بنیان و فناوری های برتر )ایران 
ساخت( در حسینیه امام خمینی)ره( بازدید کردند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز 
)سه شنبه( از نمایشگاه شرکت های دانش بنیان و فناوری های برتر )ایران ساخت( در حسینیه 

امام خمینی)ره( بازدید کردند.
در این بازدید دو ساعته، حضرت آیت الله خامنه ای ضمن بازدید از 3۰ غرفه شرکت های 
دانش بنیان و گفت وگو با فناوران و پژوهشگران، در جریان آخرین دستاوردهای علمی و فناوری 

و پروژه های تجاری سازی شده جوانان و متخصصان ایرانی قرار گرفتند.
سامانه های پزشکی با فناوری بالا در تشخیص سرطان، همودیالیز، جراحی با ربات و پروتز 
عصبی، تجهیزات آزمایشگاهی، تولید واکسن ها و داروهای پیشرفته به صورت کاملًا بومی، 
طراحی و ساخت موتور جت و طراحی موتور هوایی، سیستم های کنترل نیروگاهی، تولید 
انواع کاتالیست های نفت و گاز، خدمات شناسایی و حفاری آب های ژرف، ساخت مخازن 
و تجهیزات استیل، سامانه های پیشرفته نوری، اسکنری، اندازه گیری، بُرش، شبیه سازی 
دستاوردهای  جمله  از  رایانه ای  بازیهای  تولید  و  صنعتی  فریزدرایر  ساخت  پردازشگرها،  و 

شرکت های دانش بنیان حاضر در این نمایشگاه بود.
در بخشی از بازدید، آقای ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گزارشی از رویکردها 
و برنامه های این معاونت برای گذار از اقتصاد نفتی به اقتصاد دانش بنیان بیان کرد و گفت: با 
مجوز رهبر معظم انقلاب اسلامی کمک بسیار خوبی از صندوق توسعه ملی در اختیار بخش 
علمی کشور قرار گرفت که با این کمک پروژه های علمی و دانش بنیان در جهت مقاوم سازی 

اقتصاد کشور و مقابله با تحریم ها کیفیت و سرعت زیادی گرفته است.
کنار  در  نوآوری  پهنه های  ایجاد  طرح  به  اشاره  با  رئیس جمهور  فناوری  و  علمی  معاون 
دانشگاه ها و مراکز علمی مستعد، ایران را بزرگ ترین زیست بوم نوآوری در غرب آسیا دانست 
و افزود: اکنون بیش ازچهار هزار و ۵۰۰  شرکت دانش بنیان با درآمد ۹۰ هزار میلیارد تومانی، 

زمینه اشتغال مستقیم 3۰۰ هزار نفر را فراهم کرده اند.
آقای ستاری زیست بوم تولید داروهای پیشرفته را نمونه ای موفق از اعتماد به جوانان پر انگیزه 
کشور خواند و گفت: در اثر ارتقای این زیست بوم، مهاجرت نخبگان در بخش داروسازی تقریباً 
متوقف شده است و هر دارویی که وارد این چرخه شود، حداکثر تا دو سال بعد، تجاری و وارد 

بازار مصرف مردم می شود. پس از سخنان آقای ستاری، رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر لزوم 
عبور از اقتصاد نفتی و عوارض فرهنگی آن، گفتند: یکی از گلایه های جوانان در نمایشگاه 
امروز این بود که بعضاً همان محصول یا تولید آنها را دستگاه های دولتی از خارج وارد می کنند 

که این ناشی از فرهنگ اقتصاد نفتی است و باید این نگاه غلط اصلاح شود.
حضرت آیت الله خامنه ای خطاب به معاون علمی و فناوری رئیس جمهور افزودند: نباید اجازه 
دهید این موانع پیش پای جوانان فعال ایجاد شود، هر چه می توانید در این خصوص تلاش 

کنید، من نیز هر چه بتوانم کمک خواهم کرد.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین با تشکر از پژوهشگران و فناوران و دست اندرکاران نمایشگاه، 

در لوح یادبود متنی به این شرح مرقوم کردند:
»بسم الله الرحمن الرحیم

جلوه  درخشان استعداد ایرانی و همّت انقلابی را در این نمایشگاه دیدیم و خدا را سپاس 
گفتیم. کار اساسی و بنیانی برای بهره گیری از انگیزه ها و توان های بالا باید جداً دنبال شود. 
این مهمترین وظیفه  مسئولان دولتی است. به خداوند توکل کنید و با امید و شوق قدم بردارید، 

یقیناً خواهید توانست به مشکلات اقتصادی کشور پایان دهید، ان شاءالله.

رهبر انقلاب  دربازدید از نمایشگاه شرکت های دانش بنیان وفناوری های برتر :

یقینا می توانیم به مشکلات اقتصادی پایان دهیم

وزارت  رویکرد  اینکه  بر  تاکید  با  جمهوری  رئیس 
اطلاعات باید ایجاد و استحکام "جامعه امن" و پرهیز 
از جامعه امنیتی باشد، گفت: اقشار و سلیقه های 
مختلف اجتماعی باید با سلامت عمل و اقتدار وزارت 
اطلاعات باور داشته باشند و با شنیدن نام وزارت، 

احساس امنیت و آرامش کنند. 
سه رکن اصلی فعالیت وزارت اطلاعات 

روز  روحانی   حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
ارشد  مدیران  و  معاونین  وزیر،  دیدار  در  شنبه  سه 
وزارت اطلاعات  وزارت اطلاعات، گفت: مجموعه 
از مهمترین دستاوردها و سرمایه های نظام اسلامی 
است و اینکه بر اساس قانون اساسی، تنها دستگاه 
اجرایی است که وزیر آن باید مجتهدی عادل باشد؛ 
یعنی متشرع بودن کارکنان و نیز شرعی و عادلانه 
عمل کردن وزارت اطلاعات اولین و محوری ترین 

رکن فعالیت این دستگاه است.
رئیس جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین سید 
محمود علوی وزیر اطلاعات را فردی دارای اخلاق 
حسنه، سعه صدر و ارتباط توام با رافت و الفت در 
درون سازمان و بیرون این وزارتخانه دانست و افزود: 
کارکنان این وزارتخانه باید خداوند متعال را صاحب 
کار و ناظر و داور اصلی رفتار خود بدانند و صفت 
زیبای "سرباز گمنام امام زمان )عج( "را بدلیل اجر 
و ثواب فراوان خدمت پنهان، فرصت معنوی بزرگی 

برای خود تلقی کنند.
دوم  رکن  را  بودن  پذیر  نظارت  و  قانونی  روحانی 
فعالیت وزارت اطلاعات دانست و ادامه داد: اینکه 
نتیجه  این  به  فراوان  بحث های  از  بعد  قانون گذار 
قالب  در  باید  کشور  اطلاعاتی  دستگاه  که  رسید 
وزارت و درون دولت شکل گیرد، نشانه این است که 
این دستگاه علاوه بر نظارت خداوند و مردم، نظارت 
رئیس جمهور به عنوان منتخب مردم؛ مجلس و سایر 

ارکان قانونی کشور را بر خود پذیرفته است. 
و  بودن  مردمی  کرد:  تصریح  جمهوری  رئیس 
جامعه محور عمل کردن سومین رکن فعالیت در 
سلیقه  و  اقشار  است.  اطلاعات  وزارت  مجموعه 
و  عمل  سلامت  با  باید  اجتماعی  مختلف  های 
با  و  باشند  داشته  باور  اطلاعات  وزارت  اقتدار 
شنیدن نام وزارت، احساس امنیت و آرامش کنند. 
رویکرد وزارت اطلاعات نیز  باید ایجاد و استحکام 

"جامعه امن" و پرهیز از جامعه امنیتی باشد.

رئیس شورای عالی امنیت ملی، ماموریت اصلی 
وزارت اطلاعات را حفظ نظام، کشور، امنیت ملی و 
منافع مردم دانست و افزود: وزانت، استحکام و تجربه 
ممتاز  ویژگی های  از  امنیتی  و  اطلاعاتی  امور  در 

وزارت اطلاعات در مقایسه با سایر دستگاههاست.
استراتژی فشار حداکثری آمریکا شکست 

خورده است
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود، با تشریح 
روند تحولات از مقطع دی ماه ۹۶، خروج آمریکا از 
برجام و تلاش دشمنان برای تنش آفرینی در داخل 
و  برنامه ها  تبیین  به  از خارج؛  اقتصادی  و جنگ 
اقدامات هوشمندانه دولت در هر مقطع پرداخت و 
ضمن تبیین نتایج سفر اخیر خود به مقر سازمان ملل 
متحد، گفت: دشمنان نظام اسلامی و مردم ایران 
اگر چه ممکن است اعتراف نکنند، اما پذیرفته اند 
که استراتژی فشار حداکثری شکست خورده و این 

رویکرد را باید در مقابل ملت ایران کنار بگذارد.
رئیس شواری عالی امنیت ملی با تاکید بر اینکه 
"ملت ما در آزمایش سخت مقابله با فشار حداکثری 
بدخواهان فداکاری بزرگی کرد و سربلند شد"، افزود: 
دستگاهها، قوا و نیروهای مسلح نیز در این زمینه با 
هماهنگی خوب و تلاش فراوان عمل کردند که این 
مسیر  باید تا رسیدن به نقطه ای که دشمنان به طور 
کامل از اعمال فشار حداکثری نا امید شوند، ادامه 

یابد.
که  دادند  نشان  مردم  کرد:  تصریح  روحانی   
هوشیارند و ریشه فشارها و سختی ها را بدرستی 
می شناسند"، تصریح کرد: امروز مهمترین قدردانی 
مسوولان از ملت، حفظ نظام اسلامی، ایران عزیز، 
منافع ملی و اثبات کارامدی و خدمت به جامعه است.
رئیس جمهوری سپس به تحلیل شرایط اقتصادی 
دشمنی  و  ها  سختی  علیرغم  گفت:  و  پرداخت 
های بی سابقه علیه ملت ایران، طی ماههای اخیر 
نقش  و  یافته  بهبود  اقتصادی  مهم  های  شاخص 

وزارت اطلاعات در این زمینه برجسته بوده است.
روحانی تاکید کرد: ایجاد امنیت در فضای کسب 
و کار و سرمایه گذاری، از سرمایه و فناوری مهمتر 
است و نقش آفرینی وزارت اطلاعات در مقطع خطیر 
جنگ اقتصادی علیه کشور و تحریم ها، در حفظ 
و ارتقای فضای امن در حوزه کسب و کار و سرمایه 

گذاری باید ادامه یابد.

نگرانی مهمی در حوزه های سیاسی و 
امنیتی در کشور نداریم 

رئیس شورای عالی امنیت ملی با اشاره با اینکه 
سیاسی  های  حوزه  در  مهمی  نگرانی  بحمدالله 
حل  به  توجه  افزود:  نداریم،  کشور  در  امنیتی  و 
بودن  سالم  و  شادابی  مردم،  اقتصادی  مشکلات 
گونه  هر  با  مقابله  و  فرهنگی  های  فعالیت  عرصه 
شکاف و گسل اجتماعی مهمترین نیاز امروز کشور 
است که وزارت اطلاعات سهم برجسته ای در تامین 

آن دارد.
روحانی ضمن تحلیل زوایای مختلف، فرصت ها و 
تهدیدهای فضای مجازی به عنوان یک واقعیت مهم 
در جهان امروز، گفت: وظیفه بزرگ وزارت اطلاعات 
این است که در دنیای دیجیتال به کشف حقایق 
بپردازد و با ارائه اطلاعات و تحلیل های راهبردی و 
بان صادق و دقیق مسوولین  پژوهانه، دیده  آینده 
کشور باشد. رئیس جمهوری در این جلسه از زحمات 
وزیر، معاونین، مدیران کل و مجموعه کارکنان وزارت 

اطلاعات قدردانی و سپاسگزاری کرد.
در ابتدای این جلسه حجت الاسلام والمسلمین 
گزارش  ارائه  با  اطلاعات  وزیر  علوی  محمود  سید 
کاملی از عملکرد این وزارت خانه در سالهای اخیر، 
رعایت اصول شرعی، قانونی و اخلاقی را فرهنگ 

سازمانی وزارت اطلاعات اعلام کرد.
وی دانش پایه شدن امور اطلاعاتی، ارتقای علمی 
کارکنان، توجه به امور معنوی و اعتقادی، استقرار 
هوش سازمانی بر مبنای عدالت شغلی، هم افزایی 
و  دستگاهها  سایر  با  همکاری  و  سازمانی  درون 
اقوام،  سیاسی،  احزاب  با  سازنده  تعامل  نهادها، 
امنیت  از  و دانشگاهها؛ صیانت  مذاهب نخبگان 
اقتصادی و سرمایه گذاری، رویکرد سیستمی در 
قاچاق،  و  اقتصادی  فساد  با  مبارزه  و  پیشگیری 
رویکرد صیانتی و حمایتی در قبال مدیران و اشراف 
اطلاعاتی به هرگونه عوامل نا امنی و مقابله بهنگام 
با اقدامات تروریستی را به عنوان مهمترین برنامه 

های این وزارت خانه تشریح کرد.
و  معاونین  از  تعدادی  همچنین  جلسه  این  در 
گزارش  بر  علاوه  اطلاعات  وزارت  ارشد  مدیران 
نقطه  و  دیدگاهها  تخصصی،  های  حوزه  عملکرد 
نظرات خود را در فضایی صمیمی با رئیس جمهور 

در میان گذاشتند.

روحانی در دیدار وزیر، معاونین و مدیران ارشد وزارت اطلاعات: 

رویکرد وزارت اطلاعات باید »جامعه امن« باشد، نه جامعه امنیتی

حسین شیخ الاسلام*

حشمت الله فلاحت پیشه*

یک عضو فراکسیون امید مجلس با بیان اینکه »رعایت ادب سیاسی از سوی مسئولان 
و مدیران عالی کشور امری ضروری است«، گفت: مسئولان باید بکوشند در بیانات خود 
ابراز سخنانی که ممکن است  از  همواره نزاکت و ادب سیاسی را به نمایش بگذارند و 

احساسات اجتماعی را جریحه دار کند، بپرهیزند.
سیده فاطمه ذوالقدر در گفت وگو با ایسنا درباره ضرورت رعایت اخلاق و ادب سیاسی 
از سوی فعالان سیاسی گفت: در نظام های سیاسی که هدف نهایی آنها صرفا دستیابی 
و قبضه کردن قدرت است، میان سیاست و اخلاق سازگاری برقرار نیست و تنها در صورتی 
میان سیاست و اخلاق رابطه ای مثبت و سازنده برقرار خواهد بود که هدف نظام سیاسی 

سعادت بشر باشد.
وی افزود: در محدوده جغرافیایی ایران که ویژگی های منحصر به فردی در مکتب اسلام 
و مذهب تشیع و تلفیق آنها با فرهنگ و تمدن ایران دارد، هدف وسیله را توجیه نمی کند و 
همانگونه که مرحوم شهید سید حسن مدرس فرمودند، سیاست ما باید عین دیانت باشد، 

خصوصا پس از پیروزی انقلاب اسلامی که همواره سعی در تثبیت این فضایل بوده است.
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس تصریح کرد: پس سیاستی، راستین است که با 
اخلاق و دین سازگار باشد. در نگرش اسلامی، سیاست راستین بر پایه اخلاق، سعادت 
انسان را جستجو می کند و نظام سیاسی منهای اخلاق، سرنوشتی جز فساد و سقوط ندارد.
وی ادامه داد: رعایت این موضوع مهم به ویژه از سوی مسئولان و مدیران عالی کشور که 
نقش تصمیم گیرنده در جامعه دارند، ضروری تر و حتی حیاتی تر است. بنابراین آن ها باید 
بکوشند در بیانات خود همواره نزاکت و ادب سیاسی را به نمایش بگذارند و از ابراز سخنانی 

که ممکن است احساسات اجتماعی را جریحه دار کند، بپرهیزند.
ذوالقدر درباره اینکه چرا برخی به راحتی بی اخلاقی می کنند؟ اظهار کرد: فقدان تربیت 
سیاسی اخلاقی و دینی، ظاهر سازی، عوام فریبی و یا غفلت از یاد خدا و فاصله از انصاف 
و فقدان حزب به معنای حقیقی آن، افراد را به ورطه بی اخلاقی و لغزش در سیاست ورزی 
می کشاند. گرایش و رفتارهای افراد در حوزه سیاست، تحت الشعاع نظام ارزشی سیاسی 
است و در واقع هدف از تربیت سیاسی در درون هر نظام،  ساختن شخصیت سیاسی 

متناسب با هنجارها و ارزش های آن نظام در جامعه است.

این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس بیان کرد: طبق فرمایش مقام معظم رهبری، دو خطر 
سیاست را تهدید می کند: یکی اینکه سیاست از اخلاق فاصله بگیرد و از معنویّت و فضیلت 
خالی شود؛ و دیگری این است که انسان های کوته بین، کودک منش و ضعیف، سیاست را 

در دست گیرند.
وی عنوان کرد: بنابراین بداخلاقی برآمده از تهی بودن از فضیلت، معنویت، ضعف و بی 
تدبیری و میدان دادن و میدان داری افرادی است که در اصطلاح کوتوله سیاسی نامیده می 

شوند. اگر این آفت به عرصه سیاست ورود کرد، دچار عیب و نقصان می شود.
ذوالقدر همچنین در خصوص اینکه بداخلاقی با اعتراض سیاسی چه تفاوتی دارد؟ اظهار 
کرد: با توجه به نقدپذیر بودن حکومت در نگاه دینی و مردم سالار، انتقاد و اعتراض، از 
جمله حقوق و آزادی های سیاسی مردم و تکلیف مؤمنان به منظور اصلاح و بهبود یافتن 
امور حکومت به شمار می رود که بر اساس مبانی منطقی و عقلانی، استوار بوده و توجیه 
پذیر است. نکته مهم در این رابطه، آن است که انتقاد و اعتراض، با حفظ مشروعیت نظام 
سیاسی و به عنوان تلاش برای اصلاح و در راستای همگونی و همگونگی، صورت می گیرد. 
از این جهت، لازم است در طرح انتقاد و اعتراض، شیوه های متفاوت و گونه های مختلف 
آن مد نظر قرار گیرد که با توجه به هدف اصلی، باید بر اساس مراحل مختلف و به صورت 

تدریجی انجام پذیرد.
نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: علاوه بر آن، انتقاد و اعتراض نسبت به عملکردها 
و سیاست های دولت، حدود و شرایطی دارد که عدم رعایت آنها ممکن است مسیر سازنده 
و هدف خیرخواهانه و اصلاح طلبانه انتقاد و اعتراض را منحرف کرده و تغییر دهد. بنابراین، 

لازم است در طرح انتقاد و اعتراض، آداب و قواعد حاکم بر آن رعایت شود.
این عضو فراکسیون امید مجلس در پایان در پاسخ به این موضوع که فحش دادن و بد و 
بیراه گفتن چه مرحله ای از رفتار سیاسی است؟ تصریح کرد: فحش و ناسزا نشانه عجز افراد 
است و در هر رفتار سیاسی و غیر سیاسی  مذموم و ناشایست است علاوه بر اینکه هرگز منجر 
به نتیجه دلخواه نمی شود. منطق حکم می کند هر اقدامی به طور شایسته و جهت توسعه 
خانواده و جامعه و در چارچوب اخلاق و نزاکت صورت گیرد و سیاست هم در هیچ شرایط و 

هیچ مرحله ای از این قاعده مستثنی نمی باشد.

سیده فاطمه ذوالقدر : 

مسئولان در بیان سخنان خود ادب سیاسی را به نمایش بگذارند

یک عضو شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان گفت: اگر 
اجرای قانون از کجا آورده ای بدون هیچ تبعیض و کاملا 
شفاف باشد در افکار عمومی هم آثار سازنده ای از خود 
باقی می گذارد و در سطح وسیع تر در روند اداره کشور هم 

موثر خواهد بود.
مرتضی مبلغ در ارتباط با اجرایی شدن قانون از کجا 
آورده ای برای مسئولان کشور، اظهار کرد: این قانون باید 
از سال ها پیش اجرا می شد. دلایل عدم اجرا شدنش را 
باید بررسی کرد و دید چرا تا به امروز اجرا شدنش به تعویق 
افتاده است؛ به نظرم، خود همین موضوع جای بحث 

جدی دارد.
وی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: اجرا شدن چنین 
قانونی بسیار خوب است؛ اما شاهد هستیم که بسیاری 
از قوانین اینچنینی به شکل تبعیض آمیزی اجرا می شود؛ 
یعنی به جای اجرای بی چون  و چرای  قانون، به یک روند 

کاملا سیاسی تبدیل می شود.

این فعال سیاسی در تقبیح اجرای تبعیض آمیز برخی 
قوانین گفت: در چنین شرایطی قوانینی که برای رفع 
ضد  به  و  می شوند  ناکارآمد  شده اند  طراحی  مشکلات 
خودش تبدیل می شوند. اگر واقعا قانون قانون است باید 

برای همه اجرا شود.
از  بسیاری  در  شده  مطرح  موضوع  جز  به  افزود:  وی 
عرصه های دیگر هم همین طور است؛ یعنی با بخشی 
برخورد  دیگر  بخش  با  اما  شود،  می  برخورد  مفاسد  از 
نمی شود، یا نهایت در خفا برخورد جزئی صورت می گیرد.
مبلغ یادآور شد: برای بخشی مبارزه با فساد و یا اجرای 
پروپاگاندا  به یک جریان  تبعیض آمیز  به صورت  قوانین 
به  می کنیم  دنبال شان  که  زمانی  و  است  شده  تبدیل 

رگه های سیاسی می رسیم.
وی تاکید کرد: اگر اجرای قانون از کجا آورده ای بدون 
هیچ تبعیضی اجرا و شفاف باشد در افکار عمومی هم آثار 
سازنده ای از خود باقی می گذارد و در سطح وسیع تر در 

روند اداره کشور هم موثر خواهد بود.
این فعال سیاسی در گفت و گو با ایسنا، تصریح کرد: 
پیدا  افت  شدت  به  عمومی  افکار  که  دلایلی  از  یکی 
کرده و آسیب بزرگی به آن وارد شده برخورد سیاسی و 
تبعیض آمیز با مفاسد است. به طور کلی عدم توجه به 
بعضی از مشکلات و بزرگ سازی مشکلات دیگر بیش از 
وزن خودش اعتماد افکار عمومی را از بین می برد. در این 
میان مهم ترین موضوع برخوردهای سیاسی وتبعیض آمیز 

با پدیده هایی همچون فساد است.
برخی  وقتی  گفت:  ملت  اتحاد  حزب  عضو  این 
جریانات بویژه جریانات تندرو با نگاه سیاسی موضوعی 
را بزرگ سازی می کنند به شدت افکار عومی را تخریب 
می کنند. آن ها با رفتار خود دست به اعمالی می زنند که 
دودش به چشم همه می رود. همه مخصوصا دستگاه 
قضایی باید از نگاه سیاسی و تبعیض آمیز بویژه در رابطه با 

مسائلی که جنبه عمومی دارند فاصله بگیریم.

مرتضی مبلغ:

اجرای قانون از کجا آورده ای بدون تبعیض  وشفاف باشد
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وقتی بالزامیک شگفت انگیز می شود!
چاشنی های تخمیرشده، مانند سرکه بازامیک واقعی، حاوی آنزیم ها و پروبیوتیک 
هایی هستند که با تغذیه باکتری های خوب روده به تقویت سلامت دستگاه گوارش 

کمک می کنند.
سرکه بالزامیک یک چاشنی محبوب در جهان است که ابتدا در منطقه مدیترانه مورد 
استفاده قرار گرفت. کشاورزان ایتالیایی از انگورهای سفید برای تهیه این سرکه استفاده 
می کنند. به عمل آمدن کامل سرکه بالزامیک حدود ۱2 سال طول می کشد. از این رو، 
می توان بطری های سرکه بالزامیک که 2۵ تا ۵۰ سال عمر دارند را نیز خریداری کرد 
که به واسطه فرایند تخمیر بلند مدت از عطر و طعم و فواید سلامت ویژه ای برخوردار 
هستند. نمونه های رقیق شده سرکه بالزامیک از فواید سلامت مرتبط با پروبیوتیک ها 
و آنزیم های موجود در سرکه بالزامیک واقعی برخوردار نیستند. برخی تولیدکنندگان با 
استفاده از افزودنی هایی مانند شکر قهوه ای، کارامل و امولسیفایر محصولاتی را تولید 
می کنند که ممکن است به جای سرکه بالزامیک اصلی به فروش برسند. تشخیص 
بین نمونه های اصلی و تقلبی بر عهده مصرف کننده است، اما در ادامه با برخی فواید 

سلامت سرکه بالزامیک واقعی بیشتر آشنا می شویم.
کمک به گوارش: چاشنی های تخمیرشده، مانند سرکه بالزامیک واقعی، حاوی 
آنزیم ها و پروبیوتیک هایی هستند که با تغذیه باکتری های خوب روده به تقویت سلامت 
دستگاه گوارش کمک می کنند. افرادی که چاشنی های تخمیر شده را به وعده های 
غذایی پخته خود اضافه می کنند در معرض خطر کمتری برای نفخ قرار دارند و همچنین 

به جذب سریع تر مواد مغذی کمک می شود.
ملانوئیدهای غذایی: طی فرآیند تخمیر و در نتیجه واکنش اسید آمینه ها با 
همدیگر ترکیباتی به نام ملانوئیدها شکل می گیرند. ملانوئیدها از استرس اکسیداتیو در 
محیط گوارشی معده پیشگیری می کنند. ملانوئیدهای غذایی به واسطه کاهش فعالیت 

های آنزیمی کبد خطر دیابت و بیماری آلزایمر را نیز کاهش می دهند.
سرشار از پلی فنول ها: پلی فنول ها ترکیباتی گیاهی هستند که در غذاهای 
مدیترانه ای و سرکه بالزامیک واقعی به وفور یافت می شوند و مشخص شده است که 
توانایی کاهش سطوح تری گلیسیریدها در خون را دارند. همچنین، پلی فنول ها خطر 

بیماری قلبی و تشکیل پلاک در سرخرگ ها را کاهش می دهند.
حساسیت به سولفیت: برخی افراد نسبت به سولفیت حساسیت دارند، اما 
زمانی که این ماده را در فرم طبیعی و نه به عنوان یک ماده نگهدارنده و افزودنی مصرف 
می کنند، با این شرایط مواجه نمی شوند. به عنوان مثال، پنیر و سرکه بالزامیک واقعی 

دارای سولفیت طبیعی هستند که طی فرآیند تخمیر شکل می گیرد.

فرمول های طبیعی برای تقویت رشد مو
یک محقق و پژوهشگر گفت:اگر ریزش مو بسیار شدید باشد موجب افسردگی یا ناراحتی 
های روانی خواهد شد. حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره درمان 
ریزش مو با طب سنتی اظهار کرد:  از بین چهار طبقه افراد صفراوی گرم و خشک،  دموی 
مزاج  یعنی گرم و تر بیشتر ریزش دارند.  ریزش مو بیشتر در جلو پیشانی یعنی  بالای 

پیشانی جلو سر ظاهر می شود ،  اما در برخی افراد ریزش در پشت سر اتفاق می افتد.
علل اصلی ریزش مو

وی گفت: یکی از علل اصلی ریزش مو گرفتن رژیم های نامناسب و بی برنامه است. 
گرفتن رژیم های سخت لاغری که بیشتر از سر خود انجام می شود موجب این عارضه 
خواهد شد.  مصرف بعضی از داروهای شیمیایی هم می تواند باعث ریزش مو شوند. در 

برخی  افراد عامل شیمی درمانی می تواند بر این عارضه تاثیر بگذارد.
عظمایی افزود:اگر ریزش مو بسیار  شدید باشد موجب افسردگی یا ناراحتی های  
روانی خواهد شد. فرد مبتلا باید فورا به پزشک مراجعه کند تا علت یابی و درمان آغاز 
شود. فرد مبتلا می تواند با خوردن حبوبات و تخم مرغ  همراه برنج موهای خود را تقویت 
کنند.حتما افراد از  مواد   غذایی  سبوس دار  و  ویتامین دار استفاده  و همراه غذا پودر 
سبوس در داخل ماست مصرف کنند. وی بیان کرد: فرد مبتلا به این عارضه می تواند 
از دمنوش های سنبل الطیب. میخک،  بابونه،  بادرنجبویه، اسطوخودوس  به دلخواه  
در طول روز با عسل یا نبات مصرف کند.  مقدار مصرف متعادل میوه ها و سبزی ها و 
بعضی از گیاهان دارویی می تواند مانع ریزش موها شود  و حتی باعث تقویت ریشه مو 
هم خواهد شد. عظمایی تصریح کرد: ترکیب گیاهانی مثل گزنه،  شنبلیله،  آرد نخود 
خام بسیار مفید است و می توان آنها را با هم مخلوط  و استفاده کرد. این مخلوط را همراه  
یک عدد تخم مرغ و یک استکان آبجوش مخلوط کنند و بر سرشان بگذارند و بعد از 3 
تا ۴ ساعت بعد بشویند.مالیدن روغن  روغن زیتون ، روغن فندق،  روغن بادام،  روغن 
کرچک،  روغن نارگیل،   روغن سیاه دانه می توانند مفید باشند. افراد می توانند  مقدار 
کمی از ژل کتیرا برای انعطاف پذیزی موهای خود استفاده کنند. وی در ادامه افزود: 
افراد می توانند برای جلوگیری از ریزش موی خود از قرص های زینک استفاده کنند زیرا 
می توانند موجب تقویت سیستم ایمنی بدن شوند.ترکیبی از بادام و گردو،فندق همراه 
سیاه دانه می تواند برای ریزش مو مفید باشد .افراد باید در طول روز قبل  از غذا یک 

قاشق مرباخوری مصرف کنند.
فرمول های طبیعی برای رشد  مو

محقق و پژوهشگر گفت: در صورت امکان بهتر از شانه های چوبی برای موها استفاده 
کنند. فرد مبتلا می تواند ترکیبی از آب پیاز و آلوورا را درست کند و بر روی موهای خود 
ماساژ دهد . افراد  می توانند مقداری حتا و گل ختمی و بابونه بر سرشان بگذارند. معمولا 

ریزش مو در اقایان بیشتر از زنان است که باید از این مواد بیشتر استفاده کنند.
عطمایی گفت: یک روشی وجود دارد  که تاثیر زیادی در رفع ریزش مو خواهد داشت  
و موجب تقویت موها می شود.  گاهی افراد بهتر است بر روی زمین خوابیده و سر را در 
پایین و پاها در بلندترین قسمت  قرار دهند تا خون به اندازه کافی  به مغزشان برشد.
همین خون رسانی می تواند به تقویت مو کمک کند .معمولا استفاده از روغن برای ریزش 

قطعی مو  لازم است البته می توان از شاتره و کیالک،کاسنی   هم استفاده  کرد.

رئیس پژوهشگاه فضایی ایران مطرح کرد:

قرار گرفتن ایران بین ۱۰ کشور اول دارای 
ظرفیت گردشگری

صمیمی، گفت: ایران به خاطر ظرفیت های گردشگری خود جزو ۱۰ کشور نخست 
دنیا است.

حسین صمیمی رئیس پژوهشگاه فضایی ایران در مراسم افتتاحیه رویداد تخصصی 
صنایع خلاق و فرهنگی در حوزه پارک های فضاپایه اظهار کرد: برگزاری این رویداد قدم 

موثری در پیوند دو حوزه اقتصادی کشور است.
او افزود: این رویداد برنامه محوری پژوهشگاه در هفته جهانی فضا بوده که امیدواریم 

برگزاری آن قدم موثری برای پیوند دو حوزه مهم اقتصادی فضایی و گردشگری باشد.
صمیمی گفت: امروزه اقتصاد فضا به عنوان یک اقتصاد نوظهور ارزش آفرین در دنیا 
مطرح است و از سوی دیگر صنعت گردشگری در حال تبدیل شدن به سومین اقتصاد 
دارای  دو حوزه کشور  در هر  تصریح کرد:  ایران  پژوهشگاه فضایی  رئیس  دنیاست. 
ظرفیت های بسیار خوبی است. او ادامه داد: در حوزه فضایی از نیروی انسانی خبره 
و کارآمدی برخورداریم، در حوزه طراحی و ساخت ماهواره ، در حوزه پرتاب ماهواره 
و همچنین توسعه خدمات فضا پایه قدم های بسیار خوبی برداشتیم. از سوی دیگر 
ایران به خاطر ظرفیت های گردشگری خود جزو ۱۰ کشور نخست دنیا است. صمیمی 
بیان کرد: ما اگر بتوانیم فصل مشترک کاری خوبی به این دو حوزه مهم اقتصادی پیدا 
کنیم، می توانیم امید داشته باشیم که اتفاق خوبی در حوزه کارآفرینی و اشتغال زایی و 
بهبود رشد اقتصادی رخ دهد. او گفت: در نگاه اول زمینه ای برای پیوند مناسب است، 
وجود جذابیت های طبیعی و مواهب خدادادی در کشور مانند تپه های مریخی دامغان 
که شبیه ترین جای زمین به مریخ است یا دره ستارگان قشم، آسمان شب چهارمحال 
و بختیاری که نیازمند ایده هایی هستند تا با جذب سرمایه گذاری مکان ها را تبدیل به 

گردشگاه های جذاب نمایند.
رئیس پژوهشگاه فضایی ایران درپایان اظهار کرد: تاکنون ۱8۰ ایده به پژوهشگاه 
ارسال شده است و امیدواریم ایده های خروجی از این رویداد بتوانند این امید ها را به 
واقعیت تبدیل کنند. در ادامه این مراسم مرتضی براری معاون وزیر ارتباطات و رئیس 
سازمان فضایی کشور اظهار کرد: در کشور سه قلمرو زمین، هوا و فضا را داریم که مرز 

میان هوا و فضا از جمله مهم ترین مسئله مد نظر در وزارت است.
او ادامه داد: فضا به عنوان اولویت استراتژیک در همه جا گنجانده شده و عالی ترین 
جایگاه را دارد. براری گفت: توسعه زیر ساخت های بومی فضایی منجربه پیدایش اقتصاد 
نوظهوری، چون اقتصاد فضا می شود. توسعه این زیرساخت ها از مهم ترین برنامه های 
وزارت است.  او افزود: رتبه اول منطقه را در حوزه فضایی کسب کرده ایم و امیدواریم 
درس فضا درمسیر اقتصادفضایی وتوسعه کشور پیش رود. براری ادامه داد: باید ببینیم 
چگونه ظرفیت ها را ایجاد کنیم؟ برای مثال وسایل ورزشی موجود درپارک ها با هزینه کم، 
کمک به ارتقای سلامت می کند پس ماهم می توانیم ازاین ظرفیت ها برای توسعه جامعه 
و سواد بیشتر آن استفاده کنیم. او افزود: حوزه گردشگری با تم علمی رواج بیشتری 
پیداکرده است و از ۶ حوزه  وزارت،3 حوزه آن گردشگری فضایی است. باید به توسعه 

توریسم وگردشگری کشور کمک کنیم.
  رئیس سازمان فضایی اشاره به اینکه باید از جاذبه های کشور استفاده کنیم ادامه داد: 
بعضی از نقاط کشورمان شبیه ترین ها به مناطق فضایی هستند این در حالی است که در 

کشور های دیگر،  این مناطق را به صورت مصنوعی می سازند.
 براری اظهار کرد: با همکاری وزارت میراث فرهنگی وگردشگری باید این مکان ها را به 
مکان گردشگری تبدیل کنیم. او افزود:موضوع بعد آسمان پاک کشور از جمله منطقه 
کاشان تا خیلی از نقاط کویری کشور که فعالان این حوزه هر پنجشنبه و جمعه برای 

مشاهده رویداد های فضایی واتفاقات درآسمان عازم این مناطق می شوند.
مراسمِ رویداد تخصصی صنایع خلاق و فرهنگی در حوزه پارک ها و گردشگاه های 
موضوع فضاپایه با هدف ترویج و اشاعه فناوری ها و دستاورد های فضایی در جامعه 
متناسب بافرهنگ و ارزش های اسلامی ایران بود که با حضور رئیس سازمان فضایی 

کشور و رئیس پژوهشگاه فضایی ایران و شرکت کنندگان افتتاح شد.

در این بسته دانستنی پزشکی درباره فواید عجیب نق زدن و همچنین بروز نشانه های 
برخی بیماری ها روی ناخن خواهیم گفت. در این گزارش جدیدترین دانستنی های روز 

پزشکی که هر روز با آن سر و کار دارید را دنبال می کنیم.
سرویس بهداشتی فرنگی مضر یا مفید؟

امروزه افراد به جای سرویس های بهداشتی سنتی از  فرنگی بیشتر استفاده می کنند. 
معمولا مدت زمان نشستن بر روی سرویس های بهداشتی سنتی کمتر از فرنگی است 
و از این رو برای سلامتی بهتر خواهند بود. استفاده از توالت فرنگی باعث می شود، 
مجرای مقعد در زاویه قائمه )۹۰ درجه( قرار بگیرد و این مساله موجب می شود ماهیچه 
پایین مقعد جلوی مسیر خروج در روده بزرگ را بگیرد. به این دلیل است که افرادی که 
روی توالت فرنگی می نشینند، برای تخلیه روده ها باید فشار بیشتری به خود وارد کنند.

متورم تر  بر روی هم می فشارند، رگ هایشان  این هنگام دندان های شان  در  افراد 
می شود و ضربان قلبشان بالا می رود. چنین حالتی ممکن است در یبوست یا سایر 
مشکلات گوارشی و هضم و جذب روده ها  رخ دهد و باعث بروز مشکلاتی مانند بواسیر، 
غش و حتی سکته مغزی شود. از این رو بسیاری از کارشناسان نحوه نشستن روی 
توالت فرنگی را برای سلامتی نامناسب می دانند. افراد می توانند هنگام استفاده از 
سرویس فرنگی از یک چهارپایه استفاده کنند که به پاهای خود زاویه 3۵ درجه دهند. 
این کار با قراردادن یک چهارپایه و در نبود امکانات به وسیله یک دسته روزنامه باطله یا 
چندمجله قدیمی ممکن خواهد شد. بالا آوردن زانوها کمک خواهد کرد که انسدادی 
که در حالت نشسته میان روده بزرگ و مقعد ایجاد می شود، از بین برود و تخلیه کامل 

روده ها آسان تر انجام شود.
دردهایی که در بدن مهم هستند 

هیچ یک از افراد علاقه ای به درد کشیدن ندارند اما این تنها زبان بدن برای بیان 

آن ها است. افراد ممکن است از تنظیمات بدن خود آگاهی داشته باشند و دردهایی 
که تنها به دلیل حرکتی غلط بروز می کند را از سایر دردها تفکیک کنند. متخصصان 
داخلی و روانپزشکان می توانند مشخص کنند که کدام دردها را نباید سرسری و نادیده 
گرفت و چه زمانی سریعا باید به پزشک مراجعه کرد. دردهایی همچون بدترین سردردها 
، احساس درد در قفسه سینه، گلو و فک، درد شدید بین دو استخوان پشت شانه، 
خوددرمانی کردن و دردهای بعد آن ،سوزش پا و ساق آن، می توانند هنگام آسیب اثرات 

بدی بر بدن بگذارند.
تمریناتی که روزانه می توان انجام داد

افراد  لزوما نباید به ورزش هایی مانند دو، شنا یا تمرینات ورزشی در باشگاه بپردازند، 
بلکه انجام کارهای خانه مانند جاروبرقی کشیدن، شست و شوی کف یا صرفا پیاده رفتن 
تا محل کار می توانند ورزش هایی کافی برای حفظ سلامت قلب و افزایش طول عمر 

باشند.
شاکی بودن و نق زدن خوب است

افراد همیشه شاکی به طور متوسط طول عمر بیشتری خواهند داشت، زیرا بیرون ریختن 
تنش های ذهنی، سیستم ایمنی آنها را تقویت کرده و سلامت آنها را افزایش خواهد داد.

شکل و شمایل ناخن ها نشانه چه بیماری هایی است؟ 
اگر  باشد.  سلامتشان  وضعیت  نشانگر  می تواند  افراد  ناخن های  ظاهر  و  شکل 
ناخن هایتان در حال چماقی شدن است،  این حالت، می تواند نشانه بیماری هایی 
مانند انسداد ریوی مزمن، برونشیت، تنگی نفس یا آسم و حتی سرطان ریه باشد. تغییر 
شکل ناخن ابتدا با نرم شدن آن شروع می شود و سپس ناخن خم می شود. باور عمومی 
پزشکی بر این است که علت این امر جمع شدن مایعی در بافت نرم ناخن است که باعث 
افزایش جریان خون به آن می شود. در نتیجه ناخن ها از آنچه که در حال عادی هستند 

نرم تر می شوند و پف می کنند. هرچند این حالت معمولا باعث اختلال در فعالیت های 
از آنجا که ممکن است نشانه بیماری های جدی تری باشد، در  روزانه نمی شود اما 
صورت بروز،  مراجعه به پزشک ضروری است. تغییر فرم ناخن ها حتی می تواند علامت 

بیماری های قلب و معده هم باشد.

نق زدن موجب سلامتی می شود! 

 علائم خطرناکترین بیماری ها که اولین بار در ناخن بروز می کند

این که چه میزان غذا می خورید به اندازه این که چه غذاهایی مصرف می کنید، 
اهمیت دارد. اندازه بزرگ هر پرس غذا، مصرف پرس دوم، و غذا خوردن تا حدی که 
احساس پری و سنگینی در شما شکل بگیرد می تواند به مصرف کالری های بیش از 

نیاز بدن منجر شود.
قلب عضله ای قدرتمند است که خون را به سراسر بدن پمپاژ می کند. اندازه قلب 
عادی و سالم یک فرد بزرگسال تقریبا به اندازه مشت وی است. همانند پیشرانه خودرو 

که حرکت آن را ممکن می سازد، قلب نیز بدن را فعال نگه می دارد.
رژیم غذایی یکی از عوامل تاثیرگذار کلیدی بر سلامت قلب است. شاید بدانید که 
مصرف برخی غذاها می تواند خطر بیماری قلبی را افزایش دهد، اما ایجاد تغییر در 
عادات غذایی اغلب برای ما دشوار است. زمانی که بدانید که باید کدام غذاها را مصرف 
کرده، کدام یک را محدود کرده و یا به طور کامل از آنها پرهیز کنید، در مسیر درست به 
سوی یک رژیم غذایی دوستدار قلب حرکت خواهید کرد. در ادامه چند نکته که می 

توانند به شکل گیری این نوع رژیم غذایی کمک کنند، ارائه شده اند.
بر اندازه هر وعده غذا کنترل داشته باشید

این که چه میزان غذا می خورید به اندازه این که چه غذاهایی مصرف می کنید، 
اهمیت دارد. اندازه بزرگ هر پرس غذا، مصرف پرس دوم، و غذا خوردن تا حدی که 
احساس پری و سنگینی در شما شکل بگیرد می تواند به مصرف کالری های بیش از 
نیاز بدن منجر شود. به عنوان مثال، اندازه هر پرس غذایی که در رستوران ها سرو می 

شود، اغلب بیش از نیازهای یک نفر است.
برای کمک به کنترل اندازه هر پرس غذا می توانید از بشقاب یا کاسه های کوچک تر 
استفاده کنید. مواد غذایی کم کالری و سرشار از مواد مغذی مانند میوه ها و سبزیجات 
باید سهم بیشتر از بشقاب غذای شما داشته باشند و غذاهای پر کالری و سرشار از 
سدیم، مانند غذاهای پالایش شده و فرآوری شده باید سهم کمتری داشته باشند. 
این راهبرد می تواند رژیم غذایی شما و همچنین سلامت قلب و اندازه دور کمر شما 

را متناسب سازد.
میوه ها و سبزیجات بیشتری مصرف کنید

میوه ها و سبزیجات منابع خوبی برای ویتامین ها و مواد معدنی هستند. این خوراکی 
ها کالری کمی داشته و سرشار از فیبر هستند. میوه ها و سبزیجات همانند دیگر مواد 
غذایی گیاهی یا مبتنی بر گیاهان حاوی موادی هستند که ممکن است به پیشگیری 
از بیماری قلبی عروقی کمک کنند. مصرف میوه ها و سبزیجات بیشتر ممکن است 
به کاهش مصرف غذاهای پر کالری مانند گوشت، پنیر و غذاهای فرآوری شده کمک 

کند.
افزودن میوه ها و سبزیجات به رژیم غذایی آسان و ساده است. شما می توانید از 
آنها به عنوان میان وعده هایی سالم استفاده کنید. میوه ها و سبزیجات را در معرض 
دید قرار دهید تا مصرف آنها را فراموش نکنید. همچنین، دستورالعمل های غذایی 

را انتخاب کنید که میوه ها و سبزیجات از مواد اصلی تشکیل دهنده در آنها هستند.
غلات کامل را انتخاب کنید

غلات کامل منبع خوبی برای فیبر و مواد مغذی دیگر هستند که در تنظیم فشار خون 
و سلامت قلب نقش دارند. شما می توانید با کنار گذاشتن محصولات تهیه شده از 
غلات پالایش شده و استفاده از محصولات غلات کامل به راحتی میزان مصرف این 
مواد غذایی را در رژیم غذایی خود افزایش دهید. همچنین، شما می توانید ماجراجوتر 

عمل کرده و گزینه هایی جدید مانند فارو و کینوآ را به رژیم غذایی خود اضافه کنید.
از جمله محصولاتی که باید انتخاب کنید می توان به موارد زیر اشاره کرد:  

- آرد گندم کامل
- نان غلات کامل، ترجیحا نان گندم کامل ۱۰۰ درصد یا نان غلات کامل ۱۰۰ درصد

- سریال های پر فیبر یا محتوای ۵ گرم فیبر یا بیشتر در هر وعده
- غلات کامل مانند برنج قهوه ای، جو، و گندم سیاه

- پاستای غلات کامل
- جو دوسر

از محصولاتی که باید مصرف آنها را محدود کرده یا به طور کامل از آنها پرهیز کنید می 
توان به موارد زیر اشاره کرد:

- آرد سفید پالایش شده
- نان های سفید

- مافین ها
- وافل های منجمد

- نان ذرت
- دونات ها

- بیسکوئیت ها
- کیک ها

- نودل های تخم مرغی
- پاپ کورن های کره ای

- کراکرهای پر چرب
مصرف چربی های ناسالم را محدود کنید

محدود کردن مصرف چربی های اشباع و چربی های ترانس گام مهمی برای کاهش 
کلسترول خون و کاهش خطر بیماری عروق کرونر قلب است. سطح بالای کلسترول 
نام  به  تواند به تشکیل پلاک در سرخرگ ها منجر شود که این شرایط  خون می 
آترواسکلروز )تصلب شرایین( شناخته می شود و می تواند خطر حمله قلبی و سکته 
مغزی را افزایش دهد. بنابر دستوالعمل های انجمن قلب آمریکا، میزان چربی اشباع 
در یک رژیم غذایی دوستدار قلب نباید بیشتر از ۵ تا ۶ درصد از کل کالری دریافتی 
روزانه فرد باشد یا اگر یک رژیم غذایی 2,۰۰۰ کالری در روز را دنبال می کنید، نباید 
بیشتر از ۱۱ تا ۱3 گرم چربی اشباع مصرف کنید. همچنین، پرهیز کامل از چربی 

ترانس توصیه شده است.
شما می توانید مقدار چربی اشباع در رژیم غذایی خود را با جدا کردن چربی از 
گوشت یا انتخاب گوشت های بدون چربی و کم چرب که کمتر از ۱۰ درصد چربی 
دارند، کاهش دهید. همچنین، شما می توانید کره و مارگارین کمتری در رژیم غذایی 
خود استفاده کنید. در صورت امکان، شما می توانید از جایگزین های کم چرب در یک 
رژیم غذایی دوستدار قلب استفاده کنید. به عنوان مثال، همراه با سیب زمینی پخته 
به جای کره از سالسای کم سدیم یا ماست کم چرب استفاده کنید یا به جای مالیدن 

مارگارین روی نان تست خود، آن را همراه با یک میوه مصرف کنید.
افزون بر این، به برچسب محصولات غذایی توجه داشته باشید زیرا برخی از آنها، 
حتی محصولاتی که دارای برچسب کم چرب یا فاقد چربی ترانس هستند، ممکن 
است حاوی این نوع از چربی ها باشند. حضور روغن هیدروژنه و روغن پالم در فهرست 

مواد تشکیل دهنده یکی از سرنخ هایی است که می تواند به وجود چربی های ترانس 
اشاره داشته باشد.

زمانی که از چربی ها استفاده می کنید، چربی های تک غیراشباع، مانند روغن 
زیتون یا روغن کلزا )کانولا( را انتخاب کنید. چربی های چندغیراشباع موجود در برخی 
مواد غذایی، مانند برخی انواع ماهی، آووکادو، مغزدانه ها نیز انتخاب های خوبی برای 
افزودن به رژیم غذایی هستند. زمانی که به جای چربی های اشباع استفاده می شوند، 
چربی های تک و چندغیراشباع ممکن است به کاهش کلسترول کلی خون کمک 
کنند. البته باید حد اعتدال را در مصرف آنها رعایت کنید زیرا انواع مختلف چربی ها 

کالری بالایی دارند.
یک روش ساده برای افزودن چربی های سالم و فیبر به رژیم غذایی استفاده از پودر 
دانه کتان است. دانه های کتان سرشار از فیبر و اسیدهای چرب امگا-3 هستند. 
برخی مطالعات نشان داده اند که دانه های کتان ممکن است به کاهش کلسترول 
در برخی افراد کمک کنند، اما همچنان به انجام پژوهش های بیشتر در این زمینه نیاز 
است. شما می توانید پودر دانه های کتان را به ماست، سس سیب یا سریال ها اضافه 

کنید.
منابع پروتئین کم چرب را انتخاب کنید

گوشت بدون چربی، ماکیان و ماهی، محصولات لبنی کم چرب، و تخم مرغ برخی از 
بهترین منابع پروتئین هستند.

ماهی جایگزین خوبی برای گوشت های پر چرب است. برخی انواع ماهی سرشار 
را  خون  گلیسیرید  تری  سطوح  تواند  می  که  هستند  امگا-3  چرب  اسیدهای  از 
کاهش دهد و به تقویت سلامت قلب کمک کند. ماهی های آب سرد مانند سالمون، 
خالمخالی، ساردین و شاه ماهی از بهترین منابع برای تامین اسیدهای چرب امگا-3 
مورد نیاز بدن هستند. از منابع گیاهی این نوع چربی نیز می توان به دانه های کتان، 

گردو، سویا و روغن کلزا اشاره کرد.
حبوباتی مانند لوبیا، نخود و عدس نیز منابع خوبی برای پروتئین هستند. آنها چربی 
کمی دارند و فاقد کلسترول هستند، از این رو، به جایگزینی خوب برای گوشت تبدیل 
می شوند. استفاده از پروتئین های گیاهی به جای پروتئین های حیوانی می تواند به 

کاهش چربی و کلسترول و افزایش فیبر دریافتی کمک کند.
تا حد امکان از مصرف محصولات لبنی پر چرب، اندام های گوشتی مانند جگر، 
گوشت های پر چرب، گوشت های فرآوری شده مانند سوسیس، کالباس و هات داگ، 

و گوشت های سرخ شده یا دارای پوشش نان یا آرد سوخاری پرهیز کنید.
مصرف سدیم را کاهش دهید

مصرف سدیم فراوان می تواند به فشار خون بالا منجر شود که یک عامل خطرآفرین 
برای بیماری قلبی عروقی است. کاهش مصرف سدیم بخشی مهم از یک رژیم غذایی 
دوستدار قلب است. بنابر توصیه های انجمن قلب آمریکا، بزرگسالان سالم نباید بیش 
از 2,3۰۰ میلی گرم سدیم )حدود یک قاشق چایخوری نمک( در روز مصرف کنند. در 
حالت ایده آل، بیشتر بزرگسالان نباید بیش از ۱,۵۰۰ میلی گرم سدیم در روز مصرف 

کنند.
اگرچه کاهش استفاده از نمک آشپزخانه که به غذاهای مختلف اضافه می کنید، 
اقدام مفیدی است، اما بیشتر نمک مصرفی ما، به ویژه در جوامع غربی، از غذاهای 
کنسروی یا فرآوری شده سرچشمه می گیرد. مصرف مواد غذایی تازه و درست کردن 

غذا در خانه می تواند کنترل بر مقدار نمک مصرفی را امکان پذیر کند.
انتخاب چاشنی های غذایی با دقت فراوان روش دیگری برای کاهش نمک مصرفی 
است. بسیاری از چاشنی ها دارای نسخه های کم سدیم نیز هستند و جایگزین های 

نمک نیز می توانند عطر و طعم غذاهای کم سدیم را بهبود ببخشند.
از پیش برنامه ریزی کنید

با توجه به آنچه که پیشتر ارائه شد، اکنون با برخی خوراکی های دوستدار قلب و 
آنهایی که باید مصرفشان محدود شده یا به طور کامل از آنها پرهیز کرد، بیشتر آشنا 
شده اید. بر همین اساس، شما می توانید برنامه ریزی های لازم را برای رژیم غذایی 
خود انجام دهید. منوهای غذایی روزانه بر اساس آنچه در بالا اشاره شد، تهیه کنید. 
زمانی که مواد غذایی را برای هر وعده غذایی و میان وعده انتخاب می کنید بر میوه 
ها، سبزیجات و غلات کامل تاکید بیشتری داشته باشید، منابع پروتئین بدون چربی 
و چربی های سالم را انتخاب کنید و غذاهای شور را محدود کنید. به اندازه هر پرس 
غذای خود توجه داشته باشید و تنوع گزینه های موجود در منو غذای خود را فراموش 
نکنید. به عنوان مثال، اگر برای شنبه شب ماهی سالمون گریل شده را انتخاب کرده 
اید، برای شب بعد برگر لوبیا سیاه را انتخاب کنید. بر همین اساس، از دریافت مواد 
مغذی ضروری به میزان کافی اطمینان حاصل می شود و همچنین جذابیت وعده 

های غذایی و میان وعده ها حفظ می شود.
گاهی اوقات غذایی که دوست دارید را مصرف کنید

هر از گاهی می توانید خوراکی هایی که چندان سالم نیستند را به رژیم غذایی خود 
اضافه کنید. مصرف یک شکلات یا یک پاکت چیپس سیب زمینی در هفته سلامت 
رژیم غذایی دوستدار قلب شما را کاهش نمی دهد. اما اجازه ندهید تا این بهانه ای 
برای دست کشیدن از برنامه غذایی سالم شما باشد. آنچه اهمیت دارد مصرف غذاهای 

سالم در بیشتر اوقات است.

8 توصیه غذایی برای قلب سالم تر!

الکترولیت های  ضروری  برای  بدن  عبارتند از: سدیم، پتاسیم، 
کلسیم، بی کربنات و فسفات. تعادل مایعات و الکترولیت ها 
برای اعمال حیاتی بدن، ثبات فشار خون، لخته شدن خون، 
حفظ استحکام استخوان ها و دندان ها، بهبود عملکرد اعصاب 

ضروری است.
به گزارش آوای سلامت، عدم تعادل الکترولیت ها در بدن می 
تواند با علائمی مانند خشکی دهان، پوست چروک، افزایش یا 
کاهش ادرار، خستگی، ورم دست ها و پاها و یا شکم، احتقان و 
ورم ریوی، ضعف و گیجی، نامنظم بودن ضربان قلب خود را نشان 
دهد: عدم تعادل الکترولیت ها در بدن ناشی از برخی عوامل 

شناخته شده است:
مصارف دارویی: مصرف برخی از داروها می تواند منجر به 
کاهش سطح الکترولیت ها در بدن شود. به عنوان مثال داروهای 
خاصی که باعث تعریق بیش از حد می شوند، مانند دیورتیک 
ها. برخی از داروهای تجویزی مانند آنتی بیوتیکها، هورمون 
کورتیکواستروئید مانند هیدروکورتیزون، داروهای سرکوب کننده 
سیستم ایمنی بدن مانند سیکلوسپورین برای جلوگیری از رد 
پیوند اعضا نیز می تواند باعث عدم تعادل الکترولیت شود. افراد 
در معرض شیمی درمانی یا بیماری های قلبی نیز در معرض 

اختلال آب و الکترولیت هستند.
ضعف رژیم غذایی: تجربه علائم عدم تعادل الکترولیت مانند 
سرگیجه، بی حسی، خستگی، یبوست، درد مفاصل، سردرد، 
نفخ، سوء هاضمه، اسپاسم های عضلانی و ضربان غیر طبیعی 
قلب شاید نشان دهنده پیروی از یک رژیم غذایی فقیر باشد. 
رژیم غذایی متعادل شامل مصرف میوه ها و سبزیجات در رنگ 

های مختلف و غنی از پتاسیم مانند هندوانه، پرتقال، اسفناج، 
سیب زمینی شیرین، و موز است. اگر شما در جذب برخی از این 
اقلام غذایی به خاطر مشکلات گوارشی مشکل دارید، می توانید 
مکمل های مواد معدنی را مصرف کنید؛ به عنوان مثال روزانه 

۶۰۰ تا ۱۰۰۰ میلی گرم سیترات منیزیم.
درمان سرطان: اگر شما تحت درمان های سرطان و تجربه 
خستگی  یا  سرگیجه  عضلانی،  ضعف  تهوع،  مانند  علائمی 
هستید، ممکن است این نشانه عدم تعادل الکترولیت باشد. 

شیمی درمانی می تواند سطح آب بدن را به دلیل عوارض جانبی 
مانند اسهال، کاهش اشتها، و استفراغ، کاهش دهد.

بیماری های کوتاه مدت: اغلب اوقات عدم تعادل الکترولیت 
می تواند ناشی از ابتلا به بیماری هایی مانند آنفلوانزا باشد. این 
اتفاق به دلیل تعریق بیش از حد، کم آبی بدن، اسهال و استفراغ 
رخ می دهد. طبعا هر بیماری که باعث تب بالا، استفراغ، یا 
اسهال برای دوره های طولانی شود، می تواند تعادل الکترولیت 
بدن را به هم بزند و فرد را در معرض خطر کم آبی قرار دهد. زنان 

باردار نیز به خاطر دوره های تهوع و استفراغ مداوم در معرض این 
خطر هستند.

بیماری های کلیوی: عدم تعادل الکترولیت یک نگرانی عمده 
برای بیماران مبتلا به آسیب های کلیه است. کاهش عملکرد کلیه 

همراه با عدم تعادل آب و الکترولیت تعریف می شود.

اختلالات عدد درونریز و اختلالات هورمونی: بیماران مبتلا به 
دیابت بی مزه نشانه های عدم تعادل آب و الکترولیت را تجربه 
می کنند. عوارض بیمار شامل، بی آبی و عدم تعادل الکترولیت  
ها است. خشکی دهان، ضعف عضله، کاهش فشارخون، گود 
رفتن چشمان، تب، سر درد، تند شدن سرعت قلب، کاهش وزن، 
خستگی  یا بی حالی، تهوع، ازدست دادن اشتها، دردهای عضله 

ناشی از کم آبی بدن و عدم تعادل الکترولیت ها رخ می دهد.
اقدامات  تشخیصي  ممکن  است  شامل  موارد زیر باشند:

آزمایش  ادرار، مدفوع ، خون  و الکترولیت ها، خصوصا سدیم ، 
کلر و پتاسیم ؛ گاهي  هم  بررسي  هاي  رادیواکتیو در مورد کل  آب  

بدن  انجام  مي  گیرند.
به  هنگام  بروز بیماري  هاي  جدي ، تعادل  مایعات  )ورودي  و 
خروجي ( را در منزل  ثبت  کنید. به  این  ترتیب  که  میزان  مایعات  

نوشیده  شده  و میزان  ادرار روزانه  مشخص  شود.
روزانه  خود را وزن  کنید. هرگونه  افزایش  یا کاهش  ناگهاني  وزن  
ممکن  است  نشان  دهنده  تغییرات  مایعات  بدن  باشد. اگر وزن  
شما در عرض  یك  روز نزدیك  2 کیلوگرم  یا بیشتر پایین  یا بالا رود، 
باید از نظر تشخیص عدم تعادل الکترولیتی به پزشک مراجعه 

کنید.

نشانه های عدم تعادل الکترولیت ها در بدن

درباره اختلال آب و الکترولیت چقدر می دانید؟



چهار شنبه -هفدهم مهر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4899 4

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

۷۱ درصد بودجه نیمه نخست سال ۹۸ 
شهرداری قم محقق شد

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به بودجه 2۱ هزار و ۶۴۰ میلیارد ریالی شهرداری 
قم در سال جاری گفت: سهم این بودجه در نیمه نخست سال ۱۰ هزار و 82۰ میلیارد بوده 

که از این مبلغ هفت هزار و 73۰ میلیارد ریال معادل 7۱ درصد آن تحقق پیدا کرده است.
عبدالله جلالی عصر دوشنبه در یکصد و چهاردهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم با ارائه گزارشی از عملکرد بودجه ای شهرداری قم در سرفصل های 
موجود اظهار داشت: شهرداری 88 درصد از برنامه پیش بینی شده یعنی شش دوازدهم را 
عملیاتی نموده است. وی نرخ عملکرد مذکور را در بخش غیرنقدی ۶۴ درصد عنوان کرد 
و افزود: در بخش ارزش افزوده نیز ۴۹ درصد است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۶3 
درصد دارای کاهش است، که احتمالا یک بخشی از ارزش افزوده هنوز وصول نشده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: شهرداری در بخش اقلام عوارض ساختمانی 
شامل پروانه ساختمانی، مازاد تراکم، نوسازی، حذف پارکینگ و عوارض مُشایی، تمدید 
پروانه و تغییر کاربری نیز ۹2 درصد عملکرد داشته است. جلالی همچنین با اشاره عملکرد 
۹8 درصدی شهرداری قم در موضوع ماده ۱۰۰ آن را دارای ۱۰ درصد اضافه عملکرد 
در مقایسه با سال گذشته عنوان کرد و گفت: در سر فصل سرمایه گذاری نیز ۴3 درصد 
عملکرد داشته که نسبت به سال قبل 3۰ درصد کاهش دارد. رئیس شورای شهر قم 
عملکرد شهرداری قم را در سر فصل کمکهای دولت ۱28 درصد ذکر کرد و افرود: عملکرد 
شهرداری قم در فروش اموال ۶۶ درصد و همچنین فروش اوراق خزانه ۶۵ درصد می 
باشد.  وی کمترین عملکرد شهرداری را در حوزه سرمایه گذاری و ارزش افزوده دانست 
و یادآورشد: شهرداری توفیقهای چشمگیری را نیز در حوزه های نقدی، غیر نقدی و ماده 
۱۰۰ و اوراق خزانه و کمک دولت دارد. وی در پایان بیان کرد: از آنجا که بر اساس ماده 7۱ 
قانون شهرداری ها و همچنین طبق بند ۱7 وظایف شوراهای اسلامی شهر تکالیفی را 
داریم، امیدواریم در آن بخش انجام وظیفه کنیم و با اعلام درآمد و هزینه ۶ ماهه بتوانیم در 

بحث انتشار و ارجاع به وزارت کشور اطلاع رسانی لازم را انجام دهیم.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:   

مسجدمحوری رویکرد اصلی تبلیغات اسلامی 
قم است

مدیرکل تبلیغات اسلامی قم، مسجدمحوری را رویکرد اصلی این اداره کل برشمرد و 
گفت: در این راستا از ظرفیت صاحبن ظران و نخبگان برای تقویت این رویکرد استفاده 
می کنیم. حجت  الاسلام والمسلمین رضا عزت زمانی روز سه شنبه در نشست »مسجد طراز 
انقلاب اسلامی، موانع و راهکارها«، با اشاره به راه اندازی شورای تعالی مسجد اظهار کرد: 
می خواهیم جریان گفتمانی محوریت مسجد در مدیریت محله و شهر را تقویت و تسهیل 
کنیم که بخش مهمی از این کار، تدوین علمی و مبنایی این طرح مبتنی بر آموزه های 
دینی و اصول مدیریت اسلامی است. وی افزود: لازمه این کار، تبیین موضوع برای جامعه 
نخبگانی و علمی، فعالان عرصه مدیریت فرهنگی و مدیریت مسجد و عموم مردم می باشد 
و قرار است در قالب نشست هایی، از نخبگان، صاحبنظران، منتقدان و اهل مباحثه دعوت 
شود تا به بحث و بررسی این موضوع بپردازند. مدیرکل تبلیغات اسلامی قم خاطرنشان 
کرد: در این طرح همچنین کارکرد فعالان و نهادهای موثر در حوزه مسجد همچون امام 
جماعت، مردم و نهادهای گوناگون بررسی می شود که این نهادها با چه مدلی نقش آفرینی 
کنند. به گفته عزت زمانی، عملیات اجرایی این طرح توسط شبکه راهبری مساجد و 
فعالان این عرصه انجام می شود و سازمان تبلیغات اسلامی با توجه به وظایف ذاتی که در 
حوزه مسجد دارد، همکاری و حمایت های لازم را خواهد داشت. امام جمعه پردیسان نیز 
در این نشست، ضمن ارائه طرح امامت و امارت اظهار کرد: این طرح حدود پنج سال است 
که در منطقه پردیسان اجرا می شود و بر اساس آن سه شبکه مساجد، امامت و محلات باید 
با هم هماهنگ باشند. حجت الاسلام والمسلمین سید صمصام الدین قوامی ادامه داد: 
پیشنهاد دادیم که این طرح در هفت منطقه دیگر شهر قم زیر نظر نمایندگی ولی فقیه در 
استان اجرایی شود. در این نشست تعدادی از ائمه جماعات به بیان نظرها، دیدگاه ها، 

راهکارها و پیشنهادهای خود در مورد تعالی مساجد پرداختند.  
 

مدیرعامل تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد

 افزایش 25درصدی استفاده کنندگان از 
سرویس مدارس 

رئیس سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: تعداد دانش آموزان 
استفاده کننده از خدمات سرویس مدارس دراین شهر در هفته نخست سال تحصیلی 

جاری درمقایسه با مدت مشابه سال قبل 2۵ درصد افزایش پیدا کرد.
مرتضی عزتی عصر دوشنبه در یکصد و چهاردهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم اظهار داشت: سال گذشته 2۰ هزار دانش آموز در ۱۹8 مدرسه شامل 

۱82 مدرسه دخترانه و ۱7 مدرسه پسرانه از خدمات سرویس مدارس قم استفاده کردند.
2۶۵ هزار دانش آموز در قم وجود دارد که در حدود ۶۶۰ واحد آموزشی این استان 
تحصیل می کنند. وی با بیان اینکه درحال حاضر سه هزار خودرو در سرویس مدارس قم 
فعالیت می کنند، افزود: روزانه ۶ هزار سرویس مدرسه به 2۵ هزار دانش آموز قمی ارائه 
می شود که این کار بزرگ با تلاش های پرسنل تاکسیرانی و شرکت های تحت پوشش 
صورت می گیرد. مدیرعامل تاکسیرانی قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه برای نخستین بار رشته تاکسیران حرفه ای در دانشگاه علمی کاربردی شهرداری قم 
ایجاد شده است، گفت: در ترم تحصیلی فعلی ۱8 تن در این رشته ثبت نام کردند، و هم 
اکنون ۱۵ تن مشغول به تحصیل هستند.  ۶ هزار تاکسی در سطح شهر قم وجود دارد، که 
این تعداد شامل 2 هزار و 3۰۰ تاکسی خطی، 2 هزار و ۴۰۰ تاکسی گردشی و یک هزار 

دستگاه تاکسی بیسیم است و باقیمانده تاکسی ها بین قم و شهرهای اقماری تردد دارند.

معاون پزشکی قانونی استان قم:

متوفیان موتورسوار درقم 25 درصد 
افزایش یافته است

معاون اداره کل پزشکی قانونی استان قم گفت: بر اساس آمار، در نیمه نخست امسال 
تعداد کشته شده های موتورسوار براثر حوادث رانندگی در مقایسه با مدت مشابه پارسال، 2۵ 
درصد افزایش یافته است. محمدعلی عبدالحی افزود: در نیمه نخست امسال ۴۴ موتورسوار 
براثر حوادث رانندگی جان خود را از دست دادند که این آمار در مدت مشابه سال گذشته 3۵ 
نفر بوده است. وی با اشاره به کاهش ۱۴ درصدی متوفیان ناشی از تصادفات،  اضافه کرد: 
در ۶ ماه نخست امسال ۱۴7 نفر در حوادث رانندگی این استان جان خود را از دست دادند 
که این آمار در مدت مشابه پارسال ۱7۱ نفر بوده است. به گفته وی، در ۶ ماه امسال پنج 
هزار و 2۵۹ نفر بر اثر حوادث رانندگی مصدوم شده اند که این آمار در نیمه نخست پارسال، 
پنج هزار و 3۴۱ نفر بوده و یک درصد کاهش یافته است. عبدالحی در ادامه گفت: در نیمه 
نخست امسال ۱۹ هزار و 28۹ معاینه سرپایی در پزشکی قانونی صورت گرفته که در مقایسه 
با سال گذشته سه درصد افزایش یافته است. وی تصریح کرد: ۶ هزار و 72۹ معاینه مربوط 
به نزاع بوده است که در مقایسه با ۶ ماه نخست پارسال ۶ درصد افزایش یافته است. به گفته 
وی، در مدت مشابه سال گذشته ۱8 هزار و ۶7۶ معاینه سرپایی در پزشکی قانونی قم 

انجام شده بود که ۶ هزار و 3۴۶ معاینه مربوط به مراجعان نزاع بوده است.
 

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد

تصادف  مرگباردر بخش دستجرد قم 
تصادف شدید 2  قم گفت:  پزشکی  فوریت های  و  مدیریت حوادث  مرکز  سخنگوی 

دستگاه خودروی سواری در بخش دستجرد قم سه کشته و سه مصدوم برجای گذاشت.
مهدی فراهانی با اشاره به جزئیات این حادثه افزود: این تصادف در ساعت ۱۰:۱۵ دقیقه 

صبح دیروز  در روبروی یک رستوران در بخش دستجرد به وقوع پیوست.
و  اورژانس  حوادث  مدیرتی  مرکز  به  خبر  این  اعلام  از  پس  بلافاصله  داد:  ادامه  وی 
فوریت های پزشکی قم، آمبولانس مستقر در بخش دستجرد به محل حادثه اعزام شد 
که متاسفانه به دلیل شدت زیاد این حادثه سه تن از جمله 2 آقا و یک خانم سر صحنه 
حادثه و پیش از رسیدن ماموران اورژانس جان خود را از دست دادند. سخنگوی مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم، اظهار داشت: با توجه به وخیم بودن حال یکی 
از مجروحین علاوه بر آمبولانس زمینی، بالگرد اورژانس نیز به محل اعزام شد که با پس از 
ارائه خدمات اولیه به مصدومان در صحنه، مجروحان این حادثه توسط بالگرد اورژانس به 
بیمارستان شهید بهشتی قم منتقل شدند. مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم 
دارای 2۰ پایگاه جاده ای، ۱۹ پایگاه شهری، یک پایگاه هوایی، ۶۰ دستگاه آمبولانس، 
۱۰ دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است. استان 

قم دارای پنج بخش است که در تمام این بخش ها دارای پایگاه و آمبولانس مستقر است.
 

معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم :

قم ظرفیت ارائه الگو مدرسه صالح را دارد
معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت:  این استان پایگاه نشر 
معارف اهل بیت)ع( و خاستگاه انقلاب اسلامی است که می تواند با استفاده از این ظرفیت 

ها،  الگوی مورد نیاز برای تحقق مدرسه صالح را به سایر مناطق کشور ارائه دهد.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا   بیان کرد: در مدرسه صالح،  دغدغه 
تعلیم و تربیت اصیل اسلامی محقق می شود و نسل آینده جوانان این کشور باارزش های 

دینی پرورش  می یابند.
وی افزود: برای داشتن مدرسه صالح باید خانواده ها در کنار آموزش وپرورش حاضر باشند 

و در همه مراحل تعلیم و تربیت فرزند خود نقش ایفا کنند.

 خبر بازداشت یکی از افراد مشهور اینستاگرام در حالی 
از ۵۰۰  بیش  وی  دنبال کنندگان  تعداد  که  منتشر شد 
هزارنفر یعنی نزدیک به 2۰۰ هزار نفر بیشتر از جمعیت 
این جهت که  از  این موضوع  ایسلند است؛  کل کشور 
جمعیت قابل ملاحظه ای تحت تاثیر یک جوان 22 ساله 
معمولی است، از اهمیت ویژه ای در رسانه های داخلی و 

خارجی برخوردار است.
روز  هر  که  دارد  زیادی  گستره   و  ابعاد  مدرن  دنیای 
نمایان می شود؛ که جدیدترین  آن  از  نوینی  جنبه های 
آن مربوط به جنجال یکی از چهره های سرشناس فضای 
مجازی)اینستاگرام( معروف به »سحر تبر« است. گسترش 
فضای مجازی که به نوعی اشباع آن را هم در پی داشته 
اجتماعی  زندگی  در  عمده ای  تغییرات  تا  شد  موجب 
اتفاق بیفتد که این تغییر می تواند از نوع شغل تا شیوه 
لباس پوشیدن و صحبت کردن و به عبارتی سبک زندگی 
امر  این  پیدا کند. گرچه دیدگاه های متفاوتی در  نمود 
وجود دارد، اما بررسی و کنکاش آن از رویکرد شرایط و 
ساختارهای اجتماعی از اهمیت دو چندانی برخوردار 
است. وجود چنین شخصی گرچه در قیاس با سایر افراد 
مشهور نظیر کریستیانو رونالدو، سلنا گومز و ... با دنبال 
کننده های چند ده میلیونی چندان قابل توجه نیست، اما 
از این جهت که یک دختر 22 ساله توانسته تا بدون داشتن 
هیچ  مهارت تعریف شده ای چنین شهرتی را کسب کرده 
و درآمد قابل توجهی را به دست آورد، مهم جلوه می کند. 
پیشرفت تکنولوژی و ظهور جامعه پست مدرن و به تبع 
آن فراگیری رسانه، تغییرات عمده ای را در بازار مصرف 
و مشاغل ایجاد کرده که بسیاری از انگیزه ها و سلایق را 

تحت الشعاع قرار داده است.
اشباع رسانه و مصرف گرایی

نوینی  فرایندهای  رسانه ای  اشباع  و  مصرف گرایی 
طبقات  اگر  و  داشته  را  خود  خاص  منطق  هستندکه 
با آن در نظر  اجتماعی و ساختار مشاغل را در تناسب 
بگیریم، این دو پدیده بنیان اجتماعی خواهند داشت 
. از این رو مصرف و رسانه ها در جوامع مدرن به ظهور 
حرفه های جدیدی  در جهت پاسخگویی به نیاز مردم برای 

مصرف بیشتر و انواع بیشتری از کالاها بوجود آمده اند.
نکته مهم در اینجا این است که بعضی گروه ها در ایجاد 
جامعه پست مدرن که در آن ظهور یک نظم اجتماعی با 
توسل به قدرت رسانه های جمعی و فرهنگ عامه بر تمام 
اشکال روابط اجتماعی سایه انداخته، مسئول شناخته 
می شوند، حتی اگر نسبت به کار خود آگاهی نداشته 
باشند. از این دیدگاه می توان گفت که بعضی از حرفه ها 
در دوره پست مدرن بوجود آمده و ارتقا می یابند که به 
گفته برخی صاحبنظران، هم در خلق و کنترل یا گرداندن 
و  تشویق  برای  رسانه ای  تصاویر  و  فرهنگی  نمادهای 

گسترش مصرف گرایی، نقش بسزایی دارند.
با این رویکرد اهمیت فزاینده مشاغلی توجیه می شود 
که در تبلیغات، بازاریابی، طراحی، معماری، خبرنگاری 
افزایش  برنامه ریزی  و  حسابداری  و  تلویزیونی  تولید  و 

اعتبار کرده و فرایند رضایت روحی شخص و پیشرفت را 
این حرفه ها ظاهراً مهم ترین مشاغلی  نشان می دهد. 
هستند که الگوهای سلیقه ای را برای بقیه جامعه تعیین 
می کنند و تاثیر عمیقی بر روش زندگی افراد و ارزش ها و 
ایدئولوژی  در عین حال  که  دارند  آن ها  ایدئولوژی های 
خود را بیان می کنند. مشاغلی از این دست که خدمات 
نوظهور  بازارهای  یا  بازارهای مصرفی موجود  به  را  خود 
ارائه می دهند، در گسترش فرهنگ عامه پست مدرنیسم 
نقشی بسیار کلیدی ایفا می کنند. اشتغال در این حرفه ها 
با رسانه ها و فرهنگ عامه است،  ارتباط  ایجاد  مستلزم 
باید برای پیشرفت کار مورد استفاده قرار گرفته و کنترل 
شوند. فرد یا گروه شاخص در این فضای جدید در سلسله 
مراتب سلیقه ای و در ایجاد ایدئولوژی نیاز به کسب قدرت 
فرهنگی دارند که آن ها را به سوی پست مدرنیسم و جدا 
شدن از سایر طبقات مانند فرهنگ والای طبقه روشنفکر 
و متوسط سنتی، سوق می دهد. با این دیدگاه می توان 
تبر"  اینستاگرام نظیر "سحر  افراد مشهور  گفت حضور 
برآیند جامعه ای است که با استفاده از فضای ایجاد شده 
جدید و اشباع رسانه ها در دنیای پست مدرن نه تنها، شغل 
جدیدی را خلق می کند بلکه با استناد به آن و در یک فرآیند 
رفت و برگشتی فضایی جدید برای بازار سلایق گوناگون 
ایجاد کرده است. حضور تعداد زیاد دنبال کننده های وی 
به نوعی مصداق این ادعاست که گروهی از افراد را تحت 
پوشش قرار می دهد که به نوعی موجب قدرت و تسلط 

فرهنگی این شخص شده است.
جامعه جوان در حسرت دیده شدن   

یکی از نیازهای اساسی هر شخص به لحاظ اجتماعی 
که می تواند جهت دهنده فعالیت ها و رفتارهای او باشد، 
ارضای حس »دیده شدن« توسط سایرین است. احساس 
دیده شدن و مهم جلوه کردن و یا اثرگذار بودن یکی از 
اجتماعی  کارشناسان  از  بسیاری  که  است  مفاهیمی 
حوزه جوانان بارها بدان تاکید داشتند. به عنوان مثال 
نتایج تحقیق غلامزاده و همکاران در تحلیل »سیاست 
یکی  که  می دهد  نشان  جوانان«  حوزه  اجتماعی  های 

سیاست  بودن  ناموفق  زمینه  در  اصلی  خلاء های  از 
های این قشر، عدم توجه به این گروه و در نظر نداشتن 
به عبارتی جمعیت کثیری در  حوزه  آن هاست.  منافع 
سیاستگذاری به دلیل برداشت متفاوت مسئولان ذیربط 
از جامعه جوان، مورد غفلت قرار گرفتند که این مسئله 
موجب دیده نشدن بخش زیاد و اثرگذاری از جامعه شده 
است. پس بی ارتباط نخواهد بود اگر بگوییم بخشی از 
جامعه جوان برای ارضای این احساس درونی دست به هر 
اقدامی ولو آسیب جسمانی به بدن، بزند. از این دیدگاه 
می توان گفت غول های اینستاگرامی که با ظاهری عجیب 
و خلاف عرف در شبکه های مجازی حاضر می شوند، 
در راستای دیده شدن در جامعه جدید و برآورده کردن 
نیازهای این جامعه ایجاد می شوند که تا کنون مورد توجه 

نبوده اند و یا به جلب نظر آن ها اقدام نشده است.
قشر جوان در فضایی که تاکنون او را ندیده یا کمتر مورد 
توجه قرار داده، امروزه با توسل به قدرت رسانه های جمعی 
به خصوص در عرصه فضای مجازی به چنان قدرتی دست 
یافته که حتی حضور نیروهای نظارتی نمی تواند کنترل 
شایسته ای بر آن داشته باشد. حضور چنین افرادی هر 
اجتماعی حال حاضر  نظام  اهداف کلی  با  مغایر  چند 
است، اما نتیجه اقداماتی است که در گذشته و در حوزه 
اتفاق افتاده است. کسب درآمد و ایجاد  سیاستگذاری 
مشاغل دلالی از طریق اینستاگرام تفاوت های عمده ای 
با مشاغل در گذشته دارد که این تفاوت ها در ماهیت آن 
به خوبی هویداست. اگر در گذشته مشاغل تولیدی با 
هزینه های زیاد و سرمایه گذاری بالا در اولویت افراد قرار 
داشت هم اکنون مشاغل اینترنتی به خصوص تبلیغات، 
سودهایی را عاید فرد می کند که دیگر نیاز به تخصص 
حرفه ای یا تحصیلات بالا نداشته و فارغ از هر گونه نظارت 
بنابراین  است.  دسترسی  قابل  اقتصادی  و  اجتماعی 
می توان گفت حضور دستگاه های مرتبط با امر جوانان 
در زمینه سیاستگذاری در دوران کنونی و در جهت جلب 
مشارکت حداکثری این قشر به همراه حضور دستگاه های 

نظارتی  امری اجتناب ناپذیر به نظر می رسد.   

باحضور مدیریت بحران وزارت نیرو دراصفهان صورت گرفت

رونمایی از مرکز عملیاتی اکیپ غواصی منطقه 
مرکزی جنوب وزارت نیرو

معاون دفتر پدافندغیرعامل و مدیریت بحران وزارت نیرو گفت: در سال گذشته از سوی 
وزیر نیرو دستورالعمل تشکیل اکیپ های غواصی برای شرکتهای تابع وزارت نیرو صادر شد 
و تاکنون اکیپ های غواصی منطقه مرکزی شمال غرب در زنجان و منطقه مرکزی جنوب 
کشور در اصفهان تشکیل شد. مهندس جهانبخشی در مراسم رونمایی از مرکز عملیاتی 
اکیپ غواصی منطقه مرکزی جنوب کشور با بیان اینکه تا پایان سال ۴ الی ۵ اکیپ غواصی 
دیگر درکشور تشکیل می شود تصریح کرد: دفتر پدافندغیرعامل و مدیریت بحران وزارت 
نیرو درصدد است تا پایان سال در ۴ الی۵ منطقه دیگر در کشور اکیپ های غواصی راه 
اندازی نماید این درحالیست که همه شرکت های تابع وزارت نیرو ملزم به تشکیل اکیپ 
های غواصی هستند. وی با اشاره به قانون جدید مدیریت بحران کشور اعلام کرد:در قانون 
جدید مدیریت بحران، وزارت نیرو مسئول مستقیم مهار سیلابها درکشور می باشد براین 
اساس  تشکیل اکیپ های تخصصی  غواصی برای مهار حوادث غیر مترقبه در وزارت نیرو 
الزامی است. وی گفت: تشکیل اکیپ های غواصی تخصصی برای مهار  حوادثی که  در زیر 
آب رخ می دهد ، بسیاراهمیت دارد زیرا غواصان علاوه برمهارت لازم در غواصی باید آشنایی 
کامل بر تجهیزات وتاسیسات صنعت آب نیز داشته باشند   معاون دفترپدافندغیرعامل و 
مدیریت بحران وزارت نیرو افزود: در قانون جدید مدیریت بحران کشور علاوه بر مهار سیلاب 
ها ،مهار تبعات خشکسالی نیز از وظایف  مسئولین امر در وزارت نیرو محسوب می شود 

همچنین تامین آب وبرق مردم در هر شرایطی بر عهده وزارت نیرو می باشد.
ضرورت تشکیل اکیپ  غواصی در آبفا اصفهان 

در ادامه این مراسم مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت:قبل از ابلاغ 
دستورالعمل وزیر نیرو مبنی بر تشکیل اکیپ های غواصی در شرکتهای تابع وزارت نیرو 
،آبفا اصفهان اقدام به تشکیل اکیپ 8 نفره غواصی در اصفهان نمود مهندس هاشم امینی 
با اشاره به ضرورت تشکیل اکیپ  غواصی در آبفا اصفهان خاطرنشان ساخت:شرکت آبفا 
اصفهان در سالهای اخیر با وقوع چندین حوادث سنگین در بخش آب و فاضلاب روبرو 
گردید براین اساس اکیپ غواصی در آبفا اصفهان تشکیل شد. وی اعلام کرد: اکیپ غواصی 
آبفا اصفهان علاوه بر آموزش غواصی در حال گذراندن دوره های تخصصی در صنعت آبفا 
هستند . مهندس هاشم امینی با اشاره به راه اندازی مرکز بحران با تجهیزات مدیریت 
بحران دراصفهان گفت: در حال حاضر در صدد تشکیل مرکز مدیرت  بحران در اصفهان 
هستیم این درحالیست که ماشین بحران آبفا اصفهان مجهز به تمامی امکانات برای مهار 
بحران در کوتا هترین زمان ممکن است همچنین در  مهار بحران از پنل های خورشیدی 
و تلفن های ماهواره ی نیز بهره من می شویم در ادامه دبیر شورای مرکزی ورزش وزارت 
نیرو گفت:بدنبال اابلاغ وزیر نیرو مبنی بر تشکیل اکیپ های غواصی در شرکتهای تابع 
وزارت نیرو ،تفاهم نامه ای میان وزارت نیرو و فدراسیون ورزش غواصی برای آموزش غواصی  
منعقد گردید . حسین زاده افزودعلاوه بر آموزش غواصی به افراد واجد شرایط ،آموزش دفاع 

شخصی برای نگهبانان منابع و مخازن آب در وزارت نیرو در دستور کار قرار دارد.

معاون پژوهش و نیروی انسانی آموزش وپرورش استان قم:

هیچ کلاسی درمدارس قم خالی از معلم نیست
معاون پژوهش و نیروی انسانی آموزش وپرورش استان قم گفت: باوجود کمبود نیروی 
انسانی در آموزش وپرورش قم،  اول مهرماه امسال حتی یک کلاس نیز خالی از معلم نبود.
علی محمدی افزود: در چند سال گذشته آموزش وپرورش قم همانند سایر استان ها با 

کمبود معلم روبه بوده و در چند سال آینده نیز این وضعیت به همین منوال خواهد بود.
وی با اشاره به کمبود 2 هزار معلم در استان،  اضافه کرد: کمبود نیروها به چند صورت 
به  وابسته  آموزشی  واحد   ۱8 در  خدمت  خرید  با  انسانی  نیروی   ۶۰۰ تامین  ازجمله 
موسسه های غیردولتی، جذب 2۰۰ نیروی حق التدریس نهضت سوادآموزی، ۴۵ نیروی 
حق التدریس پیش دبستانی و 7۰۰ نیروی حق التدریس رسمی برطرف شد. به گفته وی،  
۱2 نیروی حق التدریس از میان بازنشسته ها، ۴7 سرباز معلم و ۱۵۰ نفر از طریق نقل و 
انتقالات ورودی جذب آموزش وپرورش استان شدند. محمدی خاطرنشان کرد: ساعت 
موظفی تعدادی از همکاران علاقه مند در مقطع متوسطه از 2۴ به 3۰ ساعت افزایش یافت 
و از این طریق نیز بخشی از کمبود نیرو جبران شد. وی ادامه داد: همچنین ۱۶۰ نفر ورودی 
از دانشگاه فرهنگیان و ۴۰۰ نفر نیز از طریق آزمون استخدام جذب آموزش وپرورش قم 
شده اند. وی تصریح کرد: امسال 7۰۰ نیروی آموزش وپرورش شرایط بازنشستگی داشتند 
که البته با رایزنی های صورت گرفته 2۰۰ نفر از این بازنشسته ها در سال تحصیلی جاری 
استمرار خدمت دارند. به گفته معاون آموزش وپرورش قم، مجموع نیروی اداری، کادر 
مدرسه و معلمان آموزش وپرورش قم ۱۴ هزار و ۴۰۰ نفر می باشند. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به اعتراض تعدادی از خانواده ها نسبت به کمبود معلم در مدارس، 
تاکید کرد: هیچ کمبود معلمی در مدارس قم وجود ندارد و اعتراض های اخیر مربوط به 
خانواده های دانش آموزان پایه دوازدهم یکی از مدارس استعدادهای درخشان بوده است. 
وی افزود: نیروی موردنیاز این مدرسه دخترانه تامین شده است، ولی خانواده ها اصرار دارند 
معلم برخی دروس مرد باشد که بر اساس قانون آموزش وپرورش فقط دبیر خانم می تواند در 

مدارس دخترانه تدریس نماید. 

حجت الاسلام والمسلمین یوسفی مقدم  خبرداد

اول دی آخرین مهلت ارسال مقاله به همایش 
مقاومت اسلامی

 دبیر علمی همایش ملی مقاومت اسلامی از نگاه قرآن گفت: پژوهشگران تا اول دی ماه 
برای ارسال چکیده مقالات و تا اول بهمن ماه سال جاری برای ارسال اصل مقاله ها به این 
همایش فرصت دارند.  حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق یوسفی مقدم روز سه شنبه 
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: این همایش ۱7 بهمن ماه امسال در مرکز همایش های 

غدیر قم با حضور اندیشمندان و پژوهشگران حوزه و دانشگاه برگزار می شود.
وی مبانی و اصول مقاومت اسلامی از منظر قرآن کریم، شاخصه ها و الگوهای مقاومت 
در قرآن کریم، دستاوردهای مقاومت از منظر قرآن کریم، چالش های مقاومت از منظر قرآن 

کریم و گفتمان سازی مقاومت از منظر قرآن کریم را پنج محور اصلی این همایش نام برد.
وی گفت: در راستای منویات رهبر معظم انقلاب اسلامی در مورد فرهنگ سازی و ایجاد 
گفتمان مقاومت؛ پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی و 
دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم با همکاری تعدادی از مراکز پژوهشی قرآنی کشور 
همایش مذکور را برگزار می کند.   رئیس پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن پژوهشگاه علوم 
و فرهنگ اسلامی خاطرنشان کرد: مقاله های منتخب در مجله های علمی – پژوهشی 
منتشر و از پدیدآورندگان این مقالات تجلیل می شود.   علاقه مندان برای کسب اطلاعات 
بیشتر می توانند به دبیرخانه همایش به نشانی قم، خیابان معلم، پژوهشکده فرهنگ و 
http://moghavemat.isca. معارف قرآن کریم و یا تارنمای همایش به نشانی اینترنتی
ac.ir مراجعه کنند و یا در قم با تلفن 3۱۱۵۱۴۴۹ با پیش شماره ۰2۵ تماس بگیرند. وی 
درباره علت مزین شدن نام همایش به قرآن کریم گفت: دلیل عمده این است که قرآن زبان 
مشترک همه جوامع اسلامی است و همه مسلمانان به قرآن به عنوان کلام الهی به دیده 
احترام می نگرند و هر اندیشه ای که به آن مستند شود، امت اسلام پذیرای آن اندیشه است. 
وی از مقاومت به عنوان مساله مهم جامعه و امت اسلامی یاد کرد و گفت: مقاومت، تنها راه 
حفظ و بقای اسلام در برابر توطئه های دشمنان اسلام است و بهترین منبعی که می تواند 
کمک کند، قرآن است. یوسفی مقدم خاطرنشان کرد: قرآن کریم بارها ما را به موضوع 
استقامت و مقاومت دعوت و ارزش ها و ثمره های آن را بیان کرده است، ازاین رو در هیچ 
زمانی نباید از موضوع مقاومت غفلت شود. وی قرآن کریم را منبع مهمی برای درس آموزی 
و چگونگی حرکت در مکتب توحیدی دانست و گفت: امروز جمهوری اسلامی ایران 
در برابر دشمنان اسلام ایستاده است و از کیان امت اسلامی دفاع می کند.  دبیر علمی 
همایش ملی مقاومت اسلامی از نگاه قرآن کریم بر تحکیم و استمرار موضوع مقاومت در 
جوامع اسلامی تاکید و اظهار کرد: رسانه ها در تبیین این مساله نقش مهم و بسزایی دارند.   
وی در بخش دیگر سخنان خود اظهار کرد: دشمن در سال های اخیر چهره مخفی خود را 
آشکار کرده و آشکارا به جنگ اسلام آمده و اندیشه اسلامی را مورد هجوم قرار داده است. 
وی ادامه داد: دشمن در برابر جبهه مقاومت، جریان هایی را ایجاد کرده است که ما از آنان 
به عنوان جریانات تفکیری یاد می کنیم. رئیس پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن پژوهشگاه 
علوم و فرهنگ اسلامی تصریح کرد: امروز آن چیزی که نظام سلطه به دنبال آن می باشد، 

تسلیم شدن مسلمانان در برابر استکبار است.  
رونمایی از نرم افزار دانشنامه مقاومت 

در پایان این نشست از نرم افزار دانشنامه مقاومت رونمایی شد و مدیر گروه فرهنگنامه های 
پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی درباره آن گفت: تمام 
اطلاعات مربوط به موضوع مقاومت، از بانک اطلاعات قرآنی استخراج شده و در این 
نرم افزار قرارگرفته است. حجت الاسلام والمسلمین عیسی عیسی زاده بابیان اینکه نرم افزار 
مذکور قابل استفاده برای محققان، نویسندگان و سخنرانان در رابطه با موضوع مقاومت 
است، گفت: امکان دانلود آن از طریق برنامه »بازار« و نصب رایگان آن در تلفن همراه برای 
همه علاقه مندان وجود دارد. وی امکان جست وجو و اشتراک گذاری مطالب این نرم افزار 
را ازجمله ویژگی های آن برشمرد. وی همچنین با  اشاره به فعالیت ها و برنامه های قرآنی 
پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی؛ پژوهشکده فرهنگ و معارف قرآن این پژوهشگاه را یکی 

از پژوهشکده های مهم در زمینه قرآن کریم دانست.

جامعه جوان در حسرت دیده شدن   

شکل گیری شاخ های اینستاگرام؛ چگونه؟

اجتماعی

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود پیشخوان خدمات دولت فن آوران سپهر قم 
درتاریخ ۱3۹8/۰7/۰3 به شماره ثبت ۱۶7۹2 به شناسه ملی ۱۴۰۰8۶۴23۶۴ ثبت و 
امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
موضوع فعالیت :انعقاد قرارداد و انجام خدمات عمومی دولتی و خصوصی موضوع فعالیت 
دفاتر پیشخوان خدمات دولت-ارائه خدمات پیشخوان دولت الکترونیک و بهره برداری و 
کلیه خدمات مربوط به آن-عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی و ارگانها و شرکتهای 
خصوصی و دولتی موضوع فعالیت دفتر پیشخوان-اخذ وام و اعتبارات از بانکها و موسسات 
دولتی و خصوصی- شرکت در مناقصه ها و مزایده های دولتی و خصوصی-خدمات 
مخابراتی تلفن ثابت و تلفن همراه بین المللی ماهواره ای و خرید و فرو ش سیمکارت-اخذ 
و اعطای نمایندگی-فعالیت های کاریابی و مشاوره روابط کارگر و کارفرما-امور خدماتی و 
نظافت- شرکت در نمایشگاه های داخلی و بین المللی- ارائه کلیه خدمات کامپیوتری نرم 
افزاری ،خدمات اینترنتی از قبیل طراحی سایت- اجرا و مشاوره در امور سایت درصورت 
لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت 
نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله ارم ، کوچه 
معلم غربی2۱ ، بلوار معلم غربی ، پلاک ۴۰ ، طبقه منفی ۱ کدپستی 37۱۵7۹۹788 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 2۱۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم 
الشرکه هر یک از شرکا خانم سوده متوسل آرانی به شماره ملی ۰۰78238۹۹۴ دارنده 
7۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای رضا رضازاده قزاانی به شماره ملی ۰37۰8۵32۵3 
دارنده 7۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه خانم مریم نیستانکی به شماره ملی ۰38۵۹88۱۵۱ 
دارنده 7۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره خانم سوده متوسل آرانی به شماره 
ملی ۰۰78238۹۹۴و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای رضا رضازاده 
قزاانی به شماره ملی ۰37۰8۵32۵3و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت 
عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم مریم نیستانکی به شماره ملی ۰38۵۹88۱۵۱و 
به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و 
اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی 
باامضاء مدیرعامل ویکی از اعضاء هیئت مدیره متفقاً و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری باامضاء مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق 
اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ۱۹ دی جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت 

موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )6۲۲588(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت حلما پلاست آدلی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۵7۹۰ و 
شناسه ملی ۱۴۰۰77۶۶7۵2 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱3۹8/۰۴/2۵ 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم 
، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، دهستان قمرود ، آبادی شهرک صنعتی شکوهیه، محله 
شهرک صنعتی ، خیابان شهیددستغیب ، کوچه ۴]زنبق[ ، پلاک P۱۵2 ، ۱22 ، طبقه 
همکف کدپستی : 3738۱۱3۱87 تغییر یافت و ماده3 اساسنامه به شرح فوق اصلاح 

گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )6۲۲596(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت سمند چوگان کومه با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۴78۹ و 
شناسه ملی ۱۴۰۰۶۶8۱۵۴۶ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱3۹8/۰۶/۰2 
ملی۰38۴۶۱۰۵3۶  بشماره  برخورداری  مجید  آقایان   : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات 
بسمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۴۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، مجید دهقان بشماره 
ملی۰38۱۶۰۶۰7۴ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده ۴۰۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه و محمد رضا شیرزاد بشماره ملی۰38۶28۴33۴ به سمت نائب رئیس هیئت 
مدیره دارنده 2۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه انتخاب گردیدند کلیه اسناد و مدارک و اوراق 
بهاء دار با امضاء آقای غلامرضا مهدی راونجی بشماره ملی۰۵7۹۴۶۹۶۶2 به همراه 
یکی از آقایان مجید برخورداری بشماره ملی۰38۴۶۱۰۵3۶ یا مجید دهقان بشماره 

ملی۰38۱۶۰۶۰7۴ متفقاً و با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )6۲۲599(

------------------------------------
آگهی تغییرات 

به  محدود  مسئولیت  با  پارس  گستر  مهرگان  صنعت  کاویان  شرکت  تغییرات  آگهی 
مجمع  صورتجلسه  استناد  به  ملی ۱۴۰۰723۴۹۹8  شناسه  و  ثبت ۱۵2۴۰  شماره 
شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات   ۱3۹8/۰7/۰۱ مورخ  العاده  فوق  بطور  عادی  عمومی 
مدیره  هیئت  رئیس  سمت  به  ملی ۰38۱7۴3۴۹7  بشماره  زدای  آئینه  رضا  آقای   :
ملی  شماره  به  پور  صفر  سحر  خانم   ، الشرکه  سهم  دارنده ۴.۹8۱.۰۰۰.۰۰۰ریال 
۰38۴۹۶۵۶۰۱ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده ۱۹.۰۰۰.۰۰۰ ریال 
سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت 
از قبیل چک ، سفته ، بروات و عقود اسلامی و اوراق عادی و اداری با امضای رئیس هیئت 

مدیره یا مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )6۲۲601(

------------------------------------
آگهی تاسیس 

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود جاوید مهرگام آسان درتاریخ ۱3۹7/۰8/23 به 

شماره ثبت ۱۵۹۹۵ به شناسه ملی ۱۴۰۰7۹۴۴۰2۰ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
موضوع  میگردد.  آگهی  عموم  اطلاع  جهت  زیر  شرح  به  آن  خلاصه  که  گردیده 

فعالیت :انجام کلیه فعالیتها در زمینه طراحی،تولید،ساخت ومونتاژ، تهیه ، پخش و 
فروش و توزیع بسته بندی کلیه مصنوعات چرمی شامل:چرم وچرم مصنوعی وکالاهای 
خانوم  دستی  دستی،کیف  های  کوهنوردان،کیف  کیف  انها،شامل  از  شده  ساخته 
مردانه،کیف  جیبی  مسافرتی،چمدان،کیف  های  وکیف  خرید،کیسه  هاوآقایان،کیف 
وبرگ،جاکلیدی،کیف  زین  ورزشی،یراق  چرمی،کیف  کمری،کیف  رودوشی،کیف 
موبایل،کمربند،دست بند وگردنبند چرمی،انواع کفش شامل انواع کفش های صنعتی 
ژیمناستیک،کفش  فوتبال،کفش های  ایمنی،کفش طبی،کفش  انواع کفش  از  اعم 
های ورزشی،کوهنوردی،انواع کفش زنانه ومردانه،انواع دمپایی ها و صندل های زنانه و 
مردانه ،انواع دستکش های کاروایمنی شامل دستکش های نخی،چرمی،دستکش های 
لاتکس،دستکش های نیتریل،دستکش های پی وی سی طراحی،تجهیزو راه اندازی 
خطوط تولید کفش ودستکش های صنعتی وسیستم های اتوماسیون مربوط،واردات 
قطعات،تجهیزات،مواد اولیه،ماشین آلات وصنایع تبدیلی مصنوعات چرمی مانند کیف 
وکفش ودستکش صنعتی،واردات تکنولوژی صنایع مادر در رابطه بامصنوعات چرمی 
مانند کیف وکفش ودستکش های لاتکس ونیتریل،مشارکت وسرمایه گذاری در اجرای 
کلیه پروژه های تولیدی وصنعتی،تامین نیروی انسانی مورد نیاز شرکت،فروش وخدمات 
پس از فروش کلیه قطعات وماشین آلات صنعتی،انعقاد قرارداد با کلیه اشخاص حقیقی 
وحقوقی،اخذ واعطای نمایندگی های معتبرداخلی وخارجی،برپایی غرفه وشرکت درکلیه 
نمایشگاه های داخلی وخارجی،گشایش اعتبارات اسنادی و lc برای شرکت نزد بانک 
ها،اخذ وام واعتبارات بانکی به صورت ارزی ریالی،خریدوفروش و واردات وصادرات کلیه 
اقلام بازرگانی،شرکت در کلیه مناقصات ومزایدات دولتی وخصوصی اعم از داخلی وبین 
المللی،خرید وفروش صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی،شرکت درمناقصات و 
مزایدات ،اخذ وام وتسهیلات ارزی و ریالی ازکلیه بانک های دولتی وخصوصی ومؤسسات 
تخصصی  المللی  بین  های  نمایشگاه  در  وخارجی،شرکت  داخلی  واعتبارات  مالی 
وغیرتخصصی داخل وخارج از کشور،ایجاد شعب و دفاتر نمایندگی در زمینه موضوع 
فعالیت شرکت در داخل وخارج از کشور،انعقاد قراردادهای همکاری ومشارکت با شرکت 
های داخلی وخارجی در زمینه موضوع فعالیت شرکت،عقد قرارداد با اشخاص حقیقی 
وحقوقی در زمینه موضوع فعالیت شرکت تماما با رعایت قوانین ومقررات موضوعه کشور،در 
صورت لزوم پس اخذ مجوز های لازم از مراجع ذیربط درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای 
لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان 
قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، ترمینال ، کوچه )فرعی اول راست( ، کوچه 
ولیعصر۱ ، پلاک ۰ ، طبقه همکف کدپستی 37۱8۱۱8۱۴7 سرمایه شخصیت حقوقی 
عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای 
رمضان افضلی به شماره فراگیر ۱۰۰۰37۱۹۱ دارنده 2۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای 
رسول افضلی به شماره فراگیر 3۰۹۹۶3۶7 دارنده 2۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای 
عبدالحمید افضلی به شماره فراگیر 3۱7833۵۰ دارنده 2۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
آقای عبدالخالق افضلی به شماره فراگیر 3۱8۶۹۹77 دارنده 2۰۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه آقای یوسف افضلی به شماره فراگیر 3۱88۱۱۴7 دارنده 2۰۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای رمضان افضلی به شماره فراگیر ۱۰۰۰37۱۹۱و به سمت 
رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای رسول افضلی به شماره فراگیر 3۰۹۹۶3۶7و 
به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای عبدالحمید افضلی به شماره فراگیر 
3۱7833۵۰و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای عبدالخالق افضلی به 
شماره فراگیر 3۱8۶۹۹77و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت عضو هیئت 
مدیره به مدت نامحدود آقای یوسف افضلی به شماره فراگیر 3۱88۱۱۴7و به سمت عضو 
هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور 
شرکت از قبیل چک ،سفته،بروات،قرادادها،عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های 
عادی و اداری با امضاء آقای رمضان افضلی و در نبود ایشان آقای عبدالخالق افضلی همراه 
با مهر وامضاء شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر 
الانتشار ۱۹ دی جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور 

به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )6۲۲605(

------------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و 

مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹8۶۰33۰۰۰۵۰۰۰2۶۵ شماره  رای   -۱
۱3۹8۱۱۴۴3۰۰۰۵۰۰۰۰2۹ نصرت رحیمی مقدم فرزند حسین در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت ۱۱۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۶۹ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی از حسین گایینی. )م 
الف28۴۶(  مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/07/17  تاریخ انتشار دوم: 1398/08/0۴
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
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یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد

حذف یارانه ها و ضرورت رصد 
حساب های بانکی

یک کارشناس اقتصادی می گوید: هر چند منابع آماری کشور محدود است، اما 
شناسایی دهک های درآمدی بالا براساس رصد حساب های بانکی اشخاص امکانپذیر 

بوده و بهترین شیوه برای حذف تدریجی یارانه ها است.
طبق نظر کارشناسان یکی از اقدام های کشورهای در حال توسعه و حتی کشورهای 
توسعه یافته اتخاذ سیاست های حمایتی، به ویژه از طریق پرداخت یارانه است. یارانه 
یکی از ابزارهای مهم در تنظیم سیاست های اقتصادی برای حمایت از بخش های 

مختلف مردم و اقتصاد جامعه به شمار می رود.
در بسیاری از کشورها تولید کنندگان، چه در بخش صنعت و چه در بخش کشاورزی 
از انواع مختلف یارانه برای داشتن توان رقابت با محصولات مشابه خارجی برخوردار 
می شوند. یارانه به معنا واقعی کلمه می تواند در خدمت اقتصاد و مردم جامعه باشد. 
اما این مهم زمانی قابل تحقق است که شکل و شیوه توزیع آن منطقی و درست باشد.

 مقدار یارانه، چگونگی پرداخت آن و مهمتر از همه، اینکه به چه کسانی تعلق 
می گیرد و به چه کسانی تعلق نمی گیرد، جزو مهمترین موضوع های اقتصادی کشور 
در سال های اخیر بوده است. برای مثال، پس از چند سال بحث و مناقشه بین دولت 
و مجلس در خصوص حذف یارانه اقشار پردرآمد، بالاخره در قانون بودجه ۹8 دولت 
موظف به قطع یارانه افراد پردرآمد شد. به نظر می  رسد فضای اجتماعی در این مرحله 
نسبت به گذشته بیشتر با این تصمیم همراه بوده و کارشناسان زیادی نیز موافق حذف 
یارانه اقشار پردرآمد هستند. در این خصوص، با »غدیر مهدوی«، کارشناس اقتصادی 

گفت وگویی انجام داده ایم که متن آن را در ادامه می  خوانیم.
 مهدوی در ابتدا با اشاره به محدودیت های آماری در کشور بیان داشت: در شرایط 
فعلی حذف تدریجی بر حذف یکباره ترجیح دارد. به نظر می  رسد با وجود آنکه دولت 
در این مرحله از منابع آماری متفاوتی استفاده کرده است اما همچنان درصد خطایی 
وجود داشته است. به نظر من رصد حساب های بانکی و گردش مالی روشی علمی، 
صحیح و سریعتر از استفاده از  آمار املاک، دارایی  ها و اتومبیل است. در هر حال، 
من اگرچه با حذف دهک  های بالا کاملًا موافقم ، به شدت مخالف حذف یکباره یارانه 

 های نقدی هستم.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر دولت به 78 میلیون نفر در هر ماه یارانه می  دهد 
گفت: دولت ماهانه رقمی حدود 3۵۰۰ میلیارد تومان یارانه نقدی می  دهد.  هر چند 
این رقم در مقابل یارانه ی پنهان رقم کمی است، اما تخصیص همین مقدار به اقشار 

ضعیف نیز می -تواند بسیاری از مشکلات فقرا را کم کند.
مهدوی با انتقاد از نظام یارانه  ای ادامه داد: در حال حاضر دولت حدود 2۰ درصد از 
تولید ناخالص ملی را یارانه می  دهد. پرداخت یارانه، خود به خود ساختار قیمت گذاری 
در بازار را از بین خواهد برد و معلوم نمی شود که تولید به چه سمتی هدایت خواهد 
شد. به هر حال، این مشکلی است که کشور ۴۰ سال است به آن مبتلا شده و باید 
از جایی این نظام اصلاح شود. باید صبر، حوصله، قناعت داشت تا بالاخره ساختار 

اقتصاد اصلاح شود.
وی توضیح داد: تفکری که در بین مردم وجود دارد آن است که همه آحاد مردم حق 
بهره  مندی از درآمدهای نفتی را دارند اما، نکته این است که ما به دنبال عادلانه  تر 
کردن توزیع درآمد هستیم. خانوارهایی که خانه  های بزرگتر و ماشین های بیشتر دارند 
به طور قابل توجهی از یارانه پنهان استفاده می  کنند و این یارانه نقدی ۴۵ هزار تومانی 
برای آن ها چیزی نیست. شاید نتوانیم به سادگی یارانه پنهان را حذف کنیم، اما می  
توانیم حداقل این ۴۵ هزار تومان را از دهک  های بالا بگیریم و به دهک های پایین 
بدهیم. تنها شرط این است که فرایند حذف کارا باشد و افراد واقعی حذف شوند، که 

بهترین روش هم به عقیده من رصد حساب  های بانکی است.
این اقتصاددان در خصوص رصد حساب های بانکی توضیح داد: درآمد قشر حقوق 
 بگیر معلوم است و برای عده ای دیگر که درآمد آن ها شفاف نیست می  توان از گردش 
 های مالی و مانده حساب ها استفاده کرد. هر دو گزینه مناسب هستند و باید از ترکیب 

آن ها استفاده شود.
مهدوی در ادامه سخنان خود در خصوص روش تخصیص منابع یارانه  ای توضیح 
داد: این منابع را می  توان هم به شکل نقدی و هم کالایی به نیازمندان داد. اما نکته 
آن است که تخصیص این منابع به کالاهای عمومی همه مردم را منتفع می  کند. این 
در حالی است که ما به دنبال حمایت از اقشار کم درآمد هستیم. شرایط امروزه جامعه 
ما با وجود تورم ۴۰ درصدی شرایطی است که در اقتصاد توسعه به آن تعادل در سطح 
درآمدی پایین گفته می  شود. به این معنا که درصد بالایی از مردم در سطح پایین 
درآمدی با عدم تأمین نیازهای اصلی خود بطور کارا مواجه هستند. بهتر است، یارانه 
را بطور نقدی به افراد نیازمند بدهیم چراکه هر خانواده خودش بهتر می داند که به چه 
کالایی نیاز دارد و تخصیص یکسان کالا به همه مطلوبیت آن ها را کاهش می  دهد. 
تشخیص اینکه هر خانوار چقدر و به چه کالایی نیاز دارد، در عمل برای دولت امکانپذیر 

نیست. بنابراین تخصیص یارانه نقدی بهتر از کالای عمومی است.
وی با اشاره به اینکه مرز میان دهک  ها بسیار باریک و کم است گفت: در کلان 
شهری مثل تهران افرادی با ۶ میلیون درآمد قشر کم درآمد بحساب می  آیند، در حالی 
که همین میزان درآمد در روستاها بسیار خوب است. اما متأسفانه به دلیل ضعف آماری 
و نیز مشکلات اجرایی نمی  توان این دو قشر را از هم جدا کرد و درآمد همه دهک  ها را 
باید با یک خط  کش اندازه  گیری کرد. بی شک خانوارهایی که لب مرز هستند متضرر 
می  شوند. با وجود این، من همچنان معتقدم حذف دهک  های پردرآمد بسیار مهمتر 

از این گونه مشکلات است.
به طور کل و طبق دیدگاه کارشناسان حوزه اقتصاد عمومی و رفاه، حذف یارانه اقشار 
پردرآمد هم به نفع مردم و هم به نفع دولت است. براساس اصول اولیه علم اقتصاد، 
در صورتیکه یارانه اقشار پردرآمد به اقشار ضعیف تر اختصاص یابد وضعیت رفاهی 
پردرآمدها تغییری نمی  کند، چرا که مبلغ ۴۵ هزار تومان برای آن ها درآمدی محسوب 
نمی شود، در حالی که اختصاص این یارانه به اقشار کم درآمد وضعیت رفاهی آن ها را 

بهبود می بخشد.
تجربه نشان داده است که در آغاز، اجرای هر سیاستی با مقاومت روبه رو می شود. 
بعلاوه، ممکن است در ابتدا با خطا نیز همراه باشد. اما چاره ای نیست، باید اصلاح 
ساختارهای اقتصادی از جایی شروع شود. نباید به بهانه  های مختلف از انجام آن شانه 
خالی کرد. در این راستا دولت وظیفه دارد تا با کمک رسانه  ها و نیز کارشناسان خبره 
مردم را در جریان جزییات، شیوه  ها و نیز روند اجرای قانون قرار داده و با شفافیت کامل 
قوانین را به اجرا درآورد. شفافیت موجب اعتماد و همراهی مردم شده و سیاست های 

دولت نیز بهتر پیش خواهد رفت.

رئیس سازمان ملی استاندارد اعلام کرد

لزوم تدوین مقررات فنی برای واردات
و  برای برخی محصولات  باید  ایران معتقد است   رئیس سازمان ملی استاندارد 

خدمات وارداتی به ایران، مقررات فنی جدای از استانداردها تدوین شود.
»نیره پیروزبخت« دیروز در برنامه روز جهانی استاندارد که در سالن اجلاس سران 
برگزار شد، گفت: در دنیایی زندگی می کنیم که تغییرات جزو لاینفک جهان است و 

سازمان ها باید به صورت پویا نه فقط به سمت تغییر بلکه به سمت تحول پیش روند.
وی ادامه داد: سیر تکاملی تجارت به خصوص تجارت بین الملل و تاثیر آن بر اقتصاد 
جهانی نامشخص است، به ویژه تغییر پارادایم های سیاسی باعث شده که تجارت 
آزاد با چالش های متعدد مواجه شود. در نتیجه برای بنگاه های اقتصادی نوعی عدم 
اطمینان نسبت به پیشبرد اهداف توسعه بلندمدت کشورها ایجاد شده که دسترسی 

به محصولات و خدمات را با مشکل مواجه می کند.
این مقام مسئول با بیان اینکه این فضا سازمان های ذی ربط را متاثر می کند، افزود: از 
سوی دیگر مصرف کنندگان انتظار دارند محصولات و خدمات متناسب با نیازهایشان 

عرضه شود، آن ها همچنین سطح بالایی از شفافیت را خواستار هستند.
به فراگیر کردن طیف  را  پیروزبخت معتقد است که چنین شرایطی، سازمان ها 

ذی نفعان در فرایندهای تصمیم گیری سوق می دهد.
تغییراتی در عرصه ملی و  اینکه  به  با اشاره  ایران  رئیس سازمان ملی استاندارد 
بین المللی در فرایندها و تصمیم گیری ها اتفاق افتاده، خاطرنشان کرد: امسال در 
مجمع عمومی سازمان ملی استاندارد بیشترین تمرکز بر این بود که استانداردها به 

تامین نیازهای جهانی بپردازند و اولویت ها هم بر همین اساس تعیین شد.
وی با اشاره به نقش استاندارد در رونق تولید گفت: اولین نقش آن، کاهش هزینه  و 
افزایش بهره وری تولید است، به این صورت که باعث کاهش ضایعات و خطای تولید 

می شود.
مقررات  با  محصولات  بهتر  انطباق  قابلیت  را  استاندارد  دیگرنقش  پیروزبخت 
فنی دانست و ادامه داد: اینگونه اعتماد مشتری به سلامتی و ایمنی محصول و 
مسئولیت پذیری واحدهای تولید در برابر کالا افزایش می یابد. همچنین محصولات 

ایرانی در بازارهای جهانی سریعتر مورد پذیرش قرار می گیرند.
وی گزارشی از فعالیت های سازمان ارائه کرد و گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم 
، قوانین متعددی در مجلس تصویب شد مانند قانون تقویت نظام استاندارد، قانون 
عضویت ایران در ایسکا، قانون عضویت ایران در اسمیک، قانون عضویت ایران در 

موسسه اندازه شناسی کشورهای آسیا و اقیانوسیه و ...
پیروزبخت با اشاره به مصوبات جدید هیات وزیران در حوزه استاندارد بیان کرد: 
که یکی از مهم ترین آنها، تدوین استاندارهای ملی رمزارزها و حوزه اینترنت اشیا و 

دستگاه های مسیریاب است.
این مقام مسئول تعداد کل وداحدهای فعال تولیدی تحت پوشش به عنوان استاندارد 
را 2۵ هزار و ۶۰۰ مورد عنوان کرد و افزود: تعداد پروانه های استاندارد اجباری 28 هزار 

و 2۰۰ مورد و معاینه فنی موتورخانه دستگاه های اجرایی دو هزار مورد بوده است.
به گفته وی تاکنون 33 هزار و ۵۰۰ استاندارد در ایران تدوین شده که حدود ۱۴ هزار 

و 8۰۰  مورد آن در سال های اخیر بوده است.

5 اقتصادی

گزارش از هادی سلگی

قانون تجارت مطرح می شود؛  روند تصویب لایحه  به  فراوانی  انتقادات  روزها  این 
انتقاداتی که مدعی عدم توجه به منافع مختلف گروه های ذی نفع در این لایحه هستند. 
یک کارشناس مسائل اقتصادی می گوید: در برهه هایی تغییراتی در لایحه صورت 
گرفته، اما هنوز هیچ ردی از اعمال نظر نخبگان و صاحب نظران در آن دیده و منتشر 

نشده است.
اولین و جامع ترین قانون تجارت ایران در اردیبهشت سال ۱3۱۱ در ۶۰۰ ماده تدوین 
شد. این قانون با الهام از قانون تجارت۱8۰7 فرانسه )معروف به کد ناپلئون( تهیه شده 
بود که در همان سال به تصویب مجلس شورای ملی رسید. به جز  سال ۱3۴7 که یک 
سری اصلاحات در فصل شرکت های سهامی صورت گرفت، این قانون تا کنون بدون 
تغییر به عنوان قانون مادر تجارت کشور نقش آفرینی کرده است.  هر چند با توجه به 
تغییر و تحولات گسترده ای که در مبادلات تجاری جهان و ایران رخ داده بود، دولت در 
سال ۱38۴ قانون جدید تجارت را تدوین و در قالب یک لایحه تقدیم مجلس شورای 
اسلامی کرد. این لایحه پس از اینکه مورد اصلاحاتی در کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس قرار گرفت، به علت داشتن ۱2۶۱ ماده، امکان بررسی در صحن علنی مجلس 
را نداشت. در نتیجه با توجه به اصل 87 قانون اساسی در کمیسیون تخصصی بررسی 
شد و در تاریخ 2۱/ ۱/ ۱3۹۱ در صحن علنی مجلس شورای اسلامی مصوب و به 

شورای نگهبان ارسال شد.
فرآیند شتاب زده؛ محور انتقادات

آن طور که گفته می شود، لایحه دولت در سال ۱38۴ آنقدر ضعیف بوده که مجلس 
بازنویسی و تدوین پیش نویس آن را به مرکز پژوهش های مجلس می سپارد. پیش از 
جمع بندی نهایی این اصلاحیه از سوی مرکز پژوهش ها، دوره مجلس هفتم در خردادماه 
۱387 به اتمام می رسد و برنامه های مرکز پژوهش ها لغو می شود تا لایحه دوباره مورد 
بررسی قرار گیرد. در مجلس هشتم لایحه دوباره از سوی دولت به مجلس ارائه و مرتباً 
در کمیسیون های مختلف بررسی می شود، اما به تصویب نهایی صحن نمی رسد. نکته 
مهم اینکه این لایحه در سه دوره مجلس دست به دست شده و مورد بررسی قرار گرفته 
است، اما تصویب آن در زمان حاضر انتقاداتی را در پی داشته است؛ انتقاداتی که محور 
اصلی همه آنها چیزی است که »فرآیند شتاب زده تصویب و خام بودن مفاد لایحه« 

نامیده می شود. این انتقادات بیشتر از سوی  اتاق بازرگانی و حتی برخی نماینده های 
مجلس مطرح شده است. حمیدرضا صالحی، نایب رئیس کمیسیون صادرات اتاق 
بازرگانی ایران یکی از این منتقدان است که در گفت وگو با ایرناپلاس اظهار کرد: روند 
تصویب لایحه از سوی دانشگاهیان، تشکل  های مختلف و اتاق بازرگانی مورد انتقاد 
قرار گرفته است. وی با بیان اینکه شاه بیت این مخالفت ها تغییر یک باره این قوانین و 
همچنین کلیات ویرایش جدید است، درباره این کلیات توضیح داد: در بسیاری از مواد 
استناد به عرف شده که این موضوع باب تفسیر را باز گذاشته است، در حالی که در 
قانون قبلی کمتر شاهد این گونه موارد بودیم. صالحی در ادامه گفت: از طرف دیگر، 
باید توجه داشت که این گونه سیاست ریزی ها باید ابتدا از نهادهای اقتصادی شروع 
شود، یعنی وقتی ضرورتی برای به روز کردن قوانین احساس می کنیم، این نیاز ابتدا 
باید از سوی فعالان اقتصادی دیده و منعکس شود. اما شاهدیم تصویب قانون تجارت، 
انتقاد و نگرانی بخش خصوصی را به همراه داشته است. یعنی این موضوع از مسیر 
اصلی خود جلو نرفته و عجولانه با آن برخورد شده است. نایب رئیس کمیسیون صادرات 
اتاق بازرگانی ایران در ادامه گفت: تغییر عجولانه این قوانین می تواند لطماتی به بخش 
تجارت بزند، بنابراین پیشنهاد ما این است که اجازه داده شود این لایحه به پارلمان بخش 

خصوصی وارد شود و نظرات کارشناسانه آنها در این رابطه اعمال شود.
بازی ندادن ذی نفعان و نخبگان

انتقادات به لایحه در روزهای اخیر به اندازه ای بود که یکی از نمایندگان مجلس از 
هجمه رسانه ای صحبت کرد. سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس به خانه ملت 
گفت: متأسفانه تصویب لایحه تجارت با هجمه رسانه ای گسترده ای مواجه شد و برخی 
در صدد تخریب مجلس برآمدند. قضاوت درباره صواب یا ناصواب بودن این انتقادات، 
مستلزم نگاهی تاریخی است تا بتوان به درکی از روند شکل گیری مواد، دموکراتیک 

بودن و میزان نظرخواهی از ذی نفعان رسید.
صمد عزیزنژاد، کارشناس اقتصادی به ایرناپلاس گفت: این موضوع دو برهه داشته 
پژوهشها  مرکز  اقتصادی  دفتر  در  تا ۱388  سال ۱38۴  از  لایحه  که  زمانی  است؛ 
رسیدگی  شد، کارشناسان با رویکرد اقتصادی پیش نویس لایحه را تغییر دادند. برهه دوم  
از سال ۱388 به بعد است که لایحه در اختیار دفتر حقوقی مرکز پژوهشها قرار گرفت 
و کارشناسان این دفتر روی آن کار کردند. بحث این است که در این برهه تغییراتی در 
لایحه صورت گرفته که هنوز هیچ ردی از اعمال نظر نخبگان و صاحب نظران دیده یا 

منتشر نشده تا ببینیم چند نفر از کارشناسان خارج از مرکز روی لایحه و موادی که دفتر 
حقوقی به تصویب نهایی رسانده اند، نظر داده اند.

به گفته عزیزنژاد، ایراد اساسی این است که اصولًا باید در اظهارنظرهای نهایی، نظرات 
نحله های فکری مختلف دریافت شود و نهایتاً نظر مستقل دستگاهی که می خواهد 
روی آن لایحه کار کند، منتشر شود، منتها جامعه حق دارد نظرات مختلف را ببیند. در 
نهایت کارشناسان مستقل بر اساس این نظرات و در راستای منافع ملی یک طرح یا 
لایحه نهایی تهیه و به نمایندگان مجلس ارائه می کنند. نمایندگان مجلس هم می توانند 
دستگاه ها و ذی مدخلان مختلف را به کمیسیون مربوطه دعوت کنند و نظراتشان را 

بشنوند و در نهایت به صورت مستقل تصمیم گیری کنند.
وی افزود: به عبارتی، نهایتاً مسئولیت تصویب نهایی بر عهده مجلس است و مرکز 
پژوهش  های مجلس تنها به عنوان یک مشاور نظر می دهد. درست این است که تمامی 
نحله های فکری دعوت و نظراتشان شنیده شود و پس از آن اقدام به تصویب یک طرح 
یا لایحه شود. نمی دانم آیا این کار صورت گرفته یا خیر، اما متنی در این زمینه منتشر 
نشده است. همچنین می دانیم که قانون تجارت با بخش های مختلف جامعه فی المثل 
بانک مرکزی، قوه قضاییه، اتاق بازرگانی، صنعت لیزینگ و... ارتباط دارد و لازم است 
نظرات همه اینها شنیده شود. این در حالی است که بسیاری از این گروه ها نسبت به 

این لایحه انتقاد می کنند.
مشکل تعدد قوانین

در اینجا لازم است به پرسشی که این روزها کمتر به آن توجه شده بپردازیم؛ آیا مواد 
لایحه جدید قانون تجارت به اقتصاد و کسب وکار ما کمک خواهد کرد؟ عزیزنژاد در این 
خصوص معتقد است: ما از بعد قانون گذاری با مشکل تعدد قانون و مقررات مواجه 
هستیم. بحث این است که ما هر مشکلی را می خواهیم با بخشنامه و دستورالعمل حل 
کنیم، بدون اینکه به بحث اقتصاد حقوق توجه کنیم و اثرات حقوقی قوانین و مقرراتی 
که خود را روی کسب وکار نشان می دهد، مد نظر قرار دهیم. مثلًا برای اینکه موقعیت 
بازار ارز را تقویت کنیم، واردات یک سری کالا را ممنوع می کنیم. نفس این کار درست 
است، اما فعالان اقتصادی نمی دانند قرار است چنین تصمیمی گرفته شود. در نتیجه 

این مسئله باعث غافلگیری فعالان اقتصادی و شوک به فضای  کسب وکار می شود.
عزیزنژاد افزود: این امر نشان می دهد فاصله بین سیاست گذاران، قانون گذاران و 
فعالان اقتصادی وجود دارد که باعث شده مصوبات حوزه اقتصادی، بازار را بیشتر به 
هم بریزد. برای نمونه، یکی از گلایه های فعالان اقتصادی بحث خودتحریمی است. 
به نظر می رسد این موضوع نیازمند یک اتاق فکر هوشمندانه  است که بتواند این 
مسائل را مدیریت و منافع ملی کشور را تأمین کند. در اینجا لازم است به این مسئله 
هم توجه کنیم که اتاق بازرگانی به عنوان یک نهاد بازاری )در مقابل نهادهای حاکمیتی 
و غیرذی نفع( که منافع خاص خود را دارد، می تواند منافع عموم جامعه را نمایندگی 
کند یا باید در این لایحه تنها به عنوان یک گروه ذی نفع نظر دهد؟ در این صورت آیا لازم 
نیست گروه های تولیدکننده و مصرف کننده هم که منافع متفاوتی با بخش بازرگانی 
دارند، در این زمینه دیدگاه خود را ارائه کنند؟ عزیزنژاد در این خصوص توضیح داد: 
بحث تعارض منافع خیلی مهم است. ما سال های سال است که نتوانسته ایم نقش 
اتاق بازرگانی را درست تعریف کنیم. اگر اتاق بازرگانی نماینده بخش خصوصی است، 
نباید به آن نقش حاکمیتی داده شود، زیرا اگر از یک طرف سیاست گذار و از یک طرف 
اجراکننده سیاست گذاری باشد، در تصمیم گیری ها ذی نفع می شود. اتاق بازرگانی این 
سردرگمی را دارد و این باعث می شود نقشی را که از یک اتاق خصوصی واقعی انتظار 
می رود، نداشته باشد و به لحاظ ساختاری که خودشان چیده اند و تعارض منافعی که 
از آن به وجود آمده، تنها عده خاصی از افراد اتاق منتفع شوند؛ موضوعی که نشان 
می دهد اتاق بازرگانی کارکرد اصلی خود را انجام نداده است. وی ادامه داد: در خصوص 
بحث مصرف کننده ها یک سازمان در وزارت صمت به نام سازمان حمایت از حقوق 
مصرف کننده و تولیدکننده وجود دارد. این سازمان هم نقش کارآمدی نداشته، به نحوی 
که حقوق مصرف کننده و تولیدکننده را تأمین کنند. اما باید نظر تمام این گروه ها 

شنیده شود تا یک ترکیب جامع را شاهد باشیم که مورد اجماع همه است.

کارشناسان در گفت وگویی پاسخ دادند

حرف حساب منتقدان لایحه قانون تجارت چیست؟

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۶88 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰23۶۹ آقای رضا خانکی فرزند صفرعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۰/۹2 مترمربع پلاک شماره  فرعی ۶8 از ۱۹3۹ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند مالکیت مشاع به نام متقاضی. )م الف 28۹۹ (
2- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۵۹۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۰۵۶8 آقای سعید کامرانی کامل فرزند 
ابوالقاسم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۰ مترمربع پلاک شماره ۰ فرعی از 23۰۰ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمدمهدی فرجی. )م الف 28۹8 (
3- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۶۴۶۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۶۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱37۱ آقای جعفر میکائیلی فرزند علی 
اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۱/۱۹ مترمربع پلاک شماره ۵۶ و ۵7 فرعی از ۱۹۴۰ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از جعفر و علی اکبر مکائیلی خریداری نموده و مقدار ۶3 

مترمربع از پلاک ۵۶/ ۱۹۴۰ اصلی و مقدار 38/۱۹ مترمربع از پلاک ۱۹۴۰/۵7 اصلی می باشد. )م الف 28۹7 (
۴- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۶3۴8 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱8۹۱ آقای مهدی محمدزاده فرزند 
صدقعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۹/۵۰  مترمربع پلاک شماره  فرعی ۵3 از  ۱۹۴۵ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از لطف اله عزیزی. )م الف 28۹۶(
۵- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱3۴۰۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۶۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۰737 خانم دلبر محبی فرزند میرزاعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۵۵ - اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالحسن افسر ورثه حسین افسر. )م الف 28۹۵ (
۶- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۰۹823 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۶۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱۶۰۵ خانم فاطمه ریشی علی آباد  
فرزند قوچعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱7 مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از 22۹۵- 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف 28۹۴ (
7- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۴۱2 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۰۰۰3 آقای حسین رفیعی کریمان 
فرزند ابوالقاسم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۹۱/8۰ مترمربع 
پلاک شماره ۴7 فرعی از ۱۹۴7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از الله قلی همتی 

مالک رسمی. )م الف 28۹3 (
8- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۴۱۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۰۰۰۴ آقای روح اله رفیعی کریمیان 
فرزند ابوالقاسم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۹۱/8۰ مترمربع 
پلاک شماره ۴7 فرعی از ۱۹۴7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اله قلی همتی مالک 

رسمی. )م الف 28۹2 (
۹- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۶۴۱۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۶۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱۴۹7 آقای یوسف جعفری فرزند 
مقصود در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰/۰۹ مترمربع پلاک شماره 7۶ فرعی از ۱۹۴۶ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسینعلی ملتزمی نژاد. )م الف 28۹۱(
۱۰- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۴3۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3۰۰۰2۰۱2۹۵۰ خانم ناهید صادقی فرزند 
ابوتراب در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۱/۶۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 273۱ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمدعلی زندیه و عبدالعلی زندیه و بتول زندیه. 

)م الف 28۹۰ (
۱۱- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۶۴۴۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰2873 آقای امیر شاه حسینی فرزند 
احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 233۵/۱  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری از سیدمحمد میره ای توسط ابوالقاسم. )م الف 288۹ (
۱2- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵7۴2 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰2۶8۶ آقای قنبر رحیمی مینا فرزند 
خلیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۰ مترمربع پلاک شماره ۰ فرعی از ۱۹۵2 اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی شماره ۱۴83۰-۱38۹/۱2/2۴ به نام متقاضی . )م الف 2888 (
۱3- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۹۶۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰2۱8۵ آقای ملک احمد نصرتی فرزند 
قربانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۵ مترمربع پلاک شماره ۱۱3 فرعی از ۱۹۴2 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اسماعیل حسین زاده غریب دوست. )م 
الف 2887 ( 

۱۴- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۰8۹8۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹2۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰3۹۵۵ آقای ابوالفضل جعفری فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۱/۹۰ مترمربع پلاک شماره 3 فرعی از ۱۹۰۰ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف 288۶ (
۱۵- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۶۰8۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3۰۰۰2۰۱۵2۶۴ خانم فخری گیلانی یزدی فرزند 
محمدحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۹/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۴7 فرعی از 2۶۰3 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از فخری گیلانی یزدی و سند قطعی شماره ۱3۴8۱- ۱387/۹/۵. 

)م الف 288۵ (
۱۶- رای شماره ۱3۹7۶۰33۰۰۰2۰22۴۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹3۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۰۹۰۱ آقای قدرت محمدپور فرزند 
رحمت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۴/2۰ مترمربع پلاک شماره ۴88  فرعی از ۱877 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی دارای مالکیت می باشد. )م 

الف 288۴ (
۱7- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵28۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹3۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۰۱۱۰ آقای قبله علی رمضانی فرزند 
اسداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده باستثنا ثمینه اعیانی به مساحت ۱۴۰/۵۰ مترمربع پلاک شماره  

فرعی از ۱8۵2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از ابوالفضل مکرمی مالک رسمی. )م الف 2883 (
۱8- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۱۹۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰2۰۱۹ آقای مسلم وثیقی روشنی فرزند 
حسینعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۵ مترمربع پلاک شماره  فرعی 2 از 23۰۵ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی. )م الف 2882 (
۱۹- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۶۴۵8 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱27۹ آقای مصطفی خسروبیگی 
فرزند اروجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵8/72 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 232۶ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند مشاعی در دفتر الکترونیکی ۴۰۶8 به نام متقاضی. )م الف 288۱ 

)
2۰- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۵۶۶۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰2۹۵۹ آقای وحید نظری فرزند ولی اله 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱33 مترمربع پلاک شماره  فرعی 372 از 23۱۹ اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری شده از زین العابدین اسلامی ذیل ثبت 3۵2۹2 . )م الف 287۰ (
2۱- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱3۴38 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹7۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰2۹۰2 آقای محمدعلی مردانی فرزند 
حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 23۰۰-  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ناهید عزیزی. )م الف 28۶۹ (
22- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱3۵7۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۶۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱۵۵7 آقای سیدرضا موسوی فرزند 
سید ولی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 88/۶۶  مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۶8- اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از حسین امینی قمی. 

)م الف 28۶8 (
23- رای شماره ۱3۹8۶۰33۰۰۰2۰۱۴327 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۶۱۱۴۴3۰۰۰2۰۰۱۴8۵ آقای حسن جواهری دانشمند 
فرزند ذبیح اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱33 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 2282/۱ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالک رسمی برابر ۱7۹78۵ مورخ ۱3۹۶/3/۱8. )م الف 28۶7(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/07/01 
تاریخ انتشار دوم: 1398/07/17
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 رییس اتحادیه تعاونی های مسافری کشور گفت: 7۵ درصد ناوگان اتوبوسرانی کشور برای جابجایی زائران اربعین اختصاص یافته 
است و به همین دلیل با کمبود ناوگان برای سفرهای داخلی مواجه هستیم.

کمبود بلیت اتوبوس در مسیرهای داخلی درآستانه آغاز طرح اربعین گلایه مسافران حمل  و نقل جاده ای را به دنبال داشته است.
اکنون در مسیرهای منتهی به پایانه های پشتیبان مرز مهران در استان های همدان، کرمانشاه و اندیمشک به تعداد کافی اتوبوس 

وجود دارد اما مسافران مسیرهای اصفهان، شیراز، کاشان و به خصوص شهرهای شمالی کشور از کمبود بلیت اتوبوس گلایه دارند.
پیش بینی ها حاکی از آن است که امسال سه میلیون زائر ایرانی در مراسم اربعین حضور پیدا خواهند کرد که نسبت به سال گذشته 
افزایش دارد و درعین حال امکان کاهش سهیمه اتوبوس های اربعین را غیرممکن می سازد. »احمدرضا عامری« رئیس اتحادیه 
تعاونی های مسافری کشور، روز سه شنبه به خبرنگار اقتصادی ایرنا، کل ظرفیت ناوگان اتوبوسرانی کشور را ۱۵ هزار و ۵۰۰ دستگاه 
ذکر کرد و گفت: بخش زیادی از این ناوگان در ایام اربعین در اختیار ستاد اربعین قرار می گیرد. وی اضافه کرد: اکنون هشت هزار 
دستگاه یعنی بیش از نیمی از ناوگان موجود در خدمت زائران اربعین قرار دارد و این در حالی است که از سال گذشته تاکنون به تعداد 
اتوبوس های برون شهری اضافه نشده است. رئیس اتحادیه تعاونی های مسافری کشور، ادامه داد: هر ساله تحت تاثیر پوشش سفرهای 
مسافران اربعین به مقصد مرزهای چهارگانه مسافران داخلی با مشکل کمبود بلیت اتوبوس مواجه می شوند اما شرایط تحریم و عدم 
بهره وری اقتصادی در بخش حمل و نقل جاده ای مانع افزایش تعداد ناوگان می شود. عامری در پاسخ به این سوال که چرا تصمیمی 
برای افزایش ناوگان اتوبوسرانی برون شهری وجود ندارد، گفت: نمی توانیم به دلیل برگزاری 2۰ روزه طرح اربعین، اقدام به خرید 
اتوبوس داشته باشیم؛ در حالی که هر ساله با کاهش سفر مواجه هستیم و به طور کلی اتوبوس ها در ایامی غیر از اربعین با ظرفیت خالی 
حرکت می کنند. وی خبر داد که مسافران اتوبوس در این ایام جذب سواری های شخصی و کرایه می شوند که البته با توجه به تفاوت نرخ 

مجبور به پرداخت هزینه بیشتری برای سفرهای داخلی هستند.

رئیس امور مالیاتی شهر و استان تهران  گفت :تمامی مودیانی که تا پایان مهر ماه ۱3۹8 مالیات خود را پرداخت کنند، از 
بخشودگی ۱۰۰ درصدی جرایم مالیاتی برخوردار خواهند شد.

به گزارش  سازمان امور مالیاتی، محمدرضا نوری، ضمن اشاره به بیانات رهبری در باب حمایت از رونق تولید، اظهار داشت: 
با توجه به اینکه سال ۱3۹8 مزین به نام سال رونق تولید شده است، لذا سازمان امور مالیاتی کشور در راستای حمایت از تولید 
و کالای ایرانی و به منظور حمایت از فعالان اقتصادی، رعایت اصل تکریم ارباب رجوع و افزایش رضایت مندی مودیان مالیاتی، 
اقداماتی موثر برای حمایت از عمده مودیان مالیاتی و به طور ویژه برای بخش تولید اتخاذ کرده که در قالب بخشنامه ای ابلاغ 

شده است.
وی افزود: سازمان امور مالیاتی در تلاش است که با تقویت ضمانت های اجرایی با بازتعریف رابطه بین سازمان و فعالان اقتصادی 

با مبارزه قاطعانه به فرار مالیاتی در کنار حمایت همه جانبه از تولید بتوانیم تمکین مالیاتی را با خود اظهاری افزایش دهیم.
رئیس امور مالیاتی شهر و استان تهران، در مورد مهلت بخشودگی جرائم مالیاتی، تصریح کرد: کلیه مودیان مالیاتی حقیقی و 
حقوقی غیر دولتی که تا پایان مهر نسبت به پرداخت بدهی مالیاتی اقدام کنند ۱۰۰ درصد جرایم مالیاتی آنها بخشیده می شود 
و به تناسب تاخیر تا پایان سال به ازای هر یک ماه برای بخش های تولیدی 2 درصد و برای سایر بخش ها ۴ درصد از بخشودگی 
جرایم مالیاتی کم خواهد شد و این بخشنامه تا پایان سال ۹8 ادامه دارد و به بیان دیگر بخشودگی جرایم اسفند ماه برای و احدهای 

تولیدی ۹۰ درصد و سایر واحدها 8۰ درصد خواهد بود.
نوری، با بیان اینکه این بخشنامه در سالهای بعد تکرار نخواهد شد، تاکید کرد: در صورت عدم پرداخت بدهی مالیاتی قطعی 
شده و برخورداری از تسهیلات یاد شده، این امکان در سال آینده فراهم نخواهد بود و بنابراین بهتر است که فعالان اقتصادی از 

این فرصت حاضر استفاده کنند.

اتحادیه تعاونی های مسافری کشور اعلام کرد:

تکرار تجربه کمبود اتوبوس همزمان با شروع طرح اربعین
سازمان امور مالیاتی اعلام کرد

شرایط بخشودگی ۱۰۰ درصدی جرائم مالیاتی
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علی اصغرحسن زاده: 

شرایط تغییر نکرده و ما حمایت نمی شویم

 بازیکن باتجربه تیم ملی فوتسال درباره اردو و همچنین مسابقات پیش روی این تیم 
صحبت کرد.

چند روزی است که تمرینات تیم ملی فوتسال ایران برای حضور در رقابت های مقدماتی 
جام ملت های آسیا آغاز شده است. در همین رابطه علی اصغرحسن زاده در گفت و گو با 
ایرنا اظهار داشت: شرایط خوبی داریم. بازیکنانی که دعوت شده اند هم جوان هستند و 
هم باتجربه و تلفیق خوبی به وجود آمده است. خود را برای حضور در رقابت های مقدماتی 
جام ملتهای آسیا مهیا می کنیم. مسابقاتی که در ارومیه به انجام می رسد. خدا را شکر فعلا 
تمرینات به صورت منظم در حال انجام شدن است. قرار است دیدارهای تدارکاتی هم 

داشته باشیم و هر چه این مسابقات بیشتر باشد به نفع تیم ما خواهد بود.
وی در ادامه افزود:  امسال سال سخت و حساسی برای فوتسال ایران است. بعد از 
رقابت های مقدماتی جام ملت ها، باید در دور نهایی این جام شرکت کنیم که انتخابی جام 
جهانی به حساب می آید و متعاقب آن رقابت های جام جهانی هم از راه می رسد که باید به 

دنبال یک جایگاه فوق العاده دیگر باشیم.
مشغول بررسی پیشنهادها هستم 

بازیکن باتجربه تیم ملی فوتسال ایران همچنین بیان داشت: سال گذشته که مسابقات 
رسمی برگزار نشد همه بازیکنان جوان که در لیگ درخشش قابل توجهی داشتند توانستند 
به اردوهای تیم ملی بزرگسالان راه پیدا کنند. آنها غربال شدند و حالا به چیزی رسیدیم 
که الان در اردو می بینید. امیدوارم آنها بتوانند به فوتسال ایران کمک کنند چرا که ما برای 

آینده ای بهتر نیاز به نسل جوان داریم.
وی درباره میزان حمایت از تیم ملی فوتسال خاطرنشان کرد: متاسفانه شرایط تغییر 
نکرده است. همیشه همین صحبت ها راجع به فوتسال بوده اما متاسفانه توجه خاصی 
نمی شود. امیدوارم که مسئولان در سال مهمی که در پیش داریم بیشتر به این تیم بپردازند 

تا بتوانیم برای کشورمان افتخار آفرینی کنیم.
حسن زاده در پایان درباره آینده باشگاهی خود گفت: قرارداد من با تیم شنزن چین به 
پایان رسیده و الان چند پیشنهاد داخلی و خارجی به دستم رسیده که دارم بر روی آن ها 
فکر می کنم و امیدوارم که بتوانم با مشورت هایی که انجام می دهم بهترین تصمیم را بگیرم. 
سه تیم از لیگ برتر ایران هم هستند که با من صحبت هایی را انجام داده اند، اما همان طور 
که گفتم فعلًا مشغول بررسی پیشنهادها هستم و امیدوارم که بتوانم زودتر تیم جدیدم را 

انتخاب کنم.

نایب رییس زنان فدراسیون فوتبال :
نگاه ها برای حضور زنان در ورزشگاه ها مثبت است

 نایب رییس زنان فدراسیون فوتبال گفت: نگاه ها برای حضور زنان در ورزشگاه ها مثبت 
است و امیدواریم افرادی که برای تماشای دیدار ایران و کامبوج در ورزشگاه آزادی حضور 

پیدا می کنند از تماشای یک مسابقه ملی لذت ببرند.
»لیلا صوفی زاده« اظهار داشت: البته پیش از دیدار تیم ملی ایران با کامبوج نیز زنان 
ایرانی به ورزشگاه آزادی رفته بودند و این برای نخستین مرتبه نیست که زنان مجوز حضور 

در ورزشگاه را پیدا می کنند.
وی همچنین با بیان اینکه کمیته فرهنگی فدراسیون فوتبال برای این دیدار برنامه های 
ویژه ای دارد، خاطر نشان کرد: مجموعه زنان زیر مجموعه فدراسیونی فوتبال است و تمامی 

برنامه هایی که برای این بازی تدارک دیده شده است در اختیار کمیته فرهنگی است.
نایب رییس زنان فدراسیون فوتبال همچنین در خصوص انتخاب سرمربی تیم ملی 
فوتسال نیز گفت: به دنبال این بودیم تا بین مربیان زن ایرانی بهترین گزینه را برای تیم 
فوتسال زنان انتخاب کنیم و خوشحالیم که این اتفاق خوشایند رخ داد و به طور حتم در این 

باره مفصل حرف خواهم زد.
تیم ملی فوتبال ایران روز پنجشنبه در چارچوب دور دوم رقابت های انتخابی جام جهانی 

2۰22 قطر و جام ملت های 2۰23 چین به مصاف تیم ملی کامبوج خواهد رفت.
 

شوک به وزنه برداری ایران؛ 

»علی حسینی« المپیک 2۰2۰ را از دست داد
با مخالفت »تاماش آیان« رییس فدراسیون بین المللی وزنه برداری با درخواست فدراسیون 
وزنه برداری ایران، »سعید علی حسینی« شانس حضور در بازی های المپیک 2۰2۰ توکیو 

را از دست داد.
کمیته ملی المپیک ایران با درخواست فدراسیون وزنه برداری برای حضور »سعید علی 
حسینی« و »کیانوش رستمی« در رقابت های گزینشی سوئیس نامه ای به فدراسیون 
بین المللی وزنه برداری ارسال کرد و روز سه شنبه پاسخ این نامه ارسال شد. »تاماش آیان« 
رئیس فدراسیون بین المللی وزنه برداری با درخواست ایران مخالفت کرده است. آیان دلیل 
مخالفت خود را پایان یافتن مهلت ثبت نام اعلام کرده است. او در این نامه ذکر کرده که اگر 
به درخواست ایران پاسخ مثبت بدهد کشورهای دیگر که متقاضی حضور هستند معترض 
خواهند شد. بدین ترتیب »سعید علی حسینی« دارنده مدال برنز جهان، نقره بازی های 
آسیایی و طلای جوانان جهان به طور قطع شانس حضور در بازی های المپیک 2۰2۰ 
توکیو را از دست داد چرا که در هیچ کدام از رقابت های گزینشی دور دوم شرکت نکرده 
است. اما کیانوش رستمی این فرصت را دارد تا در پرو برای کسب سهمیه تلاش کند. البته 

با توجه به شرایط، کار رستمی هم برای کسب سهمیه سخت و دشوار خواهد بود.
 

سایت هلندی: 

علیرضا جهانبخش به »اردیویسه« بر می گردد
 از زمانی که علیرضا جهانبخش لیگ هلند را ترک کرده و به تیم برایتون انگلیس پیوسته 

است، خبر بازگشت دوباره او به هلند هر چند ماه یکبار مطرح بوده است.
، علیرضا جهانبخش که روزهای ایده آلی را در تیم آلکمار هلند داشت، بعد از جام جهانی 
روسیه با قرارداد قابل توجهی از این تیم به برایتون انگلیس پیوست. جهانبخش فصل 
گذشته نتوانست انتظاراتی که از وی می رفت را برآورده کند. وی امسال هم دچار مشکلاتی 

شد که فرصت زیادی برای قرار گرفتن در لیست تیم برایتون پیدا نکرد.
پیش از پایان پنجره نقل و انتقالات تابستانی، چند باشگاه هلندی از جمله آیندهوون برای 
به خدمت گرفتن جهانبخش ابراز تمایل کردند. جهانبخش بعدها خودش در مصاحبه ای 
این موضوع را تایید کرد و گفت که سرمربی برایتون و مسئولان این باشگاه به وی اعلام کرده 

اند شرایطش بهتر می شود و بهتر است در انگلیس بماند.
حالا با عدم دعوت جهانبخش به تیم ملی و تداوم بازی نکردنش در تیم برایتون، گمانه زنی 

ها از بازگشت مجدد وی به هلند آغاز شده است.
سایت »ساکرنیوز« هلند مدعی شد که خبرهایی از بازگشت جهانبخش به لیگ این کشور 
مطرح شده است. این سایت هم در گزارش خود اعلام کرده که دلیل بازگشت جهانبخش 

به لیگ هلند وضعیتی است که در تیم برایتون دارد.

 فرهاد مجیدی بعد از استعفا از هدایت تیم فوتبال امید پشت پرده اتفاقات این تیم را 
بازگو کرد و حمید استیلی، مرتضی محصص، محمدرضا ساکت و افرادی دیگر را به باد 
انتقاد گرفت. هفته گذشته بود که فرهاد مجیدی با انتشار یک پست در صفحه شخصی 
خود اعلام کرد از هدایت تیم فوتبال امید ایران استعفا کرده است. فدراسیون فوتبال 
بعد از این استعفا، در نهایت حمید استیلی را به عنوان سرمربی این تیم انتخاب کرد. 
مجیدی پس از این اقدام فدراسیون و انتصاب استیلی به عنوان سرمربی امیدها، صحبت 
های تکان دهنده ای در خصوص دلایل استعفایش کرد که در این صحبت ها به شدت 

مسئولان فدراسیون را به باد انتقاد گرفت. 
دستیاران تحمیلی را قبول نکردم

سرمربی مستعفی تیم فوتبال امید گفت: می خواستم یک مربی بدنساز و یک مربی 
تمرین دهنده اسپانیایی برای تیم امید بیاورم. آنها مربیان حرفه ای بودند و قرارداد کمتر از 
یکسال نمی بستند و این در حالی بود که فدراسیون با قرارداد یک ساله آنها مخالفت کرد. 
یک روز محصص به من درخواست جلسه داد و وقتی برای جلسه رفتم به من گفت اگر می 
خواهی به المپیک صعود کنی باید فریدون معینی را به عنوان دستیار انتخاب کنی.من 
گفتم که باید روی این موضوع فکر کنم و بعدا به شما جواب می دهم. اما در نهایت این 
پیشنهاد را نپذیرفتم. بعد از آن که معینی را به عنوان دستیار قبول نکردم، اکبر محمدی در 
جلسه ای که داشتیم به من گفت محصص را به عنوان دستیار انتخاب کن که من به ایشان 
هم گفتم باید فکر کنم، اما این پیشنهاد را هم قبول نکردم. بگذریم از این که ساکت هم به 

من علیرضا امامی فر را به عنوان دستیار معرفی کرد و من ایشان را رد کردم.
نمی دانستم استیلی مدیر فنی است!

من نمی دانم این پستها را در فدراسیون چه کسی تعریف می کند؟ چطور می شود که 
سرپرست خودش مدیر فنی می شود؟ حالا مدیر فنی می شود به کنار. چطور یک مدیر 
فنی لباس ورزشی می پوشد و وسط زمین می آید و مستقیم در تمرین دخالت می کند. 
قبل از این که مسئولت سرمربیگری تیم امید را بپذیرم اصلا نمی دانستم استیلی مدیر 
فنی هم هست. این موضوع را بعد از بازی اول تیم امید مقابل تیم بزرگسالان فهمیدم. 
آنجا استیلی برای بازیکنان صحبت کرد و برای من سئوال پیش آمد که اکبر محمدی به 

من گفت استیلی مدیر فنی است. 
چرا استیلی برنامه آنالیز می گذارد؟

حالا ایشان مدیر فنی هست به کنار. چرا برای بازیکنان جلسه آنالیز می گذارند و در 
خصوص اصول دفاعی صحبت می کند. مگر استیلی می داند برنامه های دفاعی من 

چیست که جلسه می گذارد و برای بازیکنان از اصول دفاعی صحبت می کند؟
استیلی گفت چرا با من مشورت نمی کنید

بعد از بازی با بزرگسالان استیلی به من گفت با فرشاد ماجدی مشورت می کنی اما با 
من مشورت نمی کنی. به او گفتم ماجدی دستیار من است و باید با او مشورت کنم اما 

لزومی ندارد با شما مشورت کنم.
از کمیته فنی چه چیزی باید یاد بگیرم؟

به من می گویند جوان هستی و تجربه نداری. من از کمیته فنی چه چیزی باید یاد 
بگیرم؟ با چه رزومه ای در کمیته فنی هستند که من باید از آنها یاد بگیرم؟ بهترین رزومه 
ای که آقایان در کمیته فنی دارند دعوت به جوانان تهران است که آنجا هم ذخیره بودند.  
به من می گویند برنامه هایت را به کمیته فنی بده. اصلا مگر کمیته فنی سواد این را 
دارد که برنامه های مرا بفهمد؟ منظورم دقیقا به اکبر محمدی است که با رزومه دعوت به 

جوانان تهران در کمیته فنی هست.
تاج خیلی ضعیف عمل کرد

مهدی تاج به عنوان نفر اول فدراسیون فوتبال در این بحث خیلی ضعیف عمل کرد. 
من قبل از پذیرفتن مسئولیت با ایشان مفصل صحبت کردم و همه موارد مطرح شده 
بود. اما بعد از این که مشکلاتی پیش آمد ایشان نتوانست فضا را مدیریت کند و خیلی 

ضعیف عمل کرد.

با هزینه شخصی در اروپا کلاس رفتم
من بهترین کلاس ها را در لندن گذراندم و با هزینه شخصی در اسپانیا کار کردم. این 
کارها را نکردم که بیایم ایران استیلی به من بگوید شب بازی موبایل بازیکنان را جمع کن. 
این قضیه موبایل جمع کردن زمان کرانچار هم اتفاق افتاده بود و باعث شد دو تا از بهترین 
بازیکنان تیم امید اخراج شوند. در این چند ماه که در تیم امید بودم چیزهایی را به چشم 

دیدم که در 2۰ سالی که فوتبال بازی کردنم ندیدم.
چند نفر به یک نفر؟

من نمی دانم این ها چند نفر هستند که ریختند سر من؟ چند نفر به یک نفر؟ من تنها 
هستم نه رسانه ای دارم و نه حتی با یک خبرنگار رابطه دارم. من به رسانه ها خط نمی 
دهم که علیه فردی بنویسند. به ازبکستان باختیم همه علیه من نوشتند بدون این که 
بدانند پشت پرده چه خبر است. من حتی نمی توانستم بر اساس سلیقه خودم بازیکن 

به تیم ملی دعوت کنم.
نمی گذاشتند عارف آقاسی را دعوت کنم

یک روز دیدم استیلی یک لیست جلوی من گذاشت که در آن نام امید نورافکن را در 
دفاع نوشته بود. به او گفتم من برنامه ای برای بازی دادن به نورافکن در دفاع ندارم و 
برنامه های دیگری برای استفاده از او دارم. بازیکنی که در خط دفاعی مد نظرم بود را 
نمی توانستم دعوت کنم چون آقایان نمی خواستند. مثلا عارف آقاسی بازیکن تیم فولاد 
که در همه بازیهای این تیم بازی کرده را نمی گذاشتند دعوت کنم. ساکت به من گفت او 
اردوی قبلی را ترک کرده و اجازه نمی دهم به اردوی جدید دعوت شود.  من خودم قبل از 
سفر به ازبکستان شخصا به ساکت زنگ زدم و از ایشان خواهش کردم که این بازیکن بیاید 
عذر خواهی کند و دعوت شود و ساکت گفت هرگز. اما بعد از استعفای من این بازیکن 

به تیم ملی دعوت شد.
استیلی لیست داده بود!

از  از لیگ گذشته بود و من بازی ها را دیده بودم. نام دو بازیکن را دادم.  دو هفته 
فدراسیون به من گفتند اینها را نمی توانید به ازبکستان ببرید. دلیلش را پرسیدم. گفتند 

چون برای آنها ویزا صادر نشده. ویزا را روی لیست قبلی گرفتیم. پرسیدم لیست قبلی 
چیست؟ گفتند لیستی که استیلی داده.

به حرمت بازیکنان استعفا دادم
اینها با من که مربی جوانی بودم این برخورد را کردند و خواهش می کنم با مربیان بعدی 
چنین کاری نکنند. اگر همه رسانه های دنیا هم علیه من بنویسند برایم اهمیت ندارد و 
اصول خودم را زیر پا نمی گذارم. اگر من هم زیر بار حرف آقایان می رفتم و دستیارانی که 
پیشنهاد دادند را انتخاب می کردم، امروز از نظر آنها مربی جوان و بی تجربه ای نبودم. 
امروز می گفتند فرهاد مجیدی بهترین است. اگر می پذیرفتم محصص و معینی و امامی 

فر دستیارم باشند امروز ناچار به استعفا نبودم. اما اصولم را زیر پا گذاشته بودم.
چرا از کمیته المپیک در مورد استیلی مصاحبه نمی کنند؟

روزی که من سرمربی شدم آقای سعیدی از کمیته المپیک ساعت 7 صبح مصاحبه 
کرد و گفت از انتخاب مجیدی خبر نداریم. آیا از انتخاب استیلی خبر دارند؟ چرا امروز 
مصاحبه نمی کنند. اما اصل حرف من چیز دیگری است. آقایانی که علیه سرمربی تیم 
امید مصاحبه می کنید یکبار شده بازی های امید را از نزدیک ببینید؟ می دانید بعضی از 
زمین هایی که امید ها روی آن بازی می کنن موکت مستهلک است و بعضا داور سوت می 

زند تا بازی قطع شود و موکت زیر پای بازیکنان را صاف کنند؟
اگر نظارت دست بردن در لیست سرمربی است پس من عذرخواهی می 

کنم!
فوتبال اصولی داره که یکی از اصلی ترین اصول آن این است که اگر یک مربی را 
انتخاب می کنند به تصمیم او احترام بگذارند. نه این که در کار مربی دخالت مستقیم 
کنند. استیلی می گوید من نظارت می کردم. اگر نظارت این است که وسط بازی بدون 
اطلاع مربی بازیکن از روی نیمکت بلند کنند برای گرم کردن، اگر نظارت این است که 
وسط تمرین سوت بزنند تمرین را قطع کنند تا با بازیکن صحبت کنند، اگر نظارت این 
است که در لیست  انتخابی سرمربی دست ببرند، پس من اشتباه می کنم و از همه عذر 

می خواهم.

پشت پرده اتفاقات تیم امید؛

افشاگری فرهاد مجیدی علیه استیلی، ساکت و محمدی

 مدیرعامل باشگاه استقلال با بیان اینکه شورای تامین امنیت 
صلاحیت تعیین نتیجه یک مسابقه را ندارد، گفت: سوپرجام 

هدیه سازمان لیگ به باشگاه پرسپولیس بود.
امیرحسین فتحی مدیرعامل باشگاه استقلال درباره حضورش 
باشگاه  در  حضور  برای  بازیکن  چند  گفت:  ترکیه،  کشور  در 
استقلال با هماهنگی کادرفنی در نظر گرفته ایم و برای مذاکره با 
آن ها به استانبول آمده ام. امیدوارم با توجه به رایزنی های صورت 

گرفته، به نتیجه برسیم و گزینه مطلوب باشگاه را جذب کنیم.
او در پاسخ به این سوال که آیا یکی از گزینه های استقلال 
»گری هوپر« است، گفت: چند بازیکن مد نظر ماست که یکی 

از آن ها هوپر است. امیدوارم این مذاکرات انجام شود و به نتیجه 
برسیم تا بهترین گزینه را جذب کنیم. اما اجازه دهید اسامی 
دیگر گزینه های مد نظر را بیان نکنم و بعد از نتیجه نهایی، اسم 

بازیکن را اعلام کنیم.
مدیرعامل استقلال درباره رای سوپر جام هم گفت: من هم 
امروز از رای دادگاه CAS مطلع شدم. صدور رای اولیه کمیته 
در  اینکه  محض  به  نبود.  من  مدیرعاملی  دوره  در  انضباطی 
استقلال مسئولیت گرفتم، اعتراض خود را به کمیته استیناف 
کردیم.  ارائه  آنجا  را  مفصلی  و  مستدل  دفاعیات  و  دادم  ارائه 
متاسفانه  علی رغم نظر ما، آنچه ما فکر می کردیم به عدالت و 
انصاف نزدیک باشد، کمیته استیناف رای کمیته انضباطی را 
تایید کرد. بعد از این اتفاق، ما در دادگاه حکمیت ورزش طرح 
در  افزود: همان موقع همین دوستان که  دعوی کردیم. وی 
 CAS فضای مجازی اعتراض می کنند، می گفتند که فتحی به
شکایت نمی کند چون اگر این کار را بکند، برکنار می شود یا 
فتحی فلان می شود. همه دیدند که فتحی روی شکایت مصر 
و پیگیر این ماجرا بود. فتحی وکیل گرفت و به CAS رفت و تا 
آخرین لحظه دفاعیات خود را انجام داد. ولی من قبلا هم گفته 

بود که قاضی CAS نیستم و من این پرونده را بررسی نمی کنم.
فتحی ادامه داد: وقتی محکمه رای صادر می کند، تنها راهش 
اعتراض به حکم است و ما این کار را کردیم و پیگیری را هم انجام 
دادیم. در دفعات مختلف هم پیگیری های قانونی و لابی های 
عرف و مربوطه را انجام دادیم و فکر می شد رای به نفع ما صادر 
شود ولی اطاله دادرسی و زمان بر شدن این پرونده، باعث شد تا 

CAS رای را به سود ما صادر نکند. او در پاسخ به این سوال که 
آیا قبول دارد صحبت های معاون پیشین استقلال و خودش در 
این باره باعث امیدواری هواداران شده بود، گفت: روند و پروسه 
پرونده ها در CAS، یک روند طولانی است. همان روز که من به 
مقر CAS در سوییس رفتم، دوستان گفتند که این پرونده زمان 
بر خواهد بود چون پرونده های زیادی در آنجا هست و فرآیند 
بررسی طولانی است. اینکه پرا بیش از عرف این بررسی  طول 
کشید، در صلاحیت من نیست و دوستان در CAS باید توضیح 
دهند. بنده هیچ قولی به هواداران برای اینکه رای به نفع ما صادر 
شود، ندادم چون غیر منطقی است بابت چیزی که دست من 
نیست، روی آن قول بدهم. بنده بارها گفتم که مامور به تکلیفم 
نه نتیجه. من تکلیفم را پیگیری کردم و همه توان و تلاشم را 
انجام دادم و خواهم داد.  باشگاه استقلال  برای احقاق حق 
یک مرحله دیگر هم هست که می توان پرونده را به دادگاه عالی 

سوییس ارائه دهیم و به مرحله بالاتر اعتراض کنیم.
سازمان لیگ نمی توانسته استقلال را سه بر صفر 

بازنده کند
مدیرعامل استقلال در پاسخ به این سوال که آیا به دنبال انجام 
چنین کاری است، گفت: بعید می دانم چون ۹۵-۹۶ درصد از 
آرای CAS در دادگاه عالی سوییس تایید می شوند و لذا شاید 
منطقی نباشد ما در آنجا هزینه کنیم ولی اگر روزنه امیدی برای 
احقاق حق استقلال باشد، اقدام می کنیم چون معتقدم رای سه 
بر صفر، رای عادلانه نیست. یعنی سازمان لیگ نمی توانسته 
استقلال را سه بر صفر بازنده کند. وی در پاسخ به این سوال که 

آیا در باشگاه استقلال کسی برگه انصراف از سوپر جام را امضا 
کرده است، بیان کرد: خیر، هیچ برگه ای امضا نشده است. 
زمانی که من مدیرعامل استقلال نبودم، جناب آقای ملکی 
عضو محترم و پیشین هیات مدیره استقلال، در جلسه شورای 
تامین نه چیزی نوشتند و نه چیزی را امضا کردند. ایشان در آن 
جلسه گفتند که تیم استقلال در ایران حضور ندارد. در جلسه 
بررسی این موضوع هم با ایشان تماس تلفنی برقرار کردند و 
صحبت های ایشان را مکتوب کردند ولی ایشان چیزی را امضا 
نکرده اند. ما بارها گفتیم که با احترام به شورای تامین، این شورا 
صلاحیت بررسی این موضوع را حتی با فرض اینکه آقای ملکی 
چیزی امضا کرده باشند که نکرده اند را ندارد. شورای تامین 
اسمش این است؛ شورای امنیت برگزاری مسابقه نه مرجعی 

برای رسیدگی به پروسه برگزاری بازی استقلال و پرسپولیس.
فتحی در پایان در پاسخ به سوالی درباره ناهماهنگی های 
اتفاق افتاده در باشگاه استقلال در زمان بازی سوپر جام هم 
گفت: من آن زمان عضو هیات مدیره بودم و مسئولیت اجرایی 
و  فدراسیون  لیگ،  سازمان  ناهماهنگی  هرحال  به  نداشتم. 
باشگاه استقلال در این ماجرا اتفاق افتاد. این را هم بگویم که اگر 
استقلال آماده نبود، پرسپولیس هم آماده نبود. مصاحبه آقای 
گرشاسبی مدیرعامل وقت پرسپولیس موجود است که گفتند 
پرسپولیس آماده این بازی نیست ولی پرسپولیس و گرشاسبی از 
این هدیه و موهبتی که سازمان لیگ به آنها کرد، نهایت استفاده 
را کردند و این جام را سازمان لیگ تقدیم به پرسپولیس کرد. 

دقیقا این جام هدیه سازمان لیگ به پرسپولیس بود.

مدیرعامل باشگاه استقلال:

سوپرجام هدیه سازمان لیگ به پرسپولیس بود

سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال معتقد است اگر فرهاد مجیدی سرمربی تیم ملی امید 
باقی می ماند و تیمش نتیجه نمی گرفت، پرونده مربی گری اش بسته می شد.

علی دایی درباره حواشی تیم ملی امید و حضور حمید استیلی  در راس کار کادر فنی 
این تیم گفت:  خیلی به طور ریز مسائل تیم ملی امید را دنبال نمی کنم؛ اما تیم ملی 
امید ما باید بهترین کارد فنی را در اختیار داشته باشد تا بعد از این همه سال به المپیک 
صعود کند. خوشبختانه تیم ملی بزرگسالان 2 دوره پیاپی به جام جهانی رفته است اما 
تیم ملی امید ما احتیاج به بررسی بیش تری دارد. متاسفانه ما زمان را از دست دادیم و از 
این شاخه به آن شاخه پریده ایم و تا به حال نتوانسته ایم تصمیم درست و حسابی بگیریم. 
ما درباره تیم ملی امید مسیر را اشتباه رفتیم اما امیدواریم این تیم موفق شود. ما به غیر از 
»ان شاءالله« گفتن کار دیگری از دست ما بر نمی آید اما ان شاءالله بتوانند موفق باشند و 
تیم ملی امید را به المپیک ببرند. همه ما آرزو داریم تیم ملی امید خوب شکل بگیرد و به 
المپیک صعود کند. من برای آقای استیلی آرزوی موفقیت می کنم تا در تیم ملی امید که 

راه پرخطری در پیش دارد موفق باشد.

فرهاد مجیدی می تواند مربی بزرگی شود 
او در پاسخ به این سوال که آیا بهتر نبود فرهاد مجیدی به کارش در تیم ملی امید ادامه 
می داد؟ گفت: من در کم و کیف کارهای فرهاد مجیدی نیستم اما او اگر می ماند و تیم 
ملی به المپیک صعود نمی کرد، پرونده مربی گری اش بسته می شد. به نظر من تیم ملی 
امید نیاز به یک فرد باتجربه تر دارد که کارنامه و دوران مربی گری خوبی داشته باشد. 

مربی تیم ملی امید باید بتواند همه استعدادها را به خوبی شناسایی کند.
دایی تصریح کرد: فرهاد مجیدی دوست و رفیق من است و زمانی که نامش به عنوان 
گزینه سرمربی گری تیم ملی امید مطرح شد، دوست نداشتم این پیشنهاد را قبول 
کند. فرهاد مجیدی می تواند مربی بزرگی شود چون توانایی و استعداد لازم را دارد. او 
در تیم های بزرگ تجارب زیادی به دست آورده است. به نظر من فرهاد مجیدی از همان 
ابتدا نباید این مسوولیت را قبول می کرد همان طور که گفتم او می تواند در آینده یکی از 
مربیان بزرگ فوتبال ایران شود و به فوتبال ایران خدمت کند. نباید کاری کنیم که فرهاد 
مجیدی را از دست دهیم تا او بتواند مربی گری را به درستی شروع کند و در آینده موفق 

شود.
فعلا تصمیم ندارم در فوتبال کار کنم 

وی در گفت وگو با ایسنا درباره مذاکراتش با باشگاه گل گهر سیرجان اظهار کرد: من از 
اعضای هیات مدیره و همین طور مدیرعامل کارخانه و همین طور باشگاه تشکر می کنم 
اما من نمی توانم هدایت این تیم را بر عهده بگریم. به مسوولان باشگاه گل گهر گفتم الان 
تمرکز و توانایی لازم را ندارم که به تیم گل گهر سیرجان کمک کنم. فعلا تصمیم ندارم 
در فوتبال کار کنم و درگیر کارهای شخصی خودم هستم. دوشنبه دوباره با مسوولان 
این باشگاه سیرجانی جلسه ای داشتیم و به آن ها گفتم خودم دلم می خواهد که به تیم 
فوتبال مردم سیرجان کمک کنم اما متاسفانه شرایطش را ندارم که این کار را انجام دهم.
دایی در پایان درباره درگذشت جعفر کاشانی گفت: درگذشت جعفر کاشانی، ضایعه 
بزرگی برای ورزش و فوتبال ایران بود. مخصوصا پرسپولیسی ها و شاهینی ها که او را واقعا 
دوست داشتند او از بزرگان فوتبال ما بود. ما یک مرد بزرگ را از دست دادیم و فکر نمی کنم 

حالا حالاها، آدم هایی که مثل ایشان از دست دادیم را دوباره در فوتبال ما متولد شود.

علی دایی:

 مجیدی نباید مربیگری امیدها را می پذیرفت

بازی  استرالیا  با  ایران گفت: در قطر  امید  فوتبال  تیم  سرمربی 
خواهیم داشت که می تواند بازی خیلی خوبی برای ما باشد.

 حمید استیلی در حاشیه تمرین روز )سه شنبه( تیم فوتبال امید 
ایران گفت: اول از همه از شما خبرنگاران تشکر می کنم که به محل 
تمرین تیم امید آمدید چرا که این بازیکنان به حمایت شما نیاز دارند. 
اردوی مان را از دیروز شروع کردیم و تا 23 مهرماه ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: ۱۹ مهر یک دیدار دوستانه با پدیده داریم و بعد 
از در قطر با استرالیا بازی خواهیم داشت که می تواند بازی خیلی 
خوبی برای تیم امید باشد. قرار است جمعه شب راهی قطر شویم 
و بعد از بازی دوشنبه شب به تهران باز خواهیم گشت. سرمربی تیم 
فوتبال امید خاطرنشان کرد: اردوی بعدی مان در آبان ماه است و دو 
بازی دوستانه با اندونزی خواهیم داشت. برای اردوی آخرمان باید با 
سازمان لیگ هماهنگی لازم را انجام دهیم از این جهت که ۱۴ روز 
فاصله است در حالی که ما 2۱ روز زمان لازم داریم تا بچه ها را در 
اردوی قطر از لحاظ تاکتیکی و بدنی به خوبی آماده کنیم. استیلی 
خاطرنشان کرد: اگر به عقب برگردیم یکسری مشکلات وجود داشته 
و همه سعی ما این بوده حاشیه ای برای بازیکنان بوجود نیاید.  شب 
گذشته هم یکسری صحبت ها انجام شد که خیلی نمی خواهم این 
حرف ها را بشکافم چرا که هدف مان رفتن به جلو است. یکسری 

حرف  ها و مشکلاتی بود که نمی خواهم به آنها بپردازم اما من فقط به 
خاطر بازیکنان و اصرار کمیته فنی سرمربی شدم. در این زمان کوتاه 
اصلا علاقه نداشتم در بحث مربیگری وارد شوم مخصوصا اینکه زمان 
هم بسیار کوتاه بود. اول به خاطر بازیکنان و بعد به خاطر مملکتم 
قبول کردم. وی درباره گروه سخت این تیم و نا امیدی جامعه از صعود 
ایران از این  گروه، عنوان کرد: ما خیلی به صعود امیدوار هستیم 
اگرچه گروهمان خیلی سخت است. به بازیکنان مان باور داریم و 
مهمتر از آن همدلی و اتحاد بین بازیکنان است که کمک زیادی به 
تیم خواهد کرد. این عوامل کمک می کند در این 3 ماه باقی مانده 
تیم را از لحاظ تاکتیکی به شرایط خوبی برسانیم. استیلی ادامه داد: 
باید بازی های تداکاتی خوبی انجام دهیم. غیر از دو بازی پیش رو با 
پدیده و استرالیا باید بازی های دوستانه خوب دیگری هم در برنامه 
داشته باشیم اما شرایط اقتصادی کار را برای این منظور سخت تر 
می کند. فدراسیون در این شرایط سخت به ما کمک می کند که جای 
تشکر دارد. تیم ما جوان است و نیاز به حمایت دارد. آنها  آینده این 
فوتبال هستند همان طور که می بینید ۵۰،۶۰ درصد بازیکنان تیم 
کنونی را نفرات قبل  تیم امید تشکیل می دهند. سرمربی تیم امید 
تصریح کرد: امروز امید نورافکن، اللهیار صیادمنش و محمد محبی 
به تیم اضافه شدند، نفراتی که آینده فوتبال کشور هستند. از همه 

مهمتر ما در این یکسال ونیم به شناحت خیلی خوبی از این نفرات 
رسیده ایم. بازیکنان هم با تفکرات ما آشنا هستند. وی درباره اینکه 
آیا ممکن است فهرست تیم امید بازهم دستخوش تغییر شود, اظهار 
داشت: الان 3۵ نفر در اردو داریم و همه مسابقات و تیم های لیگ را 
نگاه می کنیم. در یک سال و نیم گذشته 2۵۰ بازیکن را بررسی کردیم 
و ۹۵ درصد آنها را دیدم و شاید ۵ درصدشان از قلم افتاده باشند. 
بازهم با مربیان در ارتباط هستیم تا اگر کسی جا مانده  و می تواند 
کمک کند به تیم اضافه شود. فرصت محدودی داریم و باید ۵۰ نفر به 
AFC لیست بدهیم, در دو هفته گذشته 8۰ نفر لیست داد ه ایم و الان 
گفتند که باید ۵۰ بازیکن را به آنها معرفی کنیم و پیش از بازی های 
تایلند نیز 23 نفر نهایی را اعلام کنیم. استیلی با اشاره به اردوی 
این تیم در قطر گفت: برای اردوی قطر ۱8 بازیکن و 2 دروازه بان را 
همراه خود می بریم, چون در قطر قرار است فقط یک بازی انجام 
شود و فقط ۶ تعویض در این بازی داریم, بنابراین بقیه بازیکنان در 
ایران می مانند و در خدمت باشگاه های شان هستند. بازیکنان را در 
باشگاه ها رصد می کنیم و با مربیان بدنساز تیم هایی که جی پی اس 
دارند در ارتباط خواهیم بود تا بازیکنان را از لحاظ بدنی کنترل کنیم. 
باید از مربیان لیگ برتری و لیگ یکی تشکر کنم که همکاری لازم را 
با ما دارند. سرمربی تیم امید راجع به حضور لژیونر ها در اردو های این 

تیم, عنوان کرد: بازی های انتخابی المپیک در ژانویه برگزار می شود 
و این تاریخ جزو فیفا دی نیست و باشگاه های خارجی می توانند به ما 
بازیکن ندهند. درباره دلفی، ویلموتس صحبت کرده و باشگاه شالروا 
بلژیک با حضور او در مسابقات موافقت کرده است. درباره صیادمنش 
هم ویلموتس در حال کمک کردن است و برای مهدی خانی هم با 
مدیربرنامه اش صحبت کردیم تا نامه ای از باشگاه بگیرد که در زمان 
بازی ها بتوانیم از او استفاده کنیم. این بازیکنان قرار بود در این اردو 
هم حضور داشته باشند اما باشگاه صیادمنش گفت اجازه بدهیم 
که این بازیکن در باشگاه بماند تا در ژانویه بتوانند او را به ما بدهند. 
مهدی خانی نیز تازه به باشگاهش اضافه شده و هنوز مشکل ویزا 
دارد, اما این بازیکن از اردوی بعدی به تیم اضافه می شود. وی درباره 
حضور بازیکنانی مانند صیادمنش, محبی و نورافکن در اردوی تیم 
ملی بزرگسالان گفت: ارتباطی که بین تیم ملی و امید وجود دارد, 
خیلی مهم است. درست است که امروز نورافکن از پیش ما رفت اما 
این افتخاری است برای ما که این بازیکن با بزرگسالان بازی می کند. 
قطعاً  تمرین کردن با تیم بزرگسالان انگیزه ای برای خودش و بقیه 
بازیکنان ایجاد می کند تا بدانند سرمربی تیم ملی آنها را رصد می کند. 
بازی های تیم ملی بعد از بازی با عراق تمام می شود و بعد از آن قول به 

ما دادند که این بازیکنان در اختیار ما باشند.

 استیلی: 

به صعود به المپیک خیلی امیدوارم
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معاون اول رئیس جمهوری گفت: برای سلامت مردم هیچ خط قرمزی در کشور وجود 
ندارد، اگر قرار باشد کالایی تولید شود که به سلامت مردم آسیب بزند، حتما مردم در اولویت 

هستند. 
»اسحاق جهانگیری« روز سه شنبه در مراسم روز جهانی استاندارد که در سالن اجلاس 
سران ضمن قدردانی از تولیدکنندگان، گفت: گزارشات و آمار و ارقامی که توسط موسسات 
رسمی کشور منتشر می شود نشان می دهد شرایط اقتصادی کشور علیرغم تحریم شدید 
آمریکایی ها و همانطور که خود اعلام کردند با وجود جنگ اقتصادی علیه ایران، به سمت 

بهتر شدن حرکت می کند.
وی افزود: هم شاخص های اقتصادی کلان کشور و هم گزارشاتی که از تک تک بنگاه 
های اقتصادی دریافت می شود، نوید بهبود شرایط اقتصادی کشور را می دهد.  البته این به 

آن معنا نیست که ما  بنگاه مشکل دار و شرایط سخت نداریم.  
جهانگیری یادآور شد: آمریکایی ها فکر می کردند که اقتصاد ایران دچار فروپاشی 
می شود و مردم در شرایطی قرار خواهد گرفت که حرکت های خشن و بی برنامه انجام 
می دهند و ایرانی ها قادر نیستند که جشن چهلمین سال پیروزی انقلاب اسلامی را برگزار 

کنند اما ما از این دوران سخت عبور کردیم.
 وی اضافه کرد: گزارش هایی که وجود دارد حاکی از این است که اقتصاد ایران شغل 
تولید می کند و به سمت رشد اقتصادی مثبت می رود و هم نرخ تورم به سمت کنترل 
حرکت می کند و هم بورس به عنوان یک شاخص مهم اقتصادی از امید مردم نسبت به 

آینده اقتصاد حرکت  و رشد جهشی از خود نشان می دهد.
 جهانگیری گفت: اینها به معنای این است که بالاخره فعالان اقتصادی مخصوصاً  بخش 
خصوصی ملی وطن دوست ما پای کشور و نظامشان ایستاده و در این جنگ اقتصادی و 
خط مقدم خوب فعالیت کردند و به نقطه مطلوبی رسیدند که من مطمئنم قادر خواهیم بود 

بتوانیم به شرایط بهتر از این هم برسیم.  
معاون اول رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: در این شرایط پیام فعالان اقتصادی این 
است که محیط بین المللی حاکم بر اقتصاد کشور را از این محیط متشنج با گفتگو و تعامل 

به سمت محیط با ثبات ببریم.

مسائل منطقه را باید با گفت و گو و تعامل حل کنیم
وی با بیان اینکه امروز مسائل منطقه ما بسیار حساس است که باید با گفت و گو و تعامل آن 
ها را حل کنیم، اظهارداشت: امروز منطقه حساس و مهم خلیج فارس و خاورمیانه با مسائل 
بسیار جدی روبرو شده است امروز جهان درگیر مسائلی است که اگر از آنها غفلت شود این 

مسائل می تواند به مسائل خیلی خطرناکی منجر شود.
جهانگیری اضافه کرد: بنابراین باید با تدبیر و دقت مسئولین سیاسی کشور این بخش را 
نظارت و کنترل کنند که هم در منطقه ما اتفاقی نیافتد و بتوانیم مسائل منطقه را با گفت و 
گو حل کنیم و هم در سطح بین المللی بتوانیم فشارهایی که بر اقتصاد کشور وارد شده آن 

ها را کم کرده و به نقطه مطلوب برسانیم.
معاون اول رئیس جمهوری در ادامه به مسائل مربوط به استاندارد در کشور اشاره کرد 
و گفت: گاهی اوقات تصور می شود که چون در دوران تحریم قرار گرفته ایم، برخی از 
سازمان هایی که به طور طبیعی وظیفه اشان مهم است و به نوعی احساس می شود ایجاد 

محدودیت می کنند به آنها نباید توجه کرد و بلکه باید آنها را از صحنه کنار گذاشت.
وی یادآور شد: عده ای ممکن است بگویند که محیط زیست برای دورانی است که همه 
چیز گل و بلبل است و فعال اقتصادی در یک فضای آرام قرار گرفته است در آن فضا اجازه 
دهیم محیط زیست فعالیت خود را انجام دهد. اما چون در دوران تحریم و شرایط سخت 
هستیم پس در این دوران سازمان محیط زیست فعالیت خود را کم کند و خیلی سخت 
گیری نکند یا سازمان ملی استاندارد در این شرایط تحریم خیلی به فعالان اقتصادی سخت 

گیری نکند.  
حذف وظایف سازمان استاندارد به بهانه تحریم ها، وسوسه ای خطرناک است

معاون اول رئیس جمهوری گفت: سازمان هایی مثل سازمان بهره وری و نهادهایی که 
کارشان این است که کالایی که تولید می شود از استاندارد لازم برخوردار باشد و باعث 
اطمینان و اعتماد داخل و خارج کشور شود این موضوع را می خواهند از چرخه حذف 

کنند که این یک وسوسه خطرناکی است.  
جهانگیری تاکید کرد: بیان مطالبی از این دست بسیار اشتباه است و فعالان اقتصادی 
نباید اجازه دهند چنین زمزمه ای در کشور راه بیفتد چرا که شما یک راه طولانی طی کردید 

که به این نقطه برسید.  
وی با بیان این که 2۰ سال پیش وزیر صنایع و معادن بودم گفت: شاید در آن زمان در 
بنگاهی می گفتیم واحد تحقیقات و توسعه و بازاریابی، ارتباط با شرکت های بین المللی 
و حضور در بازارهای بین المللی برای بنگاه خیلی مهم است بعضی ها می گفتند که الان 

این بازار بسته است و هرچه تولید کنیم به هرکس بفروشیم در داخل از ما خرید می کند.
جهانگیری با بیان این که در شرایط پس از انقلاب و جنگ توانستیم به صنایع و تولیدات 
در سطح بین المللی برسیم گفت: امروز به شرایطی رسیده ایم که برخی از تولید کنندگان 
در سطح بین المللی فعالیت می کنند و بعضی ها برندشان جهانی شده که افتخاری برای 
کشور است. این شرایط به دلیل توجه و تلاش تولیدکنندگان به موضوع تحقیق و توسعه و 
همچنین ارتباط با دانشگاه ها و مراکز علمی و فعالیت در بازارهای بین المللی حاصل شده 

است.
معاون اول رئیس جمهوری با بیان این که می توانستیم به سمتی حرکت کنیم که بالغ بر 
8۰ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی داشته باشیم، ادامه داد: اگر چنین فضای بین المللی 
برای جمهوری اسلامی ایران ایجاد نکرده بودند، تولید کنندگان ما  در خط صادرات بیشتر 

از تعدادی بودند که امروز محصولاتشان در بازارهای بین المللی صادر می شود.  
روند رشد تراز تجاری کشورهمچنان ادامه خواهد داشت 

وی تاکید کرد: در همین شرایط تحریم، براساس آماری که وزارت اقتصاد و دارایی اعلام 
کرده بیش از 2۰ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی از گمرکات کشور انجام شده است. در واقع 
ما دیگر اقتصاد کوچکی که واحدهای تولیدی ما محصولاتی تولید کنند و در همین بازار 

داخلی بسته ای که ورود همه چیز را ممنوع کنیم بتوانند عرضه کنند نیست.
جهانگیری یادآور شد: زمانی مهمترین محصول صادرات ما پسته و فرش بود اما الان 

کالاهای صادراتی ما عمدتا صنعتی است.
وی با اشاره به میزان واردات کشور گفت: طی شش ماه گذشته حدود 2۰ تا 2۱ میلیارد 
دلار واردات داشته ایم که شرایط متعادل در تراز تجاری کشور را نشان می دهد یعنی کشور 
به نقطه ای رسیده است که میزان صادرات و وارداتش به جز نفت تقریبا به نقطه تعادل رسیده 

است و ما به همان میزانی که در داخل به ارز نیاز داریم، صادرات انجام می دهیم.
معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد: اگر آن حرکت مثبتی که در اقتصاد کشور ایجاد 
شده بود کند نمی شد مطمئن هستم که امروز تراز تجاری کشور از اعدادی بود که الان می 

گوییم خیلی بهتر و مثبت تر بود.
جهانگیری تاکید کرد: براساس شناختی که من از تولیدکنندگان و تجار  و ظرفیت کشور 

دارم مطمئنم که روند رشد تراز تجاری کشور در آینده نیز همچنان ادامه خواهد داشت.
وی با تاکید بر این که تحریم یک واقعیت است گفت: ممکن است برخی کالاها به سختی 
تامین شود و برای تامین آنها هزینه های اضافی صرف شود اما آن چه که امروز به عنوان 
معاون اول رئیس جمهوری و کسی که مسئول ستاد مقابله با تحریم هستم اعلام می کنم 
هیچ تولیدکننده ای نیست که نتواند نیازهای خودش را از بازارهای بین المللی تامین کند، 
البته این کار با دشواری های همراه است؛ اما شرایط فعلی حتما شرایطی زودگذر است و 

طولانی مدت نخواهد بود.
معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد: تولیدکنندگان و صنعتگران نباید اجازه دهند 
مسیر رو به رشدی که داشتیم آسیب ببیند و واحدهای که تولیداتشان در راستای رعایت 
استانداردهای بین المللی و توجه به مسائل محیط زیستی بوده است دچار وفقه و اشکال 
شوند. جهانگیری با بیان این که  محیط زیست یعنی رعایت سلامت شهروندان ایرانی، 
گفت: تاکید می کنم که برای سلامت مردم هیچ خط قرمزی در کشور وجود ندارد، اگر قرار 

باشد کالایی تولید شود که به سلامت مردم آسیب بزند، حتما سلامت مردم اصل است.  
وی افزود: استاندارد حداقل هایی است که سازمان استاندارد اعلام می کندکالاهای 

دارای استاندارد در بازار حق خرید و فروش دارند.  
معاون اول رئیس جمهوری با بیان این که برخی بنگاه ها، استانداردهای بالاتر از سازمان 
ملی استاندارد است، افزود: بنابراین باید از این حرکت حفاظت کنیم. باید در دوران تحریم 
حتما محیط زیست و سازمان ملی استاندارد در خصوص تولید کالاهای با کیفیت توجه 
کنند و  با همت فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان کشور و سازمان های استاندارد و محیط 

زیست دوران فعلی را با موفقیت پشت سر بگذاریم.

تهران می تواند راه تنش زدایی را برای سعودی ها هموارتر سازد

عربستان، دشواری های تنش زدایی و ابتکار ایران

 بسیاری از نشانگان و تحلیل ها حاکی از گرایش سران سعودی به سمت تنش زدایی 
در خاورمیانه و حل و فصل اختلافات فزاینده با همسایگان به خصوص جمهوری 

اسلامی ایران است. 
بسیاری از رسانه ها و تحلیلگران عربی این روزها نگاه خود را به سیاست های 
عربستان در خاورمیانه دوخته و به انتظار موضع گیری و نشانه های بیشتری از 

دگرگونی رویکردهای ریاض نشسته اند.
دیروز گروهی از رسانه ها به نقل از یک پایگاه خبری عربی با نام »لبنان 2۴« 
نوشتند که »محمد بن سلمان« ولیعهد سعودی قصد دارد سیاست »تنش صفر با 
همسایگان« را در پیش گیرد و به جای دنبال کردن تقابل های بی حاصل و پرهزینه 

در منطقه، زمینه های تمرکز بر توسعه اقتصادی را فراهم آورد.
چند روز پیش هم روزنامه »نیویورک تایمز« چنین تحلیل کرد که سعودی ها به 
خاطر ناامیدی از همراهی و پشتیبانی دولت »دونالد ترامپ« در صورت بروز جنگ در 
منطقه تصمیم گرفته اند خود وارد فرایند حل و فصل مناقشات با تهران شده و راهی را 

برای خروج از وضعیت تقابلی و دوری از بحران های محتمل بیابند.
این روزنامه آمریکایی البته نوشت که با توجه به عمق اختلافات تهران و ریاض انتظار 
نمی رود در کوتاه مدت دیداری در سطح سران میان دو طرف برگزار شود. با این 
حال تصمیم سعودی ها برای اقدام جهت دگرگونی اوضاع ظاهرا تردیدناپذیر به نظر 

می رسد.
از نگاه برخی صاحبنظران مسائل منطقه، بی عملی آمریکا در برابر اقدامات مشروع 
و دفاعی ایران و همچنین حمله نیروهای مقاومت یمن به تاسیسات آرامکو،  در حرکت 

سعودی ها به سمت تنش زدایی تاثیرگذار بوده است.
ولیعهد عربستان یک هفته پیش در مصاحبه با شبکه خبری »سی.بی.اس« 
تصریح کرد که جنگ با ایران به اقتصاد جهانی ضربه می زند و ترجیح می دهد در 

مواجهه با ایران دیپلماسی را برگزیند و نه جنگ.
علاوه بر آن، سران کشورهایی چون پاکستان و عراق نیز صراحتا گفته اند که 
عربستان از دولت های اسلام آباد و بغداد خواسته تا بین ریاض و تهران وساطت 

کنند.
مواضع متفاوت سعودی ها البته از سوی جمهوری اسلامی ایران بی پاسخ نمانده 
است. طی هفته گذشته رئیس مجلس شورای اسلامی و وزیر نفت از چهره هایی 

بودند که درباره تنش زدایی و گف وگو با عربستان اظهارنظر و از آن استقبال کردند.
این در حالی است که روابط جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی طی 
سالیان اخیر شاهد شدیدترین چالش ها بوده و دو کشور از زمستان ۱3۹۴ به این سو 

در وضعیت قطع روابط دیپلماتیک و اقتصادی به سر می برند.
پس از وقوع انقلاب اسلامی و جبهه بندی سعودی ها علیه حکومت انقلابی تهران، 
ریاض به مدت یک دهه وارد تعارضی غیرمستقیم با جمهوری اسلامی ایران شد که 
اصلی ترین نمود آن حمایت همه جانبه از رژیم بعثی و متجاوز عراق بود. در سال 
۱3۶۶ و پس از کشتار حجاج ایرانی در مراسم برائت از مشرکین آژیر قرمز در مناسبات 

دو طرف به صدا درآمد.
از نگاه برخی ناظران، شرایط مناسبات دو طرف در میانه دهه ۶۰ باز هم در میانه 
دهه ۹۰ خورشیدی تکرار شد. پس از یک دهه تقابل غیرمستقیم بر سر فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای ایران و کارشکنی سعودی در مسیر برجام و نیز تعارض اهداف 
در سراسر منطقه از سوریه تا یمن و عراق و لبنان، سرانجام حوادث منا، اعدام شیعیان 
عربستانی و در نهایت حمله گروه های خودسر به نمایندگی های سیاسی سعودی در 

تهران و مشهد بحران در روابط تهران و ریاض را به اوج خود رساند.
اینک هزینه های تقابل با مجموعه ای همسایگان و نه تنها ایران، سعودی ها را 
به فکر دگرگونی اوضاع انداخته است. ایده »تنش صفر با همسایگان« که گویا بن 
سلمان به دنبال اجرایی سازی آن است برای بسیاری یادآور طرحی است »احمد 
داود اوغلو« وزیر امور خارجه و نخست وزیر پیشین ترکیه چند سال پیش آن را پردازش 
کرد تا با عبور کشورش از تنش های پرهزینه با همسایگانی چون سوریه، مسیر 

سیادت آنکارا در منطقه را هموار سازد.
این بار پی گیری این ایده پیش و بیش ارتباط با پرونده سوریه با یمن ارتباط می 
یابد. بسیاری می گویند عربستان هم باید لاجرم راه متحد خود در ائتلاف حمله به 
یمن یعنی امارات را در پیش گیرد و در نهایت از طریق دیپلماسی و نه بمباران و آتش 

افروزی اهدافش را در همسایه جنوبی دنبال کند.
سوای از جایگاه کلیدی یمن در حل و فصل اختلافات با جمهوری اسلامی ایران، 
گشایش باب دیپلماسی و نیز آمد و شدهای مستقیم میان تهران و ریاض از اهمیتی 
غیرقابل انکار برخوردار است تا جایی که بسیاری می گویند پایان بحران یمن در 
گروی شکل گیری همین روابط دیپلماتیک و شکل گیری گفت وگویی موثر دو بازیگر 

اصلی خاورمیانه است.
موضع گیری سران سعودی نشان می دهد که هنوز موانعی جدی در میان است. 
چند روز پیش بود که »عادل الجبیر« وزیر مشاور در امور خارجی عربستان اظهارات 
مسوولان ارشد جمهوری اسلامی در زمینه درخواست عربستان برای گفت وگو با 

ایران را که سران بغداد و اسلام آباد بر آن صحه گذاشته بودند، »غیردقیق« خواند.
علاوه بر آن منابع سعودی اعلام کرده اند که پیشنهاد  میانجیگری از سوی عراق و 

پاکستان بوده و نه از جانب عربستان.
جمهوری  سران  شد،  مدعی  آمریکا  جمهوری  رئیس  که  بود  پیش  ماه  چند 
اسلامی ایران مایلند با کشورش مذاکره کنند اما راه آن را نمی دانند. به رغم این 
وارونه نمایی ترامپ می توان گفت که چنین ادعا و وضعیتی اکنون در مورد سعودی 
ها صدق می کند. با این حال، واقعیت این است که سعودی ها در وضعیت کنونی 
ضرورت توقف سیاست های رادیکال و بلندپروازانه در منطقه را دریافته و هزینه های 
جنگ افروزی در یمن، تنش با ایران، ورود به بحران دیپلماتیک با قطر، تقابل با 
ترکیه، تداوم تعارض با دولت سوریه و سیاست های چالش زا در لبنان و ... را بیش 

از پیش درک می کنند.
ولیعهد سعودی بهار دو سال پیش از کشاندن جنگ نیابتی به خاک ایران سخن به 

میان آورد اما اینک بر لزوم گفت وگو با تهران تاکید می کند.
برخی تحلیلگران و صاحبنظران سیاست خارجی می گویند جمهوری اسلامی 
ایران می تواند در این شرایط ابتکار عمل را در دست گرفته و سران عربستان را به 

سوی تعامل بیشتر جلب کند. 
در دوران ریاست جمهوری مرحوم آیت الله هاشمی بود که پیشگامی وی در دیدار 
با سران ریاض در اجلاس سران کشورهای اسلامی در پاکستان و سنگال تاثیری 
دگرگون کننده در رویکرد سعودی ها به بار آورد و اکنون نیز تهران دارای منزلت و 
در موقعیتی است که می تواند راه حرکت سعودی را به سوی تنش زدایی و تعامل را 

هموارتر سازد.

سیدمحمد موسی کاظمی *

معاون اول رئیس جمهوری:

 خط قرمزی برای سلامت مردم وجود ندارد

دبیرکل حزب ندای ایرانیان با بیان اینکه در سیاست خارجی و 
نظام بین الملل روحانی همیشه رویکردی تعاملی داشته و همه 
جوانب را در نظر می گیرد، گفت: نتیجه این تعامل، توافق بزرگ 
و مهمی به نام برجام بود که خروج ترامپ از آن ارزش کار رئیس 

جمهوری را کم نمی کند. 
و  طلبان  "اصلاح  نشست  در  شب  دوشنبه  خرازی«  »صادق 
انتخابات مجلس شورای اسلامی" که در دفتر مرکزی حزب ندای 
ایرانیان برگزار شد، اظهار کرد: اولویت روحانی در حوزه سیاست 
خارجی دوری از تنش و استفاده از ظرفیت های دیپلماسی است 
و حتی معتقدم در زمینه ارتباط گرفتن با دیگر کشورها نسبت به 

خاتمی رفتار دیپلماتیک تری اتخاذ کرده است.
این دیپلمات پیشین وزارت امور خارجه با اشاره به رویکرد کلان 
اصلاح طلبان اظهار کرد: گروهی از اصلاح طلبان فکر می کنند هر 
چه می اندیشند درست است و هیچ مزیت و موقعیتی برای طرف 
مقابل خود و دیگر نحله های سیاسی قائل نیستند، حتی اگر در 
جریان اصلاحات کسانی باشند که مانند آنها فکر نمی کنند آنها را 

هم را تحمل نمی کنند.
وی افزود: جریاناتی در اصلاحات هستند که نمی خواهند بپذیرند 
را  دارد، اصلاح طلبی که اصلاح خود  به اصلاح  نیاز  اصلاحات 
نپذیرد دچار بحران هویت خواهد شد، لذا اگر واقع بینانه و در بستر 
نگاه اصلاح طلبانه خود عمل می کردیم امروز مالامال از تضادها 

نبودیم.
خرازی با بیان اینکه شکست اصلی در سال 8۴ از جانب خودمان 
بود، افزود: مگر می توان در یک هفته ۶7 درصد مردم ایران به یک 
جریان فکری رای دهند و هفته بعد به یک جریان فکری دیگر؟ 
فراموش نکرده ایم مجموع آراء آقایان هاشمی، کروبی، مهرعلی زاده 
و معین در دور اول ۶7 درصد کل آرا بود که اگر در همان دور اول، 
اصلاح طلبان عاقلانه عمل می کردند احمدی نژاد در دور دوم بر 

موج هاشمی ستیزی سوار نمی شد.
 وی با اشاره به اینکه سال ۹2 اصلاح طلبان تدبیری را به کار 
بردند که سال 8۴ باید به کار می بردند، خاطرنشان کرد: با وجودی 
که روحانی همیشه مواضع میانه ای داشت و خاستگاهش بیشتر 
اصولگرایانه بود ولی به دلیل مواضع اصلاح طلبانه اش مورد حمایت 

اصلاح طلبان قرار گرفت و پیروز شد.
دبیرکل حزب ندای ایرانیان بیان داشت: اگر می خواهیم موقعیتی 
برای اصلاحات ایجاد کنیم باید واقعیت های دولت و مشکلات خود 
را بپذیریم و مردم را تشویق به حضور در انتخابات کنیم. تشویق مردم 
به حضور در انتخابات نشانه پختگی سیاسی هر شخص و گروه 

سیاسی است.
وی یادآور شد: ایران در شرایط چالشی قرار دارد زیرا طرف های 
خارجی قابل اعتماد نیستند؛ این در حالی است که ادبیات و رویکرد 
بین المللی دولت کنونی تعاملی و دیپلماتیک است و با دولت های 

نهم و دهم که خارج از قواعد شناخته شده جهانی عمل می کنند، 
متفاوت است.

کنیم،  فکر  سرزمین  این  استقلال  به  باید  کرد:  تاکید  خرازی 
نتیجه  بلکه  نبوده،  ها  خارجی  هدیه  و  محصول  ایران  استقلال 

مبارزات انسان های بزرگ این سرزمین بوده است.
و  آگاه  مردم  ایران  مردم  گفت:  ایرانیان  ندای  حزب  دبیرکل 
خردمندی هستند. به فضای مجازی که پر از آلودگی های اخلاقی 
است و قلم آن ادب نشناس است نگاه نکنیم بلکه به فرآیند تحول 

سیاسی باید نگاه کنیم؛ این فرآیند مبارکی است.
باور دارند و  را  او  انتقاد به خاتمی  وی اضافه کرد: مردم ضمن 
می دانند رهبران اصلاحات به آنها خیانت نمی کنند و کنارشان 
می ایستند، مگر خاتمی در خصوص قتل های زنجیره ای ایستادگی 
نکرد؟ خاتمی ایستاد و گفت چشم فتنه را کور می کنم و تا حدودی 
هم موفق شد. مگر روحانی نگفت تا هر جا که منافع ملی ایجاب کند 

مذاکره می کنم؟ او تا جایی که توانست در این راستا تلاش کرد.
دبیرکل حزب ندای ایرانیان گفت: کسی که نغمه تحریم انتخابات 
را سر می دهد یا بی توجه است یا گرفتار هوای نفس. اگر خاتمی 
سال ۹۰ در انتخابات شرکت نمی کرد، موفقیت نسبی در سال ۹2 
به دست نمی آمد. یکی از مواردی که خاتمی در دوره اصلاحات را با 
مشکل مواجه کرد، تندروی برخی از دوستان بود که از قضا این افراد 

در مقاطعی اصلاح طلب هم نبودند.

صادق خرازی: 
خروج ترامپ از برجام ارزش کار روحانی را کم نمی کند

اعظم حمیدپور

مشارکت انتخاباتی به عنوان یکی از مهمترین مولفه های اقتدار و 
مشروعیت برای نظام های مردم سالار،  تابعی از میزان رضایتمندی 
و اعتماد عمومی به ساختار و نیز جریان های سیاسی است. در 
شرایطی که برخی نسبت به کاهش مشارکت در انتخابات پیش رو 
هشدار می دهند، با اتخاذ تدابیری می شود نرخ مشارکت را افزایش 

داد. 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در شرایطی 

متفاوت از دوره های پیشین برگزار خواهد شد.
در حالی قرار است مردم در اسفند پیش رو برای تعیین نمایندگان 
خود پای صندوق های رای حضور یابند که خروج یکجانبه آمریکا 
از توافق هسته ای و اصرار بر پیشبرد سیاست »فشار حداکثری« 
علیه ایران، نه تنها کنشگری ایران در سطح منطقه و بین الملل را 
هدف گرفته،  بلکه اقتصاد کشور و معیشت مردم را در تنگنا قرار 

داده است.
در چنین شرایطی، سریال بی پایان انتشار و افشای اخبار مرتبط 
با فسادهای ریز و درشت برخی مسوولان یا بستگان آنان و کسانی 
که دستی بر آتش دارند، انتظار جدی برای برخورد قضایی کارآمد 
با مفسدان، طیفی از سوء مدیریت ها در ساماندهی به وضعیت 
اقتصادی، عدم گفت و گوی شفاف با مردم برای تشریح وضعیت 
موج  ای،  رسانه  در فضای  و جدل های جناحی  بحث  موجود، 
سواری برخی جریان های سیاسی روی نارضایتی های عمومی و 
القای بی کفایتی مسوولان اسباب بی اعتمادی مردم به کارآمدی 

مدیریت جریان های سیاسی موجود را فراهم کرده است.
بسیاری از ناظران با علم به وضعیت موجود در جامعه، در مورد 
احتمال »مشارکت پایین« مردم در انتخابات هشدار می دهند. این 
در حالی است که گذر از تنگناهای کنونی در عرصه بین المللی و 
داخلی، جز با مشارکت بالای مردم در انتخابات و تقویت پشتوانه 

های مردمی جمهوری اسلامی، مجلس و دولت امکانپذیر نیست.
مجموعه حاکمیت و بسیاری از جناح های سیاسی در خصوص 
لزوم مشارکت مردم در انتخابات هم نظر هستند. »فیض الله عرب 
سرخی« فعال سیاسی اصلاح طلب چندی پیش در گفت و گویی 
رسانه ای تاکید کرد که براساس تجربه انتخابات پرشور می تواند 
فضای بین المللی را به طور کلی تغییر دهد و یکی از عواملی است 
که می تواند پایه های یک حکومت را مستحکم کند. اگر پایه های 
یک حکومت سست شود، تنها حکومت ضرر نمی بیند، بلکه بیش 

از هرچیزی به مردم خسارت وارد می شود.
»عباسعلی کدخدایی« سخنگوی شورای نگهبان هم انتخابات 

سال ۱3۹8 را انتخابات مهم و حساسی می داند که از سه جهت 
اهمیت بالایی دارد؛ وجود احزاب سیاسی، شرایط اقتصادی و 

دشمنی دشمنان ایران.
به گفته کدخدایی باید تلاش کنیم مردم در انتخابات حضور 

چشمگیری داشته باشند.
مجموعه حاکمیت و هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا باید 
انتخابات تلاش کنند، هر چند  افزایش مشارکت مردم در  برای 

دست یابی به این مقصود با چالش هایی مواجه است.
باید با مردم و نهادهای حاکمیتی به گفت و گو نشست

در  نظر  و  بحث  مشغول  سخت  روزها  این  که  طلبان  اصلاح 
خصوص راهبردهای انتخاباتی خود هستند، شاید بهتر از دیگران 
نسبت به ضرورت های مشارکت انتخاباتی مردم حساس باشند. 
تجربه اثبات کرده نرخ مشارکت مردم و میزان اقبال به اصلاح طلبان 
در بسیاری موارد ارتباطی مستقیم یافته است. بسیاری می گویند، 
افزایش نرخ مشارکت به بیدار شدن آرای خاکستری و جذب آن 
به سبد رای اصلاح طلبان می انجامد. از این رو امروز بخش قابل 
توجهی از اصلاح طلبان گزاره »تحریم انتخابات« یا »قهر با صندوق 
آرا« را قاطعانه رد می کنند و معتقدند نباید خود را  از ظرفیت های 

قانونی برای مشارکت در ساختار قدرت محروم کنند.
اصلاح طلبان اگر چه سال ها از توان بالایی برای تاثیرگذاری 
بر نرخ مشارکت مردم در انتخابات برخوردار بوده اند، ولی این بار 
گویا مسایلی این ظرفیت و توان را زیر تاثیر قرار داده است. عملکرد 
نهادهای انتخابی که با حمایت قاطع اصلاح طلبان طی سال های 
اخیر روی کار آمدند، بر مقبولیت این جریان میان مردم تاثیرگذار 
بوده است. اشاره چندی پیش رییس دولت اصلاحات مبنی بر 
اینکه دیگر احتمالا »تکرار« او هم  نمی تواند مردم را پای صندوق 
آرا بیاورد، واقعیت تلخی است که اصلاح طلبان برای آن چاره جویی 

می کنند.
ضرورت »بازسازی اعتماد مردم به اصلاحات« یکی از راهکارهایی 
است که در این راستا مطرح می شود. »ابراهیم اصغرزاده« فعال 
سیاسی اصلاح طلب بر این باور است که اصلاح طلبان باید با 
گفت و گو با مردم و شرح مقدورات و محذورات خود در عرصه عمل، 

ارتباط خود را با جامعه مدنی تقویت کنند.
جدی  تاکید  مورد  هم  حاکمیت  به  مردم  اعتماد  احیای  لزوم 
نماینده اصلاح طلب  تابش«  اصلاح طلبان است. »محمدرضا 
مجلس چندی پیش اظهار داشت: اینکه بگوییم گروه ها و احزاب 
آن مردم  بن مایه  نه،  یا  دارند  انتخابات مشارکت  در  اصلاح طلب 
هستند. اگر مردم رضایتمندی نداشته باشند، اعتمادشان سلب 
شده باشد و اگر جایی اعتمادشان خدشه دار شده و بازسازی نشده 

باشد هر چقدر هم احزاب و گروه ها و جناح ها بنا به ملاحظات 
مردم را دعوت به مشارکت گسترده کنند خیلی اثربخش نیست. 
اگر می خواهیم مردم در انتخابات مشارکت گسترده داشته باشند. 

اعتماد مردم باید بازسازی شود.
این جریان یکی از راه های بازسازی اعتماد مردم به حاکمیت 
را عملکرد شفاف، قانون مند و بی طرفانه دستگاه های نظارتی 
از جمله شورای نگهبان در جریان بررسی صلاحیت نامزدهای 

انتخاباتی می دانند.
رد صلاحیت گسترده نیروهای اصلاح طلب در انتخابات های 
پیشین از دید اصلاح طلبان، نهادهایی چون مجلس را به نهادی 
ضعیف و ناکارآمد تبدیل کرده است. به گفته »یدالله طاهرنژاد« 
فعال سیاسی اصلاح طلب، در مجلس دهم اتفاقی که افتاد این 
بود که شورای نگهبان، لیدرهای جریان اصلاح طلب را رد صلاحیت 
کرد و مردم هم در پای صندوق رای، لیدرهای جناح اصول گرا را رد 
صلاحیت کردند و در نتیجه این موضوع روی شکل گیری مجلس 

تاثیر گذاشت.
با  باورند که اگر صلاحیت ها  این  بر  از اصلاح طلبان  بسیاری 
وسعت نظر بیشتری بررسی بشود و افراد بیشتری بتوانند از فیلتر 
شورای نگهبان عبور کنند و به افکار عمومی عرضه شوند حتماً 
مجلس قدرتمندتری خواهیم داشت. طرفداران رویکرد گفت و گو 
با نهادهای حاکمیتی از جمله شورای نگهبان برای اتخاذ رویکرد 

موسع در بررسی صلاحیت ها، از این منطق پیروی می کند.
در این مسیر اصلاح طلبان پیاده سازی ایده »گفت و گوی ملی« 
را مجدانه پیگیری می کنند؛ گفت و گوهایی با هدف تعامل و 
نزدیکی بیشتر جریان های سیاسی به یکدیگر و نزدیکی با حاکمیت 

برای درک متقابل و بازسازی اعتماد عمومی.
به گفته حجت الاسلام والمسلمین »محسن رهامی« در جلسات 
گفت وگوی ملی و همینطور گفت وگو با اعضای شورای نگهبان، 
محور اصلی بحث یافتن راهی برای امیدوار کردن مردم به صندوق 

های رای است.
»احمد مازنی« نماینده اصلاح طلب مجلس و طراح ایده گفت 
و گوی ملی هم علاوه بر تاکید بر ضرورت گفت وگوی ملی بین 
جریان های سیاسی بر لزوم این گفت وگوها و تعامل های سیاسی و 
مدنی میان مردم و حاکمیت نیز تاکید کرده و معتقد است برگزاری 
انتخابات رقابتی و شفاف به مثابه گفت وگویی معنادار بین مردم و 

حاکمیت است.
افزیش رضایتمندی اجتماعی پیش نیاز مشارکت

رضایتمندی  از  تابعی  سنتی  طور  به  انتخاباتی  مشارکت  نرخ 
مردم از عملکرد  دستگاه ها اجرای و حاکمیتی است. این روزها 

که فشارهای خارجی، وضعیت اقتصادی کشور و زندگی مردم را 
زیر تاثیر قرار داده، میزان رضایتمندی در جامعه در مقایسه با دوره 
نخست ریاست جمهوری روحانی به طور معناداری کاهش یافته 

است.
موج سواری جریان های مخالف دولت بر این نارضایتی ها، طمع 
ورزی نسبت به بهره گیری از این فضا و جلب آرای سلبی یا حتی 
کاهش مشارکت، موجب شده برخی جریان های سیاسی القای 
ناکاآمدی نهادهای انتخابی چون دولت و مجلس را در دستور کار 

خود قرار دهند.
بخشی از طیف های منتهی الیه راست جریان اصولگرایی مدتها 
است با فضا سازی و حمله به دولت و مجلس، روی نارضایتی های 
مردم موج سواری می کنند. »عبدالرضا داوری« فعال سیاسی 
منتسب به جریان بهار مدتی پیش با این پیش بینی غیرمستند که 
انتخابات اسفندماه مجلس شورای اسلامی، طبق نظرسنجی های 
مختلف نرخ مشارکت بسیار پایینی دارد، مدعی شد مردم از دو 

جریان به گفته او حاکم، اصلاح طلب و اصول گرا خسته شده اند.
این در حالی است که طیف های سنتی اصولگرایی با علم به 
هزینه زا بودن این نوع کنشگری برای کل نظام، همفکران خود را 

از دمیدن به آتش مخالفت علیه دولت یا مجلس بر حذر می دارند.
»محمدرضا باهنر« دبیر کل »جبهه پیروان خط امام و رهبری« 
در همایش فصلی خانه احزاب با اشاره به اینکه افزایش مشارکت 
در انتخابات باید مساله اول احزاب باشد، تاکید کرد: امروز به دلیل 
مشکلات معیشتی، زمینه های نارضایتی در کشور زیاد است و ما 
هم خودمان نباید در بوق افزایش نارضایتی بدمیم. من نگران هستم 
احزاب و کاندیداها بر نارضایتی ها بیفزایند و بر موج نارضایتی سوار 
شوند. همه قوا دارای نقاط ضعف و قوت هستند و نباید فقط نقاط 
ضعف برجسته شود. تخریب مجلس، دولت، قوه قضائیه موجب 

افزایش نارضایتی ها می شود.
رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری همچنین اظهار داشت: 
اولین مسئله در انتخابات پیش رو باید مشارکت باشد و مشارکت با 

همگرایی شکل می گیرد نه واگرایی.
علاوه بر این، امروز تقویت کارآمدی نظام سیاسی در کشور، مبارزه 
جدی و ریشه ای با مفاسد اقتصادی را هم به طور ویژه می طلبد. 
به عبارتی اعتماد مردم باید در چند سطح با نظام سیاسی ترمیم 
شود؛ ارتباط با حاکمیت و نهادهای حاکمیتی چون شورای نگهبان 
و قوه قضاییه، ترمیم اعتماد نسبت به  کارآمدی نهادهای انتخاباتی، 
اصلاح ارتباط با جریان اصلاح طلبی و اصولگرایی و ... همه اینها 
مردم را نسبت به کارآمدی عنصر مشارکت در عبور از شرایط کنونی 

و اصلاح وضعیت موجود دلگرم و امیدوار می کند.

نگاهی به رویکرد جریان های سیاسی کشور

برای مشارکت انتخاباتی چگونه می شود زیرسازی کرد؟



مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۱4۷ هزار خانوار در قم اجاره نشین هستند
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: باوجود احداث۴3 هزار واحد 
مسکن مهر و ۴۵ هزار واحد خانه خالی، اما ۱۴7 هزار خانوار اجاره نشین 
مسکن  تأمین  داشت:  اظهار  صبوری  حسن  دارد.  وجود  قم  شهر  در 
خانوار یکی از اولویت های امروز جامعه است. اما به دلیل افزایش قیمت 
چشمگیر واحدهای مسکونی و شرایط اقتصادی حاکم بر کشور، خرید 
مسکن برای اقشار کم درآمد جامعه بسیار سخت شده است. وی افزود: 
اجرای طرح هایی هوشمندانه ای همچون مسکن مهر و اقدام ملی منجر 
به صاحب خانه شدن دهک های ضعیف جامعه خواهد شد. وی با اشاره 
به اینکه طبق سرشماری سال ۹۵ در استان ۴۵ هزار واحد خانه خالی 
وجود دارد، گفت: مطابق سرشماری انجام شده در سال ۹۵،۵۰ درصد 
مالک، 3۹ درصد مستاجر و ۱۰درصد باقی مانده سایر هستند. صبوری 
اضافه کرد: استان قم در حوزه مالکیت، رتبه 3۰ و در حوزه استیجاری، رتبه 
سوم در کشور را به خود اختصاص داده است. وی گفت: شهر قم به دلیل 
مهاجرپذیری، نزدیکی به پایتخت، وجود حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
و مسجد مقدس جمکران و سایر ظرفیت های مذهبی و دینی از شهرهای 
جمعیت پذیر، پرجمعیت و پرتراکم محسوب می شود. صبوری به مهم ترین 
دلیل گرانی اخیر مسکن در کشور اشاره کرد و گفت: مسکن یک کالای 
مصرفی است و رویکرد کالای لوکس و سرمایه گذاری به آن سبب رکود و تورم 
در این بخش می شود. در ابتدای سال جاری نیز عمده سرمایه ها به سمت 

مسکن سرازیر شد و با افزایش قیمت روبرو شدیم.

شهردار قم :

مدیریت بودجه اربعین از اختیارات 
شهرداری است

شهردار قم گفت: تامین اعتبار برای مراسم اربعین حسینی و همچنین 
تشخیص نحوه هزینه کردن آن درحیطه وظایف شهرداری است.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در یکصد و چهاردهمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم در خصوص لایحه مجوز هزینه کرد 3 میلیارد 
ریالی در مراسم اربعین حسینی، اظهار داشت: شورای اسلامی شهر فقط 
وظیفه دارد، این لایحه را تصویب کند، و شهرداری نیز موظف است طبق 
نظر و تشخیص خود آن را در ردیف های مورد نظر هزینه نماید. شهردار قم 
بیان داشت: مدیریت هزینه های مدیریت شهری باید توسط شهرداری 
انجام شود. سقائیان نژاد همچنین در واکنش به سخنان رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم که لایحه مذکور را قرائت کرد: 
گفت: شما یک لیستی را به شهرداری ارائه دادید و می گویید در هزینه های 
مربوط به اربعین طبق آن عمل شود، در صورتی که این موضوع از وظایف 
شورای اسلامی شهر به شمار نمی آید. اعضای شورای اسلامی شهر با 
لایحه شهرداری مبنی بر مجوز هزینه کرد 3 میلیارد ریال  در مراسم اربعین 
حسینی بر اساس فهرست پیوست و بدون در نظر گرفتن عدد و رقم موافقت 

کردند و آن را تصویب نمودند.
 

معاون اجتماعی فرهنگی انتظامی استان قم:
۱۰۰ هزار همیار پلیس درقم ساماندهی شده اند

 معاون اجتماعی فرهنگی انتظامی استان قم گفت: ۱۰۰ هزار دانش 
آموز همیار پلیس در قم ساماندهی شده که از نظر تناسب جمعیتی بهترین 
وضعیت را درسطح کشور دارد.  سرهنگ مهرداد حاجی زاده روز سه شنبه 
درکنفرانس تخصصی حقوق کودک درسالن جلسات استانداری قم افزود:  
تقویت فرهنگ همیار پلیس در کاهش آسیب های اجتماعی و سوانح 
راهنمایی و رانندگی اثر بخش است. در سال تحصیلی جاری حدود 2۶۵ 

هزار دانش آموز در مقاطع مختلف مشغول به تحصیل شدند.

 درگیری لفظی ادیانی با پزشکیان
علی ادیانی نماینده مردم قائم شهر که قرار بود در موافقت با یکی از پیشنهادات درباره این لایحه 
صحبت کند، با میکروفن خاموش مواجه شد و پزشکیان نایب رئیس اول مجلس که در غیاب 
لاریجانی اداره جلسه را بر عهده داشت میکروفن وی را روشن نکرد.ادیانی بعد از این اتفاق در مقابل 
جایگاه هیئت رئیسه حاضر و شروع به داد و فریاد کرد، در این میان تعدادی از نمایندگان برای آرام 
کردن وی، به ادیانی نزدیک شده و او را به سمت صندلی خود بردند، اما در همین میان کوهکن 
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی و وکیلی عضو فراکسیون امید با یکدیگر درگیری لفظی پیدا کردند، 
در نهایت نمایندگان در صندلی های خود قرار گرفتند.بعد از این موضوع میکروفن ادیانی باز شد، 
خطاب به پزشکیان گفت: بنده به احترام مجلس، حق شهروندی مردم و حق نمایندگی خود در 
اعتراض به رفتار خلاف شما سخن نمی گویم.پزشکیان در پاسخ به این نماینده گفت: چرا شما 
صحبت نمی کنید که ادیانی در پاسخ به وی اعلام کرد که شما خلاف آیین نامه مجلس حق نماینده 
را تقطیع کرده اید برای همین صحبت نمی کنم.پزشکیان بار دیگر در اعتراض این نماینده تاکید کرد: 
من هیچ وقت میکروفن را قطع نکردم و خودش قطع شد، این صحبت شما یک تهمت است، به نظر 

من صحبت شما اشکال آیین نامه ای دارد.

جزئیات تازه از طرح ترور سردار سلیمانی 
ترور  انقلاب مرکز استان کرمان در تشریح جزئیات طرح  و  دادخدا سالاری دادستان عمومی 
سرلشکر سلیمانی، فرمانده نیروی قدس سپاه گفت: باتوجه به اشراف کامل اطلاعاتی سازمان 
اطلاعات سپاه و با احکام و دستورات قضائی تمامی عناصر اصلی و محوری تیم ترور، همزمان با 
تاسوعا و عاشورای حسینی ظرف کمتر از ۱۰ساعت در چندین نقطه مختلف مورد ضربه قرار گرفتند 
و دستگیر شدند. این مقام ارشد قضائی در استان کرمان اظهار داشت: سازمان اطلاعات سپاه از 
۶ماه قبل از دستگیری اعضای این تیم ترور در شهریور ماه سال جاری، اقدامات و فعالیت های این 
تیم را در خارج و داخل کشور به صورت شبانه روزی مورد رصد اطلاعاتی قرار می داده است. وی ادامه 
داد: اعضای تیم پروژه ترور به اتهام مشارکت در اقدام علیه امنیت داخلی و خارجی کشور، محاربه 

و کمک به سرویس های اطلاعاتی کشور های بیگانه و متخاصم تحت تعقیب قضایی قرار گرفته اند.

عامل اصلی سیل شیراز اعلام شد 
 سخنگوی کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسه این 
کمیسیون درباره حادثه سیل شیراز، گفت: عامل اصلی این سیل تصرف حریم رودخانه بود که این 
موضوع به عنوان یک عامل انسانی، عامل مشترک بسیاری از سیل های اخیر در کشور است.»بهرام 
پارسایی« با اشاره به دستور کار کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: پیش از این کمیسیون اصل نود به سیل های اخیر ورود کرده و گزارشی را تهیه کرده بود 
که بخشی از آن درباره عوامل وقوع سیل و بخشی از آن درباره گزارش از بازدید میدانی کمیسیون 
از شیراز پس از این حادثه بود.وی در ادامه با بیان اینکه علت بازدید کمیسیون اصل نود از شیراز 
آمار بیشتر تلفات نسبت به بقیه استان ها و شهرها بود، بیان کرد: از سوی دیگر سیل شیراز ظرف 
چند ساعت پایان یافت و حضور اعضای کمیسیون مزاحمتی را در مسیر امدادرسانی ایجاد نمی کرد.

 
طعنه صادق خرازی به اصلاح طلبان

صادق خرازی دبیرکل حزب ندای ایرانیان در نشست این حزب ندای ایرانیان گفت: جریاناتی در 
اصلاحات هستند که نمی خواهند بپذیرند دنیا عوض شده و اصلاحات خودش نیاز به اصلاحات 
دارد. اصلاحاتی که اصلاحات برای خود قائل نباشد بحران هویتی خواهد داشت. به گفته دبیرکل 
حزب ندا، اگر واقع بینانه در بستر نگاه اصلاح طلبانه خود عمل می کردیم امروز مالامال از تناقض 
نبودیم. وی معتقد است: بحران اصلی که در سال 8۴ داشتیم شکست اصلی از جانب خودمان بود 
مگر می توان در یک هفته 7۰ درصد مردم ایران به یک جریان فکری رای بدهند و هفته بعد به یک 
جریان دیگری رای بدهند؟ خرازی به انتخابات سال ۹2 نیز اشاره و با بیان اینکه آقای روحانی در 
سیاست همیشه وسط لحاف بود، تصریح کرد: آقای روحانی حاضر نبودند کوچکترین وقعی برای 

اصلاحات بگذارند.

قاضی سراج: برکنار نشدم، استعفا دادم
 رئیس سابق سازمان بازرسی کشور با بیان اینکه از سال ۹۶ چندین بار از سمت خود استعفا داده 
است، تاکید کرد که بر کنار نشده و خودش استغفا داده است.ناصر سراج رئیس سابق بازرسی کشور 
و مشاور رئیس قوه قضائیه در گفتگو با ایلنا، درباره علت حضور نیافتن در جلسه تودیع خود در سازمان 
بازرسی کشور گفت: من مسافرت بودم و موضوع را دیر به من ابلاغ کردند بنابراین نتوانستم در جلسه 
حاضر شوم.وی درباره شایعه برکناریش از سازمان بازرسی به علت داشتن پرونده، اظهارکرد: من کنار 
گذاشته نشدم و همانطور که آقای محسنی معاون اول قوه قضاییه هم فرمودند: از سال ۹۶ تا به حال 
چندین بار استعفا و تقاضای بازنشستگی کردم که متاسفانه تا به حال موفق نشده ام.سراج ادامه داد: 
با وجود اینکه بیش از ۴۰ سال سابقه کار دارم، درخواست بازنشستگی ام را قبول نکردند و فعلا هستم 

تا ببینیم چه اتفاقی در آینده خواهد افتاد. 

کاندیداتوری سعید جلیلی از مشهد قطعی شد؟
حسین امینی، فعالیت سیاسی اصلاح طلب درباره تصمیم جلیلی برای نامزدی در انتخابات 
مجلس از مشهد گفت: صحبت هایش مطرح است. شاید چاره ای غیر از این تصمیم ندارد، چون 
آقای جلیلی در تهران فاقد جایگاه است و در مشهد بیشتر از شهر های دیگر جایگاه دارد. البته فضای 
عمومی را از الان نمی توان پیش بینی کرد، اما قدر مسلم جبهه پایداری از ایشان حمایت خواهد کرد.

طرح:مهدی عزیزی 

یارانه حق منه، سهم منه، عشق منه!

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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گِرد هم آیید تا خداوند ، جمع شما را 
گرد هم آورد ، و به یکدیگر نیکی کنید 

تا خداوند ، شما را به هم الفت دهد .

چهار شنبه - هفدهم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4899

در خبرها آمده فردی که در 
یکی از پاساژهای تهران بیش 
از ۲0 میلیارد تومان تراکنش 
سالیانه و حدود ماهی ۲00 

میلیون تومان تراکنش 
داشته، به حذف یارانه خود 

اعتراض کرده است.

استاندار قم دردیدار با حجت الاسلام والمسلمین دکتر 
برای  جمهوری  رئیس  ویژه  عنایت  خواستار  روحانی 
تقویت  و  نیمه تمام  طرح های  بهره برداری  در  تسریع 

صنعت گردشگری مذهبی دراین استان شد. 
بهرام سرمست در این دیدارکه عصردوشنبه برگزارشد 
با تشریح آخرین وضعیت استان در بخش های مختلف 
عمرانی  و  اقتصادی  امنیتی،اجتماعی،  سیاسی، 
خواستار عنایت ویژه رئیس جمهوری و صدور اوامر عالی 
ایشان برای تسریع در تکمیل و بهره برداری از طرح های 

نیمه تمام استان شد .
تقویت  و  زیرساخت های گردشگری  توسعه  اهمیت 
موضوع  قم،  استان  در  مذهبی  گردشگری  صنعت 
دیگری بود که در گفت وگوی استاندار با رئیس جمهوری 

مطرح شد و مورد تاکید قرار گرفت. 
دکتر روحانی رئیس جمهوری نیز در این دیدار ضمن 
طرح های  تکمیل  در  وزارتخانه ها  اهتمام  به  اشاره 
استان قم ،تسریع در اجرا و بهره برداری از طرح قطار 
سریع السیر تهران - قم –اصفهان، همچنین نوسازی، 
بهسازی و توانمندسازی بافت های فرسوده شهر قم را 

مورد تأکید قرار داد .
رئیس جمهوری  توصیه  دیدار،  این  در  مهم  موضوع 
اثربخش  تلاش های  و  فعالیت ها  استمرار  و  تداوم  بر 
استاندار قم در زمینه ایجاد تعادل و تقویت اعتدال در 
فضای سیاسی استان و روحیه مردم داری و بهره گیری 

از ظرفیت های ارزشمند مراجع ، علما و فضلای حوزه 
علمیه قم و همچنین اساتید و صاحب نظران دانشگاهی 

در پیشبرد اهداف و برنامه های توسعه استان بود.
در این دیدار ابتکار عمل استاندار قم در ایجاد تحرک، 
تولیدی  و  اقتصادی  فعالیت های  توسعه  و  پویایی 
صاحبان  ملاقات  برای  ویژه  کارت  صدور  به خصوص 

صنایع و واحدهای تولیدی بزرگ بدون وقت قبلی با 
استاندار موردتوجه رئیس جمهوری قرار گرفت و انجام 
امری  را  استانداران  سایر  سوی  از  مشابه  اقدام های 

باارزش تلقی نمود .
رئیس  با  گذشته  روز  البرز  و  تهران   ، قم  استانداران 

جمهوری دیدار و گفت وگو کردند.

درخواست های استاندار قم از رئیس جمهوری 

توصیه مهم »روحانی« به »سرمست«

١- مسعود ابراهیمی رئیس شورا و عضو کمیسیون ماده ٧ )تشخیص 
باغات و قطع اشجار(: وظیفه این کمیسیون نظارت بر حسن اجرای 
قانون و آئین نامه اجرایی حفظ و گسترش فضای سبز در شهرها 
است و شهروندان می بایستی بدانند که هر گونه قطع،جابه جایی یا 
سر برداری درختان توسط مالکین،متصدیان وذینفعان در محدوده و 
حریم شهر و در معابر و اماکن عمومی و خصوصی فقط با اخذ مجوز از 

کمیسیون موضوع ماده ٧ امکان پذیر می باشد.
٢- بهروز شیری نائب رئیس شورا و عضو کمیسیون ماده ٧٧: وظیفه 
این کمیسیون رسیدگی و رفع اختلاف بین مؤدی و شهرداری در 
خصوص عوارض شهرداری است که شامل مواردی همچون عدم 
پرداخت به موقع عوارض و اعتراض ماکلین به محاسبات عوارض می 

باشد.
٣- موسی شیری منشی و خزانه دار شورا و عضو کمیسیون بند ٢٠ 
ماده ٥٥ )صنوف مزاحم(: وظیفه این کمیسیون جلوگیری از ایجاد و 
تأسیس و تعطیلی کلیه اماکنی که به نحوی موجب بروز مزاحمت برای 

ساکنین بوده و یا مخالف با اصول بهداشتی در شهرها می باشد.  
معاملات  بر  نظارت  کمیسیون  عضو  ذوالفقاری  مهدی  سید   -٤
عمده: این کمیسیون مسئول رسیدگی به پیشنهادهای مربوط به 
مناقصه یا مزایده های شهرداری بوده که وظایفی همچون اطمینان 
یافتن از فرآیند انتشار آگهی برابر ضوابط مربوطه،اطمینان یافتن از 
مدارک درخواستی شهرداری از متقاضیان شرکت در مناقصه و مزایده 
و اطمینان یافتن از مناسب بودن محل برگزاری مناقصه و مزایده را بر 

عهده دارد.
صد)بدوی(:این  ماده  کمیسیون  عضو  تاجیک  رضا  حمید   -٥
کمیسیون وظیفه رسیدگی به تخلفات ساختمانی واقع در محدوده 
و  فنی  اصول  و  شهرسازی  اصول  خلاف  که  شهر  حریم  و  قانونی 
بهداشتی بوده را بر عهده دارد و ساخت و سازهایی که بدون پروانه 
پروانه  بر  مازاد  و  ساختمانی  پروانه  مندرجات  با  ساختمانی،مغایر 

ساختمانی می باشد به این کمیسیون ارجاع می گردد.  
٦- ابراهیم سلطانمرادی عضو کمیسیون ماده صد)تجدید نظر(:این 
کمیسیون مرجع رسیدگی به اعتراض مالک یا مالکین یا شهرداری به 

رأی صادره کمیسیون بدوی)کمیسیون ماده صد اول(می باشد.
٧- سردار اژدری عضو کمیسیون تحویل معاملات عمده:وظیفه این 
کمیسیون رسیدگی به اعتراض تصمیمات کمیسیون تحویل معاملات 
متوسط و مرجع صحت و سقم کالا یا خدمات قابل تحویل به شهرداری 
با کالا یا خدماتی که مشخصات آن در برگ استعلام بها قید گردیده 

می باشد.

اعضای شورای اسلامی دوره پنجم شهرصباشهر

سید مهدی ذوالفقاری

سردار اژدری

موسی شیری

ابراهیم سلطانمرادی

بهروز شیری

حمید رضا تاجیک
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در نظر دارد فعالیت ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت های واجد شرایط واگذار 
نماید.

بدینوسیله از کلیه شرکت های واجد صلاحیت دعوت بعمل می آید از تاریخ 98/07/17 لغایت 
تاریخ 98/07/30 با در دست داشتن فیش بانکی واریزی به مبلغ دویست هزار ریال به شماره 
حساب ۰۱۰3۱۹۴۶۹3۰۰3 )سیبا بانک ملی( جهت خرید اسناد مناقصه به اداره مناقصه و 
 ـنبش میدان شهید امینی بیات   ـخیابان توحید  قراردادهای امور تدارکات این شرکت به نشانی قم 
ساختمان ستادی اتاق 2۰۵ مراجعه و یا نسبت به دریافت از طریق سایت های ذیل اقدام نمایند. 
مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 10:30 روز یکشنبه مورخ 98/08/1۲ و زمان بازگشایی نیز 
طبق جدول زمان بندی اعلام شده در سالن همایش ساختمان ستادی شرکت خواهد بود و یک نفر 

نماینده پیشنهاددهندگان می تواند در جلسه بازگشایی پاکات مناقصه حضور یابد.
پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ اعلام شده تضمین معتبر بر اساس مفاد اسناد مناقصه 
مانند )چک بانکی، ضمانت نامه بانکی و سایر موارد ذکر شده در شرایط و اسناد مناقصه( به شرکت 

توزیع برق استان قم تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش و یا کمتر از میزان مقرر و نیز پیشنهادهای فاقد 
امضاء، مشروط و پیشنهادهایی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقاً ترتیب 

اثر داده نخواهد شد.
شرکت توزیع نیروی برق استان قم در رد یا قبول یك یا تمامی پیشنهادها مختارمی باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج گردیده است. 
www.tavanir.org.ir )سایت شرکت توانیر(

iets.mporg.ir )سایت ملی مناقصات(
www.qepd.co.ir )سایت شرکت توزیع نیروی برق استان قم(

اداره مناقصات و قراردادها-۰2۵-388۱8۹38

شرکت توزیع نیروی برق استان قم

جدول زمان بندی بازگشایی پاکات

آگهي مناقصه عمومي )نوبت اول(

ف
تاریخ تحویل میزان سپرده )ریال(نوع مناقصهشرحردی

پاکات

تاریخ بازگشایی
 پاکات  الف و ب و  ج

ساعتتاریخ

فعالیت هاي کلید در دست 1
۴35/000/00098/08/1۲98/08/1310:30یک  مرحله ای)بسته 84-98-18(

فعالیت هاي کلید در دست2
39۴/000/00098/08/1۲98/08/1310:۴5یک  مرحله ای )بسته 82-98-25(

فعالیت هاي کلید در دست 3
397/500/00098/08/1۲98/08/1311:00یک  مرحله ای)بسته 82-98-26(

شناسه آگهی :6233۰2روابط عمومی شرکت توزیع نیروي برق استان قم


